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Automata magasraktárak
és intralogisztikai rendszerek

A Gamma Digital Kft. egy 1995-ben alapított, 100%-ban magyar tulajdonban lévő vállalkozás. 
Fő tevékenységünk az ipari automatizálás és rendszerintegráció, jelenleg több mint 130 főt, 
többségében fejlesztőmérnököt foglalkoztatunk.

Intralogisztikai rendszerek kivitelezése során az egyedi igényeket szem előtt tartva, testreszabott 
megoldásokat nyújtunk. Fővállalkozóként az utóbbi években számos nagy volumenű beruházást 
hajtottunk végre az autóipar, a gyógyszer- és vegyipar, az élelmiszeripar, valamint a logisztikai 
szolgáltatóipar területén, itthon és szerte Európában.
Portfoliónk részét képezik az automata magasraktárak (HBW), automata dobozos raktárak (miniload), 
szállítópálya-rendszerek, szortírozó és kommissiózó rendszerek, vezető nélküli járművek és targoncák 
(AGV), robot- és célgépcellák, valamint a mindezeket vezérlő anyagáramlás (MFCM) és raktári (WMS) 
rendszerek.
 
Ingyenes tanácsadásért keressen minket bizalommal!

GAM-006-Sajtohirdetes-A4-210x297mm-2019-03-01.indd   1 2019. 03. 04.   9:28



01Tartalom

HÍREK
Chikán Attila vezércikke 2
Rövid hírek 3
Sajtófigyelő 10

SZABÁLYOZÁSOK
Vámtarifaszám-változások 2022-től 7
Eurovignetta-változások – ezzel kell számolniuk 
a fuvarozóknak 9

INTERJÚK
PORTRÉ

Déri András – A kíváncsiság a lételeme 20
Havacs Gábor – A változások rabja 22

FÓKUSZ
Egyre feljebb az értékláncon – DerbyTrans 26
Teret kérnek a robotok is – AI Robotics 30

SZAKMAI ÍRÁSOK
TRENDFIGYELŐ

Robotika, automatizálás – ez a megoldás? 11
Van-e hatása a COP26 találkozónak a logisztikára? 13
Ingadozó költségek a logisztikai iparban: 
kulcskérdés az idő 17
A világgazdaság és a magyar gazdaság helyzete 
és kilátásai 2021 telén – konjunktúrajelentés 18

ELEMZÉSEL-KUTATÁSOK
Mindent mérünk…, de mihez kezdünk vele? 34
Logisztikus hallgatói és pályakezdői bérek 
felmérés eredményének ismertetése 38
Az ellátási láncok helyzete és fejlődési lehetőségei – I. 42

MLBKT HÍREK
Lőrincz Péter diplomamunka pályázat győztesei 33
Merre halad vagy merre kellene haladnia 
a szakmának 46
MLBKT 29. Kongresszus – 3 nap 60 téma 50

A 2021/6. szám szerzői:

Ballai Orsolya, Damásdi Tibor, Déri András, Diófási-Kovács Orsolya, dr. Faragó Tibor, 

Gál András, Gedei Erika, Görbe Polina, Gubicza Gábor, Hegedüs Sándor, Horváth Péter, 

Jászkai Bence, Katona Boglárka, Kis Gábor, Lajkó Ferenc, Laukó Vivien, Magyar Róbert, 

John Manners-Bell, Meglécz Péter, dr. Nagy Judit, Németh Nikolett Ildikó, Ódor Gergely, 

dr. Reicher Regina Zsuzsánna, Schopp Attila, Somlai Dániel, Stréer Valéria, 

Szabó Judit Éva, Szekeres Zoltán, dr. Valentinyi Zoltán, dr. Vörösmarty Gyöngyi

KIEMELT TÉMÁINK
Van-e hatása a COP26 
 találkozónak a logisztikára? 13
Novemberben zajlott Glasgowban 
a COP26, azaz az ENSZ Éghajlat-
változási Konferenciaja. Az egyez te té-
sek során bizonyos ügyekben történt 
előrehaladás, de egyelőre nem sokkal 
került közelebb a világ e veszélyes 
folyamat még kellő időben történő 
megállításához.

Egyre feljebb az értékláncon 26
A lassabb, de megfontolt fejlesztések, 
a biztos alapokra történő épít ke-
zés negyedszázada jelenti a siker-
re cep tet a DerbyTrans számára. 
A nemzetközi fuvarozás után a 
raktározási tevékenységbe is belevágó 
25 éves vállalkozás múltjáról, 
jelenéről és jövőjéről Szvitek László 
tulajdonosügyvezető mesélt.

A változások rabja 22
Nem egyszerűen végrehajtani, hanem 
kezdeményezni szereti a változásokat 
Havacs Gábor, a Pfizer középeurópai 
régiójáért felelős logisztikai vezetője. 
Mint mondja, a szakmai sikerekhez 
nélkülözhetetlen, hogy az ember jól 
érezze magát a munkahelyén.

Megjelenési lehetőségekről 
további információ:

krisztina.csepely@logisztika.hu

https://jandjcenter.hu/2021/12/13/vamtarifaszam-valtozasok-2022-tol/


02 Vezércikk

Chikán Attila, az MLBKT társelnöke

Példátlanul nehéz volt a logisztika számára a 
most lezáruló esztendő. Értékelésem szerint 
három egymással összefonódó, de világosan 
megkülönböztethető hatás alakította ki azt 
a rendkívül bonyolult helyzetet, amelyben 
ugyan szenvedett az iparág, (vagy pontosabb 
megfogalmazásban a gazdaság logisztikai al-
rendszere), de végül várhatóan jobb teljesít-
ményt könyvelhet el az év végén, mint amire a 
legtöbben számítottak. Az említett hatásokat 
egyrészt a pandémia, másrészt a világgazdaság 
egyéb okokból előállt zavarai, harmadrészt a 
globális gazdaság folytatódó kihívásai okoz-
ták – ezeket érdemes, amennyire lehet, külön 
számba venni. 

A leglátványosabb (de nem biztos, hogy a 
legfontosabb) hatások nyilvánvalóan a pandé-
mia következtében alakultak ki. Ezekről sok szó 
esett az év során: az ellátási láncokban mutat-
kozó zavarok döntő részben ezekből származ-
tathatók. De látni kell, hogy az ellátási láncok 
problémái már a járvány előtt is a szakmai 
közbeszéd fontos részét képezték, gondoljunk 
csak a láncok hosszával kapcsolatban felvetett 
környezetvédelmi, vagy éppen nemzeti szuve-
renitási kérdésekre. A nemzetközi hajózással 
kapcsolatban is számos probléma merült fel 
már korábban is, a forgalom oligopol jellegétől 
kezdve a fontos kereskedelmi útvonalak át-
eresztő képességén és a kikötői kapacitásokon 
át a kalózkodásig. 

Az, hogy a járvány Kínából indult, sajátos 
színezetet adott a nemzetközi gazdasági és 

politikai kapcsolatoknak, és ezeken keresztül 
a logisztikai folyamatok alakulásának. De itt is 
nagyon fontos tény, hogy a globális gazdaság 
szerkezeti átrendeződését, ezen belül például 
a Kínától való függés csökkentésére irányuló 
törekvést sem a pandémia váltotta ki. 

Végül harmadik tényezőként azokra a folya-
matokra kell utalnunk, amelyek a globális gaz-
daság hosszú távú fejlődését meghatározzák, 
tehát nem újak, de rendkívül fontos járvány vo-
natkozásaik vannak. Itt a fenntarthatóság és a 
digitalizáció párhuzamos térhódításával lehet 
leginkább jellemezni a fő folyamatokat. Mind-
kettőről elmondhatjuk, hogy általában is, és a 
logisztikára koncentrálva is velünk voltak már 
a járvány előtt is, fontos szerepet játszanak ma 
is, és meghatározóak a jövőre nézve. A logiszti-
kában a tiszta mobilitásra törekvés, a hidrogén 
járműforgalmi szerepe, a telephelyválasztás, 
vagy akár az ügyfelekkel való kommunikáció 
csak néhány példa a fenntarthatóság temati-
kájában, míg a digitalizációval kapcsolatban 
érdemes felfigyelni a belső logisztikai folyama-
tokban előállt fejlődésre, az automatizáció al-
kalmazhatóságával kapcsolatos tapasztalatok-
ra, vagy a fogyasztókiszolgálás új módszereire.

Várat magára annak megállapíthatósága, 
hogy a logisztika (és a logisztikusok) nyerte-
sen kerülnek-e ki a járvány okozta válságból. 
Az azonban bizonyos, hogy a lakosság széles 
rétegeitől a politikai döntéshozókig a társada-
lom minden szegmense megtanulta jobban 
becsülni a logisztikát.

MIT HOZOTT 
A LOGISZTIKÁNAK 2021?

MI IS ZÖLDEK LETTÜNK! Az MLBKT nyomdai anyagai 
megfelelnek a legmagasabb környezeti és szociális elvárásoknak.
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AZ ÉV EGYIK LEGJELENTŐSEBB 
AUTÓIPARI BERUHÁZÁSA

dec.
9

Hatalmas volumenű, 264 milliárd fo-
rint értékű beruházást hoz Magyar-

országra a dél-koreai EcoPro vállalat, amely 
Debrecenben elektromos autó akkumulá-
torához szükséges katódgyártásra alkalmas 
üzemet létesít majd. A kormány vissza nem 
térítendő támogatást biztosít a beruházás-
hoz, ehhez uniós jóváhagyásra lesz szükség, 
ugyanis a nemzeti hatáskörben adható ma-
ximális összegnél magasabb támogatásról 
állapodtak meg a felek. A miniszter egyez-
tetett a Bumchun, az Inzi Controls és a So-
lus Advanced Materials vállalatokkal, 
mindhárom vállalat a küszöbén áll annak, 
hogy újabb beruházást jelentsen be Ma-
gyarországon.

A mostani bejelentés az elmúlt évek leg-
nagyobb beruházásai között is kiemelkedő 
méretű projektet jelent. 

Az EcoPro dél-koreai vállalatot 1998-
ban alapították. Napjainkra tevékenysége 
2 fő területre oszlik: környezetvédelem és 
IT/energia. 2008 óta a Samsung rendszeres 
beszállítója, de együtt dolgozik a Hyundai 
Heavy Industries társasággal is.

Az EcoPro BM első olyan vállalat volt 
Dél-Koreában, amely kifejlesztette és bizto-
sította a katódok tömeggyártását.   A tár-
saság célja, hogy 2025-re évente 290 ezer 
tonna katód gyártókapacitással rendelkez-
zenek globálisan.

A kölcsönös elköteleződésnek köszön-
hetően Dél-Korea Magyarország 2. legfon-
tosabb távol-keleti partnere, a két ország 
közötti kereskedelmi forgalom értéke 2020-
ban megközelítette a 4,4 milliárd dollárt, 
ami 38%-os növekedést mutatott 2010-hez 
(3,2 milliárd dollár) és 28%-os emelkedést 
valósított meg 2019-hez (3,4 milliárd dollár) 
képest.  A befektetői döntés nem véletlen, 
hiszen szakértői becslések szerint az eladott 
elektromos autók száma 2030-ra várhatóan 
több mint 25 millióra fog emelkedni, azaz 
alig egy évtized alatt megtízszereződik az ér-
tékesített elektromos autók száma.

Hatalmas szerepet játszott a beruházás 
elnyerésében és Debrecen győzelmében 
az, hogy a BMW úgy döntött, hogy az el-
ső kizárólagosan elektromos platformjának 
gyártását viszi Debrecenbe,  illetve fontos 
tényező volt az is, hogy a vállalat termé-
kei iránt a többi nagy koreai gyártóválla-
lat, amelyek vevőként érdeklődnek, mind-
mind megtalálhatók Magyarországon nagy 

beruházásokkal. Példaként említette az SK 
Innovationt és a Samsung SDI-t.

Jelenleg csak a termelésre vonatkozó 
tárgyalásokat zárták le, a gyár építésével 
megkezdik az egyeztetéseket a magasabb 
hozzáadott értéket képviselő tevékenysé-
gekről is, amely során a kutatásfejlesztés is 
szóba jöhet. 
Forrás: portfolio

MIÉRT ÉRI MEG BÉRELNI 
A TEHERAUTÓKAT?

dec.
9

Egyre több hazai vállalkozás él a te-
herautók klasszikus bérletének lehe-

tőségével, leginkább a konstrukció biztosí-
totta rugalmasság miatt. A hazánkban 
meghatározó szereplőnek számító Del-
ta-Truck/Viarent cégcsoport tapasztalatai 
szerint a hosszú és rövid távú bérleti ajánla-
tok is igen népszerűek, de az egynapos – a 
szakzsargonban ultrarövid bérletnek neve-
zett – formátum is számos partnert vonz. 
Ügyfeleik fuvarosok, kereskedő-, gyártó- és 
futárcégek, illetve az ultrarövid távos konst-
rukció miatt már a magánszemélyek is fel-
fedezték maguknak a céget.

Stefkó Péter ügyvezető úgy látja, hogy a 
vállalkozásoknak a gyors növekedéshez prak-
tikus megoldás a bérlet. Így nem kell hosszú 
távon elköteleződniük, például ötéves lízing-
szerződést kötniük a lízingcégekkel. Sőt, né-
hol olyan mértékű a növekedés, hogy nincs 
is idejük a vevőknek elmenni a kereskedés-
be tárgyalni, lízingszerződést kötni, azonnal 
szükségük van a járművekre, így helyette a 
leggyorsabb megoldást választják, a bérletet.

A fuvarfeladatnak megfelelő, rövid vagy 
hosszú távú bérleti konstrukciók továbbra 
is jól működnek a magyar piacon. Egy ilyen 
megállapodás kevesebb költséggel jár a 
bérlő számára, akár munkaerőt is megspó-
rolhat, hiszen nem kell fenntartania egy jár-
műügyintézői, használtjármű-értékesítői, 
vagy esetleg egy flottakoordinátori pozíci-
ót, hiszen a szolgáltató ezeknek a feladatkö-
röknek nagy részét ellátja.
Forrás: portfolio.hu

MOST AKKOR KIJÓZANÍTÓ VAGY 
POZITÍV A FRISS GDP-ADAT?

dec.
2

Jócskán elmaradt a friss GDP-adat at-
tól, amire az elemzők számítottak. 

Ugyanakkor az előzetes konszenzus elég 
magas volt, nem nagy szégyen elmaradni 

tőle. A harmadik negyedévben, azaz a júli-
ustól a szeptember végig tartó időszakban 
a magyar gazdaság 0,7 százalékkal nőtt, ha 
az előző, második negyedévhez viszonyít-
juk, és 6,1 százalékkal, ha a megelőző, járvá-
nyév hasonló időszakához.

A negyedéves alapú GDP-növekedés. 
Növekszünk, de a lendület visszaesett.

Az elemzői várakozás ugyanakkor 1,1 
és 7,4 százalék volt. Az azonban az előze-
tes adatokon is látszott, hogy ez nem fog 
teljesülni.

De miért nem?
Az idei harmadik negyedév volt az első az 

elmúlt bő másfél évben, amikor a gazdaság 
teljesen a járványtól függetlenül tudott mű-
ködni, nem voltak korlátozások, a szolgálta-
tói szektor szabadon üzemelt és a fogyasz-

tást (ami a GDP-növekedés legnagyobb sze-
letét adja) sem fogta vissza semmi.

Ugyanakkor a járványt követő válság 
még velünk van és húzza vissza a gazda-
ságot. Nem tudjuk magunkat mentesíte-
ni a külső folyamatoktól. Komoly kínálati 
problémák vannak, alapanyaghiány van 
országszerte, ami drágítja, tehát visszafog-
ja a GDP-adatra komoly hatással lévő ipari 
termelést.

Ráadásul hiába ez volt az első negyedév 
teljes korlátozások nélkül, a megelőző ne-
gyedévhez képest a fogyasztás nem tudott 
már olyan ütemben nőni, ami felfelé tolja 
az adatot.
Forrás: Forbes

ÚJ SZABÁLYOK ÉRKEZNEK AZ 
ÁRUK ADÁSVÉTELÉRE ÉS A 
DIGITÁLIS SZOLGÁLTATÁSOK 
NYÚJTÁSÁRA 2022-TŐL

dec.
2

Lényeges változásokra kell felkészül-
niük a vállalkozásoknak 2022. január 

1-jétől az áruk adásvételét és a digitális szol-
gáltatások nyújtását érintő fogyasztói szer-
ződésekkel kapcsolatban. 
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Az Európai Unió megerősíti a fogyasztó-
védelmi jogszabályok végrehajtását.

Ennek egyik eredményeként született 
meg a vonatkozó kormányrendelet Ma-
gyarországon is, ami 2022. január 1-jén lép 
majd hatályba.

A rendeletet a hatálybalépését követő-
en megkötött, fogyasztó és vállalkozás kö-
zötti szerződésekre kell majd alkalmazni, 
amennyiben azok tárgya digitális tartalom 
szolgáltatása, digitális szolgáltatás nyújtása 
vagy áruk adásvétele, ideértve a digitális 

elemeket tartalmazó árukat is. Kiemelen-
dő, hogy valamennyi ingó áru adásvételére 
vonatkozni fog, tekintet nélkül azok új vagy 
használt jellegére, valamint értékére.

Az új rendelet beépül a hazai, bonyolult 
fogyasztóvédelmi normatömegbe. Ameny-
nyiben áruk adásvételére vonatkozó fo-
gyasztói szerződést kötünk, az új jogszabá-
lyon kívül figyelemmel kell lennünk:

 na polgári törvénykönyv (Ptk.), valamint
 na fogyasztó és a vállalkozás közötti szer-
ződések részletes szabályairól szóló 
45/2014. (II. 26.) kormányrendelet,
 nés kötelező jótállással érintett termékek 
esetén a 151/2003. (IX. 22.) kormányren-
delet szabályaira is.
A rendelet kibővíti a szerződésszerű tel-

jesítés polgári törvénykönyvben található 
feltételeit. A szolgáltatásnak a teljesítés idő-
pontjában meg kell felelnie többek közt:

 na szerződésben foglalt leírásnak, mennyi-
ségnek, minőségnek;
 nmeg kell felelnie a fogyasztó elvárásainak;
 n rendelkeznie kell a szerződésben megha-
tározott valamennyi tartozékkal, haszná-
lati útmutatóval (ideértve az ügyfélszol-
gálati támogatást is);
 nés biztosítania kell a szerződésben meg-
határozott frissítéseket is.

Forrás: PWC 

SOK BEVÉTELHEZ JUTHAT 
ÚJRAHASZNOSÍTÁSBÓL A 
RENAULT

dec.
2

A Renault számításai szerint az évti-
zed végére évi egymilliárd euró bevé-

telt generálhat számára a jövőben elindí-
tandó, újrahasznosítással foglalkozó üzlet-
ága.

„Ezek a tevékenységek 2025-re évi 200 
millió euró bevételt fognak generálni” – 
idézi a Reuters Luca de Meo Renault-ve-
zérigazgatót, aki nemrég az OEM francia-
országi Flins-ben található gyárában tett 
látogatást

A Renault tavaly ősszel jelentette be, 
hogy a Párizstól nem messze lévő egységet 
a körkörös gazdaság szellemében alakítja 
át 2024-gyel bezárólag. A létesítményben 
többek között leselejtezett autókat fognak 
szétbontani még használható alkatrészeket 
keresve, illetve használt akkumulátorok új-
bóli felhasználásra való előkészítését fogják 
végezni.

Renault Zoe és Nissan Micra modelleket 
még néhány évig gyártó üzem már folya-
matban lévő átalakítása fontos elemét kép-
zi a Renault 2020-as átalakítási tervének, 

aminek célja a költségek csökkentése és a 
nyereségesség javítása.

A Renault a használt járművek élettar-
tamának kitolását is magába foglaló kör-
forgásos tevékenységeket később Flins-en 
kívül is el fogja indítani. 
Forrás: autopro.hu 

ÍGY ÉRHETIK EL A NETTÓ ZÉRÓ 
KIBOCSÁTÁST A VÍZIKÖZMŰ 
SZOLGÁLTATÓK

nov.
25

Számottevő mértékben csökkenthe-
tik az üvegházhatású gázkibocsátá-

sukat (ÜHG) a víziközmű szolgáltatók a 
már most rendelkezésre álló technológiák, 
illetve néhány intézkedés bevezetésével, rá-
adásul mindezt igen alacsony költséggel, 
vagy lényegében ráfordítás nélkül – többek 

között erre a megállapításra jutott a Xylem 
„Water Utilities: Moving Fast Toward A Ze-
ro-Carbon Future” című tanulmánya. Csak 
az Egyesült Királyságban évente mintegy 10 
millió tonna ÜHG légkörbe kerülését lehet-
ne megakadályozni, ha a szolgáltatók 2030-
ra elérnék a nettó zéró kibocsátást – álla-

pítja meg a Glasgowban megrendezett 
COP26 éghajlatváltozási konferencia alkal-
mából kiadott elemzés.

A víziközmű szolgáltatók globális szinten 
az üvegházhatású gázkibocsátás körülbe-
lül 2 százalékáért felelősek, ami nagyjából 
megfelel a hajózási szektor kibocsátásának. 
Ez az érték a következő években akár to-
vább is nőhet, mivel a közműszolgáltatók 
azon dolgoznak, hogy elérjék az ENSZ ál-
tal megfogalmazott célkitűzést, miszerint 
2030-ig mindenki számára elérhető legyen 
a vízhez és a szennyvízelvezetéshez való 
hozzáférés.

A technológiák már megvannak, 
csak használni kell
A Xylem most publikált, „Water Utilities: 
Moving Fast Toward A Zero-Carbon Fu-
ture” című tanulmánya felvázolja a vízi-
közmű szektor lehetőségeit arra, hogyan 
tudják gyorsan és költséghatékony módon 
a jelenleg is rendelkezésre álló, nagy haté-
konyságot biztosító technológiákkal elérni 
a zéró kibocsátást. 

Hatalmas eredmények, minimális 
ráfordítással
A szennyvíz szektor villamos energiaigé-
nyéhez kapcsolódó üvegházhatású gázki-
bocsátás felével csökkenthető a jelenleg is 
létező technológiák alkalmazásával – derül 
ki a Xylem korábbi, a szennyvíz-infrastruk-
túrára vonatkozó „Powering the Wastewa-
ter Renaissance” tanulmányából. A jelentős 
előrelépés például intelligens szennyvízszi-
vattyú-rendszerekkel, változó sebességű 
adaptív keverőkkel és valós idejű döntés-
támogató rendszerekkel érhető el. A jó hír, 
hogy ennek a hatásnak mintegy 95 százalé-
ka nulla vagy egyenesen negatív költséggel 
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érhető el [1]. A Xylem egy másik elemzése 
pedig a tiszta víz hasznosítása és kezelése 
kapcsán jutott arra a megállapításra, hogy a 
nagy hatékonyságú technológiák, mint pél-
dául a fejlett mérési infrastruktúra szintén 
jelentős támogatást nyújthat a kibocsátás 
csökkentéséhez. 

További fontos lépések:
 nA szolgáltatók tegyenek határozott köte-
lezettségvállalásokat a kibocsátás csök-
kentésére. 
 nAlkalmazzanak megfizethető, nagy haté-
konyságú technológiákat, hogy gyorsan 
érdemi előrelépést érjenek el. 
 nHatározzák meg a támogató folyamato-
kat, irányelveket és gyakorlati tennivaló-
kat a nettó zéró kibocsátás eléréséhez. 

Forrás: Xylem 

ÚJ MOBILITÁSI MEGOLDÁ SOK KAL 
ALAKÍTJA ÁT A BRIDGE STONE ÉS 
A WEBFLEET SOLUTIONS AZ 
ELEKTROMOS FLOTTÁKAT

nov.
25

A Bridgestone EMIA és leányvállala-
ta, a Webfleet Solutions a világ egyik 

legnagyobb mobilitási rendezvényén, a 
londoni MOVE 2021-en mutatta be, mi-
lyen megoldásokat nyújt az elektromos 
flották népszerűsítésére. A kiállítás látoga-

tói megismerkedhettek a WEBFLEET flot-
takezelő szoftverrel, amely újításként a flot-
ta elektromossá alakításához használt ter-
vezési funkcióval is bővült. A rendszer se-
gítségével a vállalatok számára egyszerűbbé 
válik az elektromos flottára történő átállás. 
A Webfleet Solutions adatai szerint azért is 
fontos ez a változás, mivel Európa haszon-
gépjárműveinek akár 61%-a lecserélhető 
lenne elektromos járművekre.

Az elektromos flották üzemanyagot és 
pénzt takarítanak meg üzemeltetőik szá-
mára, miközben segítenek csökkenteni a 
szén-dioxid-kibocsátást is. Az elektromos 
flottákra való átállás több akadályba is üt-

közhet: a hatótávolsággal kapcsolatos fé-
lelmek, illetve az infrastruktúra vélt hiánya 
– amelyet a Bridgestone a nemrég bemu-
tatott EVBox partnerséggel kíván kezelni. A 
Webfleet Solutions segíti a menedzsereket 
és a vállalkozásokat az elektromos átállás-
ban, miközben a kifejlesztett szoftvere a ha-
tékonyságot növeli.

Az elektromos meghajtásra 
történő átállás lehetőségei
Miközben továbbra is segít nyomon kö-
vetni és optimalizálni a sofőrök vezetési stí-
lusát, a WEBFLEET egy új, a flotta elektro-
mossá tételét megkönnyítő tervezési funk-
cióval is bővült. Az eszköz, amely bármek-
kora flottaméret esetén képes az optimális 
elektromos járműarányt megmutatni, segít 
a felhasználóknak azonosítani azokat a jár-
műveket, amelyek helyettesíthetők elektro-
mos modellel.

A WEBFLEET rendszerével a flottamene-
dzserek távolról is tájékozódhatnak az elekt-
romos és hibrid járműveik felől, valós idejű 
információkat biztosítva az akkumulátor 
töltöttségi szintjéről, a hátralévő hatótávol-
ságról és a töltési időkről, valamint azonosít-
hatják a legközelebbi töltőállomások helyét. 
A WEBFLEET a flották tervezési eszköze-
ként is működik, mivel megmutatja mikor 
és hol töltik a járműveket a sofőrök – így 
az egyes járművek állapotának megfelelően 
optimális utazástervezést is lehetővé tesz.

HA NEM REGISZTRÁL AZ ÚJ BRIT 
RENDSZERBE, JANUÁR 1-TŐL NEM 
TUD BELÉPNI AZ ORSZÁGBA

nov.
25

2022 január 1-től az EU és Nagy-Bri-
tannia között szállított összes árura 

teljes körű vámellenőrzés vonatkozik. A fu-
varozóknak regisztrálniuk kell a Goods Ve-

hicle Movement Service-be (GVMS), kü-
lönben a tehergépjárművek nem szállhat-
nak fel a kompra vagy a vonatra, nem lép-

hetik át az EU/UK határát, illetve nem 
vámkezelhetik áruikat.

Az Egyesült Királyság 2021-ben és 2022-
ben fokozatosan vezeti be a határellenőr-
zést a legtöbb áruimportra vonatkozóan. 
Míg az EU 2021-től teljes körű vámelle-
nőrzést vezetett be, az Egyesült Királyság 
ugyanezt 2022. január 1-jétől teszi meg.
Forrás: trans.info

A GEFCO ELINDÍTJA AZ ELSŐ 
KARBONSEMLEGES TEHER-
VONATOT AZ ÚJ SELYEMÚTON

nov.
17

A 41 kocsis tehervonat 2021. novem-
ber 15-én kezdte meg három hetes 

útját a szlovákiai Dunajska Strada és a kínai 
Xi’an között, az Új Selyemúton. A szerelvény, 
a GEFCO első karbonsemleges tehervonata, 
melyet a fogyasztási cikkek alacsony 
szén-dioxid-kibocsátású szállításának lehető-
ségét kereső ügyfelek igénye hívott életre. A 

GEFCO a háztól házig történő szállítás során 
keletkező 250 tonna CO2-t Gold Standard 
minősítésű projektekbe való befektetésekkel 
ellensúlyozza. Továbbá, az IoT eszközökkel 
felszerelt vonat biztosítja a nyomonkövetést, 
a folyamatos hőmérséklet szabályozást és a 
termékek minőségromlás nélküli szállítását.

Alice Defranoux, a GEFCO vasúti szállít-
mányozásának vezetője hozzátette: “Örö-
münkre szolgál, hogy régi ügyfelünkkel 
együttműködve indíthatjuk el első, mér-
földkőnek számító karbonsemleges te-
hervonatunkat. A piaci kereslet növekszik 
az klímasemleges megoldások iránt, külö-
nösen a távolsági közlekedésben. A GEF-
CO-nál kiszámítjuk megoldásaink környe-
zeti hatását, újratervezzük őket a környe-
zetszennyezés minimalizálása érdekében, 
illetve megoldásokat keresünk a a fennma-
radó károsanyag-kibocsátás kompenzáci-
ójára. A vasút kiváló módja a csökkentett 
szén-dioxid-kibocsátás elérésének.”
Forrás: GEFCO 
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ÓRIÁSBERUHÁZÁS INDUL 
A NESTLÉ BÜKI ÁLLAT ELEDEL-
GYÁRÁBAN

nov.
11

Négy évvel ezelőtt 20 milliárd forin-
tos beruházással teremtett világvi-

szonylatban is egyedülálló, innovatív robot-
technológiával felszerelt, teljesen automati-
zált termelőkapacitást Bükön a Nestlé Hun-
gária. A cég 2020 őszén jelentett be egy 
újabb, 50 milliárdos beruházást, amellyel 
megszilárdítja vezető szerepét a magyaror-
szági élelmiszeripari befektetők között. A 
Nestlé történetében kiemelt jelentőséggel 

bíró kezdeményezés egyben az elmúlt évti-
zed egyik legnagyobb élelmiszeripari és fel-
dolgozóipari beruházásának számít. Miköz-
ben a tavalyi projekt kivitelezése változatla-
nul, az eredeti terveknek megfelelően zajlik, 
a vállalat újabb fejlesztésbe kezd: a most in-
duló, 35 milliárd forintos bővítési szakasszal 
újabb 50 robot áll csatasorba, így a prémi-
um macskaeledel termelési üzem kapacitá-
sa éves szinten további 50 000 tonna előállí-
tására lesz képes, várhatóan 2022 negyedik 
negyedévétől. – A 120 új munkahelyet te-
remtő bővítés hatására a mostani 70 helyett 
naponta több mint 90 kamionnyi állatele-
delt tudunk majd útnak indítani 2022 őszé-
től a világ 50 országába. A beszállított alap-
anyagoknak több mint 50%-át már most a 
magyar beszállítóktól érkezett alapanyag 
teszi ki, és az új beruházásnak köszönhető-
en ez a volumen még tovább nőhet.

Akárcsak a tavaly elkezdett fejlesztési 
ütemben, a mostaniban is az innováción, 
valamint a környezetbarát megoldások al-
kalmazásán van a hangsúly. A Nestlé glo-
bális célkitűzéseivel összhangban a gyárban 
2017 óta megújuló források biztosítják a 
villamos energiát, az ipari hulladékot pedig 
anyagában történő újrahasznosítással vagy 
hőenergia termeléssel ártalmatlanítják. 
Forrás: SCM

ÚJ ÉLETRE KELT HULLÁMKARTON
nov.
11

A hullámkarton az egyik legnépsze-
rűbb környezetbarát csomagolás, de 

a felhasználhatósága sokkal szélesebb ská-
lán mozog. 5 különleges megoldás a sátor-
tól a katedrálisig.
1. Origami autó – a hullámkartonban 
rejlik a közlekedés jövője?
A hullámkarton felhasználási módjainak 
csak a képzelet szab határt. Mindezt bizo-
nyítja, hogy a Lexus 2015-ben egy műkö-
dőképes autót épített 1700 darab hullám-
kartonlapból, melyet Londonban állított 
össze a LaserCut Works és a Scales & Mo-
dels csapata. A professzionális tervezőket 
és modellezőket az origami művészete ins-
pirálta az alkotásra. A járműnek ajtói, fény-
szórói és kerekei is vannak, mi több, elekt-
romos motort építettek bele, így – habár 
csak ellenőrzött körülmények között, de – 
közlekedésre is alkalmas.
2. Bútor hullámkartonból – a minima-
lizmus szerelmeseinek
Otthonunk megszokott hangulatát köny-
nyedén feldobhatjuk egy-egy új kiegészí-
tővel vagy bútorral. A hullámkarton erre 
is ideális megoldást nyújthat, hiszen az el-
múlt időszakban egyre népszerűbbé váltak 
a fenntartható bútorok, környezetbarát 
jellegük és strapabíróságuk miatt. Egy-egy 
ilyen berendezés akár tíz évig is jó állapot-
ban maradhat, és a megfelelő dizájn kivá-
lasztásával igazán lenyűgöző darabja lehet 
lakásunknak. 
3. A VR és a hullámkarton találkozása – 
világutazás a zsebünkben
Az előző év bezártsága után talán még 
több helyet szeretnénk látni a világban, 
mint ezelőtt, életmódunk azonban sok-

szor nem engedi meg a folyamatos uta-
zásokat. A virtuális valóság (VR) ezt az 
akadályt szárnyalja át. Egy hullámkarton 
VR szemüveggel bárhová elutazhatunk az 
otthonunk kényelméből: akár Párizsba, Ró-
mába vagy New Yorkba is eljuthatunk egy 

pillanat alatt. De mi is kell hozzá? Csupán 
okostelefonunkra és egy hullámkarton VR 
szemüvegre van szükségünk. Az eszköz se-
gítségével az internetről kiválasztott, speci-
ális VR videók olyan hatást keltenek, mint-
ha mi is ott lennénk az adott helyszínen. A 
szemüveget megvásárolhatjuk online, de 
magunk is elkészíthetjük néhány otthon 
megtalálható, vagy könnyedén beszerezhe-
tő alapanyagból.
4. Alternatív katedrális – a hullámkar-
ton nyújt kreatív megoldást a bajban
2012-ben az új-zélandi Christchurch vá-
rosának eredeti székesegyházát egy föld-
rengés súlyosan megrongálta, ezért épí-
teniük kellett egy átmeneti létesítményt. 
Az új székesegyházat a katasztrófák utáni 
építészetre szakosodott japán szakember, 
Shigeru Ban tervezte. Az épület rendha-
gyó módon hullámkartonba burkolt fa-
gerendákból áll, ezért igazán masszív és 
robosztus, ennek köszönhetően pedig 
megfelelő karbantartás mellett, akár több 
évtizedig is probléma nélkül funkcionál-
hat. Bár a templom csupán 10 évre kapta 
meg a működési engedélyét, a hozzájáru-
lást – az elmúlt sikeres évek alapján – idén 
meghosszabbítottak, így a lakosok szívé-
hez nőtt katedrális továbbra is fogadhatja 
a hívőket.
5. Hullámkarton sátor – védelem az 
időjárás viszontagságai ellen
Ki gondolta volna, hogy a hullámkarton-
nal még az időjárás ellen is lehet védekez-
ni? Egy holland cég, a Kartent igazán kre-
atív és fenntartható megoldásokat kínál a 
fesztiválozás szerelmeseinek, egy 100%-ban 
újrahasznosítható kartonsátorral. A sátrak 
erős és vastag hullámkarton lapokból ké-
szülnek, így akár egy-egy nagyobb esőzést 
és vihart is kibírnak – hagyományos társa-
ikhoz hasonlóan. A helyszínen a sátrak már 
felállítva várják a vendégeket, illetve annak 
szétszerelésével sem kell foglalkozni, hiszen 
– használatuk után – a szervezők a helyi 
újrahasznosító telepre szállítják azokat. A 
hullámkarton sátrak így nemcsak haszno-
sak, de a műanyagszennyezésre is meg-
oldást jelentenek. Hasonló koncepcióból 
született meg a japán Toyo Seikan Group 
és Yusuke Murakami építesz közös pro-
jektje a „dan dan dome”, amelyet nemcsak 
rendezvényeken, de természeti katasztró-
fák esetén akár ideiglenes szálláshelyként is 
használhatnak. 
Forrás: Store Insider
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Jelentős változásokra kell készülni 2022-től 
az áruk tarifális besorolásában. 2021. októ-
ber 29-én kihirdették ugyanis a Kombinált 
Nómenklatúra (KN) 2022. január 1-től hatá-
lyos változatát (a Bizottság  2021/1832 szá-
mú végrehajtási rendeletével), aminek ered-
ményeképpen jelentős számú terméknek 
az eddig ismert és alkalmazott 10 számje-
gyű vámtarifaszáma megváltozik, emellett 
sok esetben új szabályok és definíciók alap-
ján kell meghatározni, hogy mely árunak mi 
lesz a helyes vámtarifaszáma.

Az elmúlt években azt tapasztalhattuk, 
hogy az év eleji Kombinált Nómenklatúra 
változás csupán pár tucat vámtarifaszám-
nak a 7-8. karakterben történő változását 
jelentette, melyet egyszerűen és gyorsan 
lekövethettünk. Ettől eltérően 2022-ben 
jelentős mennyiségű termékkör (pl. fából 
és műanyagból készült termékek, kamera, 
kijelző) érintett a változással, és az érintett 
termékek vámtarifaszámának már a 3-6. 
karaktere is módosulni fog globálisan, így 
az Európai Unióban is. A változások követ-
keztében lesznek vámtarifaszámok, melyek 
meg fognak szűnni (350 db), létrejönnek 
új vámtarifaszámok (593 db), és vannak 
olyan termékek, melyek új besorolást kap-
nak (945 db).

Miért fontos ez a változás és milyen 
hatással van a gazdálkodók 
külkereskedelemmel kapcsolatos 
folyamataira?
Tudnunk kell, hogy a vámtarifaszám szá-
mos információt hordoz magában, ezáltal 
meghatároz költségeket, kötelezettségeket 
és kedvezményeket is. A vámtarifaszám az 
alapja az importnál keletkező vámfizeté-
si kötelezettségnek, meghatároz általános 
forgalmi adó-, jövedéki adó-, és termékdíj 
fizetési kötelezettséget, valamint befolyá-
solja egyes hatósági engedélyek alkalmaz-
hatóságát. Továbbá a változás következté-
ben a kötelező tarifális felvilágosításokat is 
felül kell majd vizsgálni.

A jelenlegi változások kapcsán egy-
egy példán keresztül szemléltetve 
az alábbiakra kell nagy hangsúlyt 
fektetni.
1. Elsődlegesen a vámtarifaszámok változása 
adó- és vámfizetési kötelezettségeket érint-
het. Import vámkezelés esetén ez vámté-
telbéli különbségben jelentkezik. A jelenlegi 
változásokból egy példa erre a 84213985-ös 
vámtarifaszám alá tartozó légmentes bioló-
giai biztonsági kabin. A 2021-ben alkalma-
zandó vámtétele ennek az árunak 1,7 % volt, 
viszont 2022-ben ez a termék már különál-
ló megnevezést kapott (kiemelésre került) 
a 84147000-ás vámtarifaszám alatt, és eh-
hez a vámtarifaszámhoz már 2,2% vámtétel 
kapcsolódik. Az import vámeljárás során ez 
többletköltséget jelent a gazdálkodóknak. 
A vámtarifaszám változás a hatóságok által 
közzétett korrekciós tábla alapján lekövethe-
tő. Viszont fontos kiemelni, hogy ha a meg-
jegyzések, értelmező rendelkezések változá-
sa miatt kell új szabályok és definíciók alap-
ján meghatározni a helyes vámtarifaszámot, 
ezt nem fogjuk megtalálni külön megjelölve 
a Kombinált Nomenklatúrában. Amennyi-
ben szükség van rá, szakértő segítségével 
szükséges felülvizsgáltatni a már alkalmazott 
vámtarifaszám helyességét az új értelmező 
rendelkezések alapján. Amennyiben figyel-
men kívül hagyja valaki a változásokat, az 
magában hordozza azt a veszélyt, hogy az 
import vámeljárások során rossz vámtarifa-
szám kerül alkalmazásra, és ebből kifolyólag 
a rossz vámtétel miatt vám- és adóhiány is 
keletkezhet, melyet bírsággal sújt a hatóság. 
A tarifaszám első négy számjegyében tör-
ténő változások és a teljesen új vámtarifa-
számok következtében valószínűsíthetőn a 
termékdíjköteles termékek körét is érinti az 
új KN besorolás.
2. A vámtarifaszámokkal meghatározott 
termékkörre érvényes hatósági engedélyek 
esetében érdemes már most felülvizsgálni 
az engedélyezett vámtarifaszámok listáját, és 
ha szükséges, kérelmezni az engedélymódo-

sítást. Ilyen engedélyek többek között a kü-
lönleges eljárásra (aktív/passzív feldolgozás, 
vámraktározás) vagy egyszerűsített árunyi-
latkozat adására vonatkozó tevékenységi 
engedélyek. Ezek az engedélyek kizárólag 
az abban foglalt vámtarifaszámok alá tarto-
zó árukra alkalmazhatók. Amennyiben egy 
ilyen engedélynek nem kérik időben a mó-
dosítását, fennáll a lehetősége annak, hogy 
az új besorolás szerinti vámtarifaszámot 
nem fogja az engedély tartalmazni. Ebben az 
esetben a változások hatálybalépését köve-
tően nem alkalmazható az adott engedély, 
így az abban biztosított kedvezményeket 
sem lehet igénybe venni. A változások vo-
lumene miatt számos gazdálkodó áruköre 
érintett, ezt figyelembe véve a hatóságnak 
is több időt kell fordítania a kérelmek fe-
lülvizsgálatára. Ahhoz, hogy a tevékenységi 
engedély alkalmazható legyen január 1-ét 
követően,  mihamarabb szükséges az enge-
délymódosítási kérelmet benyújtani. Mivel a 
módosítások a tarifaszám 3-6. számjegyét is 
érintik, a tevékenységi engedélyben az áru-
kör 4 számjegyig történő meghatározása 
esetén is szükséges a változásokat lekövetni 
(pl.:  aktív mátrix folyadékkristályos készülék- 
90138020 →8524, reagensek 3002 →3822, 
nikotinos utántöltő folyadék 3824 →2404, 
drón kamera 8525 →8806, elektromos vilá-
gító felszerelés 9405 →8539).

Több jövedéki termék tarifaszáma is változ-
ni fog, amelynek nem csak vámjogi, hanem 
jövedéki vonzata is van, ugyanis a jövedéki 
engedélyek egy része is a vámtarifaszámok-
ra épül (adóraktári, jövedéki, bejegyzett 
kereskedői engedély). A 2404-es vámtari-
faszámon belül létrehozták a „minden más 
dohánytermék” kategóriát, és a korábbi 
2404-es vámtarifaszámtól eltérő vámtari-
faszámon szereplő minden dohányzással 
összefüggő nikotinos árut ezen vámtarifa-
szám alá sorolták. Például a nikotin tapasz 
eddigi 382499-es besorolását a 2404-es 
vámtarifaszám alá módosították.

JOGSZABÁLYI VÁLTOZÁSOK

VÁMTARIFASZÁM-VÁLTOZÁSOK 2022-TŐL
Januártól több száz termék vámtarifaszáma változik. Összeszedtük a legfotosabb 
feladatokat.

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/HU/TXT/PDF/?uri=CELEX:32021R1832&from=HU
https://jandjcenter.hu/2021/12/13/vamtarifaszam-valtozasok-2022-tol/
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- Amennyiben egy termék új besorolást ka-
pott és ezáltal a vámtétele is megváltozott, 
közvetett módon ez befolyásolhatja a biz-
tosítéknyújtásra vonatkozó engedélyeket. 
Ha egy terméknek magasabb az új beso-
rolás szerinti vámtétele és jelentős import 
forgalom van ebből a termékből, érdemes 
megvizsgálni, hogy a biztosítékot nyújtó en-
gedély mögötti garancia elegendő fedezetet 
nyújt-e a felmerülhető vámtartozásokra.
3. Amikor bizonytalanok vagyunk egy vám-
tarifaszám meghatározásában, ún. Kötelező 
Tarifális Felvilágosítás (KTF) keretében kér-
hetjük a hatóságot, hogy állapítsa meg ne-
künk azt. Ez annak érvényessége alatt mind 
a hatóságra, mind az ügyfélre nézve kötelező 
érvényű, így nyújt jogbiztonságot adott ter-
mék esetében az ügyfélnek. Jelen változás 
érinti a hatóság által kiadott kötelező tarifális 
felvilágosításokat is. Amennyiben a KTF-ben 
olyan vámtarifaszám szerepel, mely január 
1-től már nem alkalmazandó, új határozat 
iránti kérelmet szükséges kérni az adott áru-
ra. Ha ez nem történik meg, a gazdálkodó 
elveszíti a KTF-hez fűződő előnyöket. A ha-
tóság idővel vissza fogja vonni az érintett KTF 
határozatokat. Amennyiben továbbra is sze-
retnék, hogy az adott árura jogbiztonságot 
nyújtó KTF álljon a rendelkezésükre, a hosszú 
ügyintézői határidő miatt (120 nap) miha-
marabb szükséges az új kérelmet benyújtani.
A hatóság által kiadott KTF határozatok 
egy része EU-s áruosztályozási véleménye-
ken, rendeleteken alapul.  A tarifaszámok/
tarifális szabályok változása következté-
ben  vissza fognak vonni áruosztályozási 
véleményeket és rendeleteket, a visszavo-
násokat az EU hivatalos lapján teszik közzé.

Hogyan állapítható meg, hogy mely 
tarifaszámokat érint a változás?
Az EU végrehajtási rendeletében az új és a 
megváltozott tartalmú vámtarifaszámok 
az alábbiak szerint kerültek jelölésre:
 új kódszám jelölése
n megváltozott tartalmú kódszám jelölése

Fontos újra kiemelni, hogy az említett 
jelölések nem tartalmazzák a Kombinált 
Nómenklatúra értelmezésére, fogalom 
meghatározására és szabályaira vonatkozó 
változásokat, és ezeket a változásokat nem 
is jelölték az új jogszabályban. Ilyen változás 
többek között például a színesfémekből ké-
szült rúd és huzal fogalommeghatározása. 
Létrehoztak továbbá áruosztály és árucso-
port előtti megjegyzéseket, amelyek új sza-

bályok/rendelkezések alapján meghatároz-
zák, hogy egy adott áruk mely vámtarifa-
szám alá kell besorolni. Például az intelligens 
ruhákra áruosztály előtti értelmező meg-
jegyzést hoztak létre, mely arról rendelkezik, 
hogy ezt a terméket hová és hogyan tarifál-
ni 2022-től (XI. áruosztály 15. megjegyzés). 
Természetesen ezek csak kiemelt példák a 
számos értelmező megjegyzés változásai 
közül. Javasolt a vámeljárások során alkal-
mazott vámtarifaszámoknak a felülvizsgála-
ta az értelmező megjegyzések alapján.

Kiemelt vámtarifaszám- és 
szabályváltozások

 nAz élő és ehető rovarok saját vámtarifa-
számot kaptak. Ezzel összefüggésben a 
hústartalmú készítmények fogalmát is 
kiegészítik a KN-ben (20%-os szabály).
 nElsősorban környezetvédelmi szempon-
tok miatt több káros anyag/vegyület is 
megnevesítésre került, mely az iparági 
szereplőinek jelentős változás
 nA COVID-járvány miatt a vakcinákat/
reagenseket/fertőtlenítők önálló vámta-
rifaszámot kaptak az érintett árukör ke-
reskedelmének monitorozása végett.
 nA fából és papírból készült áruk (44 és 
48-as árucsoport előtti) besorolásával 
kapcsolatos megjegyzések változtak 
(több termék fog műanyagnak számíta-
ni, mint eddig). Például a bambusz szálas 
ragasztott műanyag pohár mostantól a 
műanyag áruhoz fog tartozni.
 nA rétegelt, ragasztott építőipari táblák-
nak, trópusi fáknak a fogalmát pontosí-
tották, kiegészítették.
 nAz üvegből készült áruk (70. árucsoport) 
besorolásával kapcsolatos megjegyzése-
ket kiegészítették olyan tételekkel, mely-
ben meghatározzák azokat az árukat, me-
lyeket nem lehet üvegárunak besorolni 
(pl.: keretes szélvédő). Illetve definiálták az 
üvegrostot és az azokból készült árukat.
 nA színesfémek (XV. áruosztály) esetén új-
ra definiálták a rúd, lap, profil, cső fogal-
makat. Jelentősen nem változtatták meg 
a fogalmakat. Viszont aki rendelkezik 
ilyen árukörrel érdemes átnéznie, hogy a 
továbbiakban is megfelel-e a termék az 
adott fogalomnak.
 n8485-ös vámtarifaszám alá kerültek az 
additív gyártógépek (másnéven 3D 
nyomtatok). Elsőbbségi vámtarifaszám 
lett, ami azt jelenti, hogy minden ilyen 
gépet ide kell sorolni.

 n8517-es vámtarifaszámon belül kiemel-
ték az okostelefont és kapott saját defi-
níciót. Az alkatrészek esetén is kiemelték 
az antennát.
 nAz eddig üres 8524-es vámtarifaszámot 
feltöltötték. Ide kell majd osztályozni a 
síkpaneles kijelző modulokat.
 nLED-es fényforrásokat megnevesítették, 
és a 8539-es tarifaszámon belül kiemelték.
 nA félvezető eszközökre definíciót hatá-
roztak meg a 8541 és 8542-es vámtarifa-
számnál. Érdemes felülvizsgálni a definí-
ció alapján, hogy a továbbiakban is meg-
felelő lesz-e az ide tarifált termékekre.
 nA kamerákat új áruosztályozási elv sze-
rint kell besorolni a 8525-ös vámtarifa-
szám esetén. Ehhez létrehoztak és defi-
niáltak is új kategóriákat.
 nDefiniálták a drónt a 88-as árucsoport 
esetén. Több alszámos bontást kapott, 
illetve meghatározták azt is, hogy mely 
drón nem tartozhat a 88-as árucsoportba.
 n9508-as vámtarifaszámon belül számos új 
terméket megnevesítettek, pl. vidámpark, 
vízi csúszda, és más szórakoztató felszerelés.
 nHulladékok önálló árukörré váltak. Saját 
vámtarifaszámot kaptak a 8549-en belül, 
ezáltal a 8548 is megváltozott némileg 
(pl.: törölték az akkumulátor hulladékot).
Továbbá a Bizottság vizsgálja, hogy azok 

a csöveket, melyek alakra vannak hajlítva, és 
külső rögzítőkkel vannak hegesztve, lehet-e 
a jövőben alkatrészként besorolni, vagy to-
vábbra is anyaguk szerint kell áruosztályoz-
ni. A jelenleg antidömping-vám köteles 
csövek érintettek ebben a vizsgálatban. 

A TARIC rendszerben január 1-vel átve-
zetésre kerülnek az új vámtarifaszámok.

A változással kapcsolatos segédtábláza-
tok a NAV honlapján lesznek majd elérhe-
tőek, az alábbi linken.

https://www.nav.gov.hu/nav/vam/ 
vaminformaciok/aruosztalyozsa/ 
kombinalt_nomenklatura/Kombinalt_
Nomenklatur20211103.html

A vámtarifaszámok megváltoztatásától 
függetlenül folytatódik az előző években 
megkezdett áruk tekintetében a vámtéte-
lek további csökkentése,  azok fokozatos 
lebontása, ami 2022. második félévétől je-
lentős megtakarítást eredményezhet az 
import vámeljárás során a gazdálkodók 
számára. A beszerzések időpontját érde-
mes akkorra időzíteni, amikortól már az 
alacsonyabb vámtétel alkalmazandó.

Forrás: J&J Center Kft.

https://www.nav.gov.hu/nav/vam/vaminformaciok/aruosztalyozsa/kombinalt_nomenklatura/Kombinalt_Nomenklatur20211103.html
https://www.nav.gov.hu/nav/vam/vaminformaciok/aruosztalyozsa/kombinalt_nomenklatura/Kombinalt_Nomenklatur20211103.html
https://www.nav.gov.hu/nav/vam/vaminformaciok/aruosztalyozsa/kombinalt_nomenklatura/Kombinalt_Nomenklatur20211103.html
https://www.nav.gov.hu/nav/vam/vaminformaciok/aruosztalyozsa/kombinalt_nomenklatura/Kombinalt_Nomenklatur20211103.html
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A legtisztább és leghatékonyabb üzem-
anyag-felhasználású járművek használa-
tának növelése fenntarthatóbbá teszi a 
szállítmányozást – Jernej Vrtovec, szlovén 
infrastrukturális miniszter és az EU Taná-
csának elnöke szerint. A módosított jog-
szabály főbb elemei.

Távolság- és időalapú díjak 
(matricák)
Az időalapú infrastrukturális használati 
díjak (matricák) az irányelv hatálybalépé-
sétől számított 8 éven belül fokozatosan 
megszűnnek a nehézgépjárművek számá-
ra a TEN-T törzs hálózaton. A közös mat-
ricarendszert alkalmazó tagállamoknak (pl. 
Euromatrica-megállapodás) további két 
év áll rendelkezésükre, hogy azt kiigazítsák 
vagy megszüntessék.

Az Euromatrica fokozatos megszünteté-
se által érintett utak azok a fő útvonalak, 
amelyeken a legtöbb nemzetközi tranzit-
ban közlekedő haszongépjármű közleke-
dik. A tagállamok továbbra is használhatják 
a matricákat úthálózatuk más részein.

Az Euromatrica visszavonása alól kellő-
en indokolt esetekben, például alacsony 
népsűrűség esetén, vagy ha a matrica csak 
egy bizonyos útszakaszra vonatkozik, fel-
mentést lehet majd adni. A kivételekről 
előzetesen értesíteni kell a Bizottságot.

A tagállamok a nehézgépjárművek vagy 
bizonyos járműtípusok számára hibrid út-
díj rendszert is létrehozhatnak, amely kom-
binálja a megtett távolságot, a menetidőt 
és mindkét megkülönböztető kritériumot 
(új: a CO

2
-kibocsátás alapján, illetve a meg-

lévő: az EURO-osztályok alapján). Egy ilyen 
rendszer teljes mértékben megvalósítja a 
„használó fizet” és a „szennyező fizet” elve-

ket, miközben megadja a tagállamoknak a 
szükséges rugalmasságot saját útdíj rend-
szerük kialakításához.

A díjszabás alapelve azonban megma-
rad: a tagállamok továbbra is szabadon, 
egymástól függetlenül alkalmazhatnak tá-
volság- és időalapú díjakat a különböző jár-
műkategóriákra: nehézjárművek, nehéz te-
hergépjárművek, autóbuszok, könnyű ha-
szongépjárművek, kis haszongépjárművek, 
mikrobuszok és személygépkocsik. Például 
egy tagállam dönthet úgy, hogy egyáltalán 

nem vet ki díjat az autóbuszokra.
A matricák érvényességi idejére vonat-

kozó szabályok előírják, hogy a matricák 
használatának egy napra, egy hétre vagy 10 
napra, illetve ezek mindegyikére is rendel-
kezésre kell állnia. A tagállamok azonban 
az egynapos matricák használatát kizárólag 
tranzitcélokra korlátozhatják.

Az útdíj környezetbarátabbá tétele
Létrejön egy új, az egész EU-ra kiterjedő 
eszköz, amellyel a nehézgépjárművekre ki-

vetett infrastruktúra- és használati díjakat a 
CO

2
-kibocsátás alapján lehet differenciálni. 

Ez a megkülönböztetés az üvegházhatású 
gázok kibocsátására vonatkozó meglévő 
szabványokon alapul.

Ez a rendszer kezdetben csak a legna-
gyobb tehergépkocsikra vonatkozik majd, 
de fokozatosan kiterjesztik más típusú ne-
hézgépjárművekre is.

A szövegezet biztosítékokat vezet be 
annak megakadályozására, hogy a hibrid 
járműveket kétszeresen díjazzák, és hogy a 

CO2-kibocsátási díjak megállapítására szol-
gáló más eszközökben használt CO

2
-kritéri-

umot megkettőzzék.
A furgonokra és kisbuszokra 2026-tól – 

ahol ez technikailag megvalósítható – a 
környezeti hatás alapján differenciált távol-
sági és használati idő szerinti díjakat fognak 
alkalmazni.

Díj külső költségtérítés jogcímmel
A külső költségtérítési díj – a levegőszeny-
nyezésért – egy 4 éves átmeneti időszakot 

EUROVIGNETTA-VÁLTOZÁSOK – EZZEL 
KELL SZÁMOLNIUK A FUVAROZÓKNAK
Az EU Tanácsa nemrégiben jóváhagyta az úthasználati díjakra vonatkozó szabályok 
(euromatrica-irányelv) megerősítését és hatályának kiterjesztését a tisztább és 
hatékonyabb szállítmányozás ösztönzése érdekében. A felülvizsgált szabályok új 
rendszert vezetnek be a CO2-kibocsátásra vonatkozóan, hogy segítsenek csökkenteni 
a szállítmányozás szén-dioxid-kibocsátását.
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követően kötelezővé válik a nehézgépjár-
művek számára, ahol távolsági díjakat al-
kalmaznak.

A tagállamok azonban (a Bizottság elő-
zetes tájékoztatása után) szabadon dönt-
hetnek úgy, hogy nem alkalmazzák ezt a 
díjat, ha ez a forgalom eltereléséhez és nem 
szándékolt negatív hatásokhoz vezetne. 
Ez a kötelező díjszabás semmilyen módon 
nem befolyásolja a tagállamok azon dönté-
sét, hogy a CO

2
-kibocsátásra külső költség-

díjat alkalmazzanak.

Opcionális díjbeszedés
A tagállamok az opcionális dugódíjból szár-
mazó bevételt a torlódások kezelésére vagy 
általában a fenntartható szállítmányozás és 
mobilitás fejlesztésére fordítják. Külön ren-
delkezések tisztázzák, hogy mely esetekben 
tekintendő teljesítettnek ez a kötelezettség, 
ha az ilyen bevételeket az általános költség-
vetésbe utalják.

Ezenkívül az új szabályok lehetővé teszik 
a tagállamok számára, hogy a legforgalma-
sabb útszakaszokon magasabb (legfeljebb 
50%-os) felárat alkalmazzanak az infra-
struktúradíjakra, de erről az összes érintett 
tagállamnak meg kell állapodnia.

Az irányelv számos kivételt biztosít az 
úthasználati díjra vonatkozó szabályok alól, 
például a folyamatban lévő koncessziós 
szerződések, a fogyatékkal élők vagy a rit-
kán lakott területek esetében.

Hogyan tovább?
A jogszabályt most az Európai Parlament-
nek kell elfogadnia második olvasatban, 
majd ezt követően megjelenik az EU Hiva-
talos Lapjában.

Az irányelv a kihirdetést követően 20 
nappal lép hatályba. A tagállamoknak az 
irányelv hatálybalépésétől számítva 2 év áll 
rendelkezésükre, hogy az irányelv rendelke-
zéseit a nemzeti jogszabályokhoz igazítsák.

Az Európai Unióban az úthasználati díjak 
bevezetése országos döntés tárgyát képezi, 
és a tagállamok maguk döntenek arról, hogy 
bevezetik-e azokat a területükön. Ha azon-
ban útdíjat vetnek ki, akkor tiszteletben kell 
tartaniuk az euromatrica-irányelvben meg-
határozott közös szabályokat. A közös szabá-
lyok biztosítják, hogy az autópályadíjak kive-
tése ne jelentsen hátrányos megkülönbözte-
tést a nemzetközi forgalomban, és ne okoz-
zon versenytorzulást a fuvarozók között.
Forrás: bestcamion.hu

SAJTÓFIGYELŐ
TORLÓDÁS A KIKÖTŐKBEN – 
NEM CSAK A KARÁCSONY MIATT 
www.logisticsbusiness.com

nov.
16

A világ minden kikötője torlódással 
küzd, a tengereken és az óceánokon 

vesztegel az áru, és a szakértők úgy látják, 
hogy ez nem is fog megoldódni a közeljö-
vőben legalább 2022 közepéig. Ezt tovább 
tetőzi, hogy a hajók várakoznak a kikötők-
be való bejutásra, hiányoznak az üres kon-
ténerek és a kínai kikötőkben is lezárások 
tapasztalhatók. Ezen felül az áruk tovább 
szállítása is kérdéses, hiszen felborultak az 
ellátási láncok és a szárazföldi logisztikai 
szolgáltatók sem tudják már tartani a hatá-
ridőket. Ezek be nem tartása viszont a cé-
gekre is hatással lehet, hiszen büntetésekkel 
kell majd szembenézniük a jövőben, és 
egyelőre nem látszik a tendencia vége.

KALIFORNIAI KIKÖTŐK 
NAGYÜZEMBEN 
www.supplychaindive.com

nov.
30

A cikk az előzőekben is említett kikö-
tői problémát tárgyalja és arról szól, 

hogy a San Pedro Bay-i kikötő 24/7 műkö-
désre való átállásának köszönhetően 
a  Wal mart 51 százalékkal tudta növelni a 
dél-kaliforniai eladásait. A folyamatos ki-
szolgálás szerinti működésnek köszönhető-
en 20 százalékkal csökkent a 9 napnál töb-
bet várakozó teherhajók száma a kaliforniai 
kikötőkben. A Biden-kormányzat a nyugati 
parti kikötők működési idejének bővítésen 
kívül további vállalásokat is tett az amerikai 
ellátási láncok átfutási idejének javítása ér-
dekében, bejelentett például egy 5,2 milli-
árd dolláros direkt kikötő infrastruktúra tá-
mogatást is. 

FENNTARTHATÓSÁG 
MEGKÖZELÍTÉSE 
A BESZERZÉSBEN 
www.scmr.com

nov.
29

A cikk szerint egyre nagyobb hang-
súlyt kapnak a vállalati döntésekben 

a fenntarthatósági és a zöld megoldások. 
Az ellátási láncoknak és a beszerzésnek is 
egyre inkább oda kell figyelniük ezen terü-

letek fejlesztésére. A tanulmány felhívja a 
figyelmet arra is, hogy a fenntarthatóság 
kérdésköréről a világ jelentős vállalatai 
ugyanúgy gondolkodnak, mint a beszállítói 
minőségről – ez egy olyan dolog, ami elvár-
ható, és ez nem alku tárgya.

A NÖVEKVŐ SZÁLLÍTÁSI DÍJ 
ALÁÁSHATJA A GAZDASÁGI 
FELLENDÜLÉST 
www.cips.org

nov.
22

Az UNCTAD szerint a napjainkban 
tapasztalható fuvardíj növekedés 

még 2023-ig hatással lesz a fogyasztói árak-
ra, és növeli az áruk költségeit. A szervezet 
szerint egyes fuvardíjak hétszeresére emel-
kedtek és a globális fogyasztói árak is 1,5%-
kal emelkedhetnek 2023-ig. A jelentés sze-
rint a konténeres fuvardíjak 10%-os globális 
növekedése és az ellátási zavarok több 
mint 1%-kal csökkentik az ipari termelést 
az Egyesült Államokban és Európában. A 
cikk felsorolt 10 fogyasztói termékkört, 
amelyeket leginkább érintenek a magasabb 
fuvarköltségek, így a számítástechnikai, 
elektronikai és optikai termékeket, a bútor-
gyártást és a textil és ruházati áruk körét.

A KÖZÉP- ÉS NAGYVÁLLALATOK 
INNOVÁCIÓJÁT GÁTLÓ 
TÉNYEZŐK MAGYARORSZÁGON 
Vezetéstudomány

nov.
A Corvinus egyetem kutatója az in-
novációt gátló tényezőket vizsgálta 

tanulmányában. Az azonosított 12 akadá-
lyozó elem közöl a Versenyképesség kuta-
tás adatbázisában szereplő vállalatok né-
gyet találtak különösen kedvezőtlennek. 
Ezek az innováció túl magas közvetlen költ-
ségei, a rendelkezésre álló szakképzett 
munkaerő hiánya, az innovációs menedzs-
ment gyengesége és a vevők új termékek 
iránti fogékonyságának hiánya. A nagyvál-
lalatok első sorban a forráshiánnyal küzde-
nek, a fiatal cégek pedig nagyvállalatok erő-
fölényével. Az exportorientált vállalatokat 
kevésbé sújtja a vevők újdonságok iránti 
közönye, mint a belföldi piacra termelőket.

Készítette: Nagy Judit

http://www.logisticsbusiness.com
http://www.supplychaindive.com
http://www.scmr.com
http://www.cips.org
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ROBOTIKA, AUTOMATIZÁLÁS – 
EZ A MEGOLDÁS?
A koronavírus hatására fellépő problémák rávilágítottak arra, mennyire sérülékeny 
a globális ellátási lánc, és hogy a hagyományos modellek sokszor nem elégítik ki 
a világgazdaságban kialakuló új helyzeteket. Emiatt egyre sürgetőbb a szektor 
megreformálása, mely modern megoldásokat követel a szakma szereplőitől.

Ami még egy évtizede sci-fi be illő elképzelés 
volt, az ma már az Ipar 4.0 szerves része, és 
talán nem túlzás azt állítani, hogy napjaink-
ban az ellátási lánc problémáira adott legké-
zenfekvőbb válasz a robotika és az automa-
tizált eszközök használata. 

Az autonóm technológia a raktárakban 
és üzletekben, az autópályákon és a ter-
melési üzemekben, valamint az áruszállítás 
utolsó kilométerein is megjelennek.

A piac új belépői lehetnek az önjáró 
tehervonatok, tehergépkocsik, drónok, 
melyekkel jelenleg is folyamatosan zajlanak 
a tesztek. 

A technológiai újítások mindegyike 
eltérő érettségi fázisban van: a raktárak-
ban már teljes mértékben bevetették a 
robotokat, míg az autonóm teherautók 
még a korai tesztelési szakaszban vannak. 

Nézzük meg, hogyan használják ezeket a 
tech nológiákat, és mit tartogat számunkra 
a jövő. 

Közút – egyre sürgetőbb a változás
Az októberben Hamburgban megrendezett 
ITS Mobilitási Kongresszuson sokan mutat-
koztak be sci-fi-be illő eszközökkel, hiszen, az 
innovatív szállítási koncepciók segíthetnek 
a teherforgalom, ezzel együtt a káros gázok 
kibocsájtásának csökkentésében, mely fon-
tos célkitűzése az Európai Uniónak. 

A Volocopter vállalat például teherdrónja 
tesztrepülését mutatta be, mely akár 200 
kilogrammos csomag szállítására is alkalmas. 
Talán nem is sok idő múlva ezek a szerkeze-
tek válthatják ki a kézbesítő cégek munkáját 
az áruszállítás utolsó szakaszában. 

Egyre többször hallunk az önvezető kami-
onokról is, melyek megoldással szolgálhat-
nak a jelenleg fennálló súlyos sofőrhiányra, 
mely egyre több fejtörést okoz a közúti áru-
fuvarozásban. 

A technológiának köszönhetően emberi 
jelenlét (és talán ezzel összefüggésben keve-
sebb baleset) nélkül mehet végbe az áru-
szállítás „középső szakasza”, azaz pédául egy 

A teherdrón akár 200 kilogrammos csomag szállítására is alkalmas.

Önvezető kamion
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autópálya melletti terminál és egy autópálya 
kijáratától nem túl messze található létesít-
mény között. 

A kamionok bevezetéséhez szinte min-
den technológia adott, így csak idő kérdése, 
hogy mikor terjednek el szélesebb körben. 

Vákuumalagút a megoldás? 
Talán az egyik leglátványosabb és legfuturisz-
tikusabb megoldást az amerikai Hyperloop 
Transportation Technologies (HTT) kuta-
tó-fejlesztő vállalat új konténerszállító rend-
szere fejlesztette ki, melynek lényege, hogy egy 
konténerszállító mágnesvasút nagy sebesség-
gel közlekedik egy részleges vákuumalagúton 
keresztül. A technológiának köszönhetően 
sokkal gyorsabbá és egyszerűbbé válik a kon-
ténerek szállítása a kikötőkbe. A tervek szerint 
naponta több mint 4000 konténert lehetne 

így szállítani, megszüntetve a teherforgalmat 
a kikötők területén.

Az első Hyperport már meg is épült Ham-
burgban a Hamburger Hafen und Logistik 
AG (HHLA) közreműködésével. Talán pár 
év múlva már ezeken a rendszereken keresz-
tül érkeznek a karácsonyi ajándéknak szánt 
portékák. 

Abban biztosak lehetünk, hogy a logisz-
tikában hamarosan számottevő változások 
mennek majd végbe, melyek megoldani 
kívánják a jelenleg fellelhető problémákat, 
nehézségeket. 

Forrás: Ekol

Robotok, automatizálás a raktárakban 

Mivel az Ekol mindig élen jár a technológiai újdonságok fejlesztésében és bevezetésé-
ben, cégüknél is kiemelt szerepet játszanak az automatizált eszközök, melyek segítségével 
nagy mértékben növelhetik gyorsaságukat, hatékonyságukat. 
Az Ankara központjától 40 kilométerre található Ekol Lavanta a cég egyik legmodernebb 
létesítménye. A 43 100 négyzetméteres, többszintes épület 2008-ban vált teljesen műkö-
dőképessé, 29 jármű befogadására képes parkolóval és 21 rámpával rendelkezik. 
A fejlett technológiájú bázis az összes kezelési művelet 85 százalékát emberi beavatkozás 
nélkül végzi az automatikus raktározási és visszakeresési rendszer (ASRS) alkalmazásával. 
A szállítandó áruk teljes raklapjait emberi beavatkozás nélkül készítik elő az 50 lerakóhe-
lyen, a vegyes raklapok pedig a pick-by-voice rendszer segítségével hibátlanul, toll, papír 
vagy kézi terminál használata nélkül készülnek el.
Nem ez az egyetlen ilyen rendszer, cégünknél több hasonló létesítmény megtalálható, 
számuk folyamatosan növekszik. 
A magyarországi Ekol is megtette a kezdő lépéseket, hogy utat nyisson a csepeli központi 
raktárban a komolyabb automatizálási folyamatok kidolgozásának.

MLBKT Szakmai Díjak 2021 – FELHÍVÁS
Hiszünk abban, hogy a kiváló teljesítményt el kell ismerni. A tehetséget, a példaértékű szakmai tudást meg kell osztani. 
Pályázatainkkal a lehető legnagyobb nyilvánosságot igyekszünk biztosítani az ellátásilánc-menedzsment területén 
tevékenykedő elhivatott kollégáinknak, sikeresen megvalósult projekteknek, cégeknek.

További információ: https://logisztika.hu/palyazatok/ Pályázzon Ön is!

Pályázatát leadhatja 2022. január 15-ig.
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VAN-E HATÁSA A COP26 
TALÁLKOZÓNAK A LOGISZTIKÁRA?

MIT ÉRTEK EL ÉS MIT NEM ÉRTEK EL GLASGOW-BAN 
A MIND VESZÉLYESEBB KLÍMAVÁLTOZÁS 
 ELKERÜLÉSE ÉRDEKÉBEN?
dr. Faragó Tibor, c. egyetemi tanár, 
2021. november 14.1

Véget ért 2021. november 13-án 
a globális éghajlatváltozással fog-
lalkozó glasgow-i világtalálkozó. 
Az országok magas rangú politikai 
vezetőinek részvételével kezdődött 
esemény első napjainak nagy médi-
anyilvánosságát a sokszor zárt ajtók 
mögött zajló és rendkívül sok rész-
témát érintő tárgyalások követték. 
A közel kétszáz delegáció által foly-
tatott egyeztetések során bizonyos 
ügyekben történt előrehaladás, de 
a legkritikusabbak esetében elfoga-
dott kompromisszumokkal egyelőre 
nem sokkal került közelebb a világ e 
veszélyes folyamat még kellő időben 
történő megállításához.

1  Szerkesztett változata meg fog jelenni az 
MTA.hu oldalon.

Az éghajlatot veszélyeztető 
tevékenységek csökkentése
A természeti környezetünket gyorsuló ütem-
ben alakítjuk át, éljük fel egyes erőforrásait és 
eközben sokféle hulladékkal, környezetkáro-
sító anyaggal árasztjuk el. Ez utóbbiak sorába 
tartoznak azok az üvegházhatású gázok, 
amelyek a szénre vagy a földgázra alapozott 
energiatermelés, a kőolaj-alapú üzemanyagok 
használata, az állattenyésztés, a növényterm-
esztés és számos más emberi tevékenység 
nyomán a légkörbe kerülnek. Emiatt e gázok, 
köztük a szén-dioxid és a metán mennyisége 
évtizedek óta növekszik a légkörben és ennek 
betudhatóan fokozatosan emelkedik a globá-
lis felszíni átlaghőmérséklet. Számos területen 
a gleccserek visszahúzódnak, a tengerek felső 
rétegének hőmérséklete is emelkedik, a sark-
vidéki jég több helyen olvad. Mindemellett 
általában is változékonyabb lett az éghajlat 
és az eddigieknél szélsőségesebb meteoroló-
giai és vízjárási jelenségekkel szembesülnek a 
különböző térségek lakosai.
	n E témakörben a tudomány és a politika 
közötti együttműködés erősítése érde-
kében 1988-ben megalakult az Éghajlat-

változási Kormányközi Testület, amelyik 
már 1990. évi első jelentésében felhívta 
a figyelmet az említett légköri kibocsá-
tások miatt növekvő kockázatokra. Har-
minc évvel ezelőtt (!) kezdődtek meg a 
nemzetközi egyeztetések, amelyek ered-
ményeképpen 1992-ben elkészült az ENSZ 
Éghajlatváltozási Keretegyezménye. Ennek 
értelmében meg kell akadályoznunk a földi 
éghajlat veszélyeztetését, ehhez el kell 
érnünk, hogy még kellő időben abba-
maradjon az üvegházhatású gázok légköri 
mennyiségének növekedése, máskülönben 
a kialakuló változásokhoz sem a termé-
szeti rendszerek, sem a társadalmak nem 
lesznek képesek alkalmazkodni.
	n A 2015. évi Párizsi Megállapodás ugyaner-
ről szól, de – a sokkal pontosabb tudo-
mányos értékelések alapján – már konkré-
tabban meghatározva azt, hogy a fenti cél 
érdekében századunk második felében 
meg kell szüntetni ezeknek az üvegház-
hatású gázoknak az emberi tevékenysé-
gekből eredő kibocsátását. Pontosabban 
„karbon-semlegességre” van szükség, azaz 
legfeljebb olyan mértékű maradhatna e 

Novemberben zajlott Glasgowban a COP26, azaz az ENSZ Éghaj-
latváltozási Konferenciája. Az MLBKT küldetése kapcsán kiemelten 
fontosnak tartja a fenntartható ellátási láncok működtetését, ezért 
nyomon követte ezt az eseményt. Szakértőket kerestünk meg itt-
honról és külföldön, és szeretnénk folyamatosan napirenden tartani 
a kérdést és azokat az intézkedéseket, projekteket, amelyeket a hazai 
cégek tesznek karbonlábnyomuk csökkentésére. Az első összeállítás-
ban először dr. Faragó Tibor összefoglalóját olvashatják a glasgowi 
eredményekről, valamint John Manners-Bell értékelését a logiszti-
kai szektorra, esetében az angol példára fókuszálva. A korábban az 
MLBKT kongresszuson is előadott Alan McKinnon a Kühne Logistics 
University elismert professzora előadása értékes áttekintést nyújt a 
logisztikai terület szerepéről és lehetőségeiről a klímaváltozás hatá-
sainak csökkentésében. (https://bit.ly/COP26McKinnon)

https://bit.ly/COP26McKinnon
https://vimeo.com/showcase/8982541/video/644371602
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kibocsátás, mint amennyivel elő tudjuk 
segíteni elsősorban a többlet szén-dioxid-
nak a légkörből való kikerülését (kivoná-
sát) például erdőtelepítéssel. Ezzel lehetne 
elérni, hogy a globális átlaghőmérsék-
let növekedése jóval +2 Celsius fok alatt 
maradjon, de lehetőleg a +1,5 C fokot se 
haladja meg az iparosodás (az „Ipari Forra-
dalom”) kora előtti szinthez képest.
	n A glasgow-i világtalálkozót mindene-
kelőtt a Párizsi Megállapodás végrehajtá-
sának előmozdítására hívták össze. Igen 
ám, de az újabb tudományos becslések 
még inkább megerősítették, hogy előre-
vetített következmények miatt el kellene 
kerülni a +1,5 C foknál nagyobb átlagos 
melegedést. Ehhez pedig 2050 körül 
teljesülnie kellene a globális „karbon-
semlegességnek”, ami úgy érhető el, ha 
2030-ig már legalább 45%-kal csökken a 
szén-dioxid globális kibocsátása és egyút-
tal nagymértékben más gázoké is.
	n A tárgyalások végén mindenki által 
elfogadott „Glasgow-i Éghajlati Egyez-
ség” pontosan ezt tartalmazza és ennek 
érdekében arra szólítja fel a világ orszá-
gait, hogy mielőbb hagyjanak fel az ener-
giarendszerekben a szén használatával, 
hozzanak az energiahatékonyságot javító 
intézkedéseket, számolják fel a fosszilis 
tüzelőanyagok használatával kapcsolatos 
állami támogatásokat. Azt is belefoglalták 
ebbe az egyezségbe („klímapaktumba”), 
hogy más kibocsátásokat, így a metánét 
is 2030-ig mérsékelni kell, és többet kell 
tenni az erdők és az ökológiai rendszerek 
védelméért, ezzel hozzájárulva az üveg-
házhatású gázok megkötéséhez, így csök-
kentve azok mennyiségét a légkörben.
	n Az EU tagállamai azzal a vállalással érkez-
tek Glasgow-ba, hogy együttesen eleget 
tesznek a 2050- es „karbonsemlegességi” 
követelménynek (kiterjesztve azt a többi 
üvegházhatású gázra is). Sok más fejlett 

ország, így pl. az USA, Kanada, Japán is 
elkötelezte magát erre. Orosz részről a 
2060- as céldátumot jelölték meg ennek 
elérésére. A gyors gazdasági növeke-
désű fejlődő országok, így kiváltképpen 
Kína kibocsátásai az utóbbi pár évtized-
ben nagymértékben nőttek. Összessé-
gében azonban a fejlődő országoknak 
lényegesen kisebb a történelmi felelős-
sége azért, hogy a múlt század elejétől 
e gázok mennyisége megemelkedett a 
légkörben. E felelősségbeli különbségre 
hivatkozva India 2070-re ígérte meg a 
„klímasemlegességet”. Hozzá hasonlóan 
minden fejlődő ország e kibocsátásaik 
kordában tartásához is az eddigieknél 
jóval több támogatást – modern tech-
nológiát és pénzt – vár el a fejlettektől.
	n A fosszilis tüzelőanyagok használatától 
való mielőbbi megválás tehát a glasgow-i 
tárgyalások egyik kulcskérdése volt. De 
egy különösen kínos affér beárnyékolta 
a szénre alapozott energiatermeléshez 
kapcsolódó megegyezést: az utolsó pil-
lanatban India – nyilvánvalóan Kína és 

az USA egyetértésével – a szén ilyen 
célú felhasználásának egyértelmű meg-
szüntetése helyett ragaszkodott annak 
csupán a fokozatos csökkentését jelentő 
szövegmódosításhoz.
	n Több becslés látott napvilágot arra 
vonatkozóan, hogy az egyes országok 
korábban és ezekben a napokban beje-
lentett szándékai alapján teljesíthető-e 
a globális átlaghőmérséklet növekedésé-
nek jóval +2 Celsius fok alatti vagy még 
inkább a +1,5 Celsius foknál való „megál-
lítása’ 2100-ig. A válasz nemleges majd-
nem minden friss elemzés szerint. Emiatt 
is látszik elkerülhetetlennek, hogy 2022 
végéig minden ország felülvizsgálja az 

eddigi vállalásait és már ezekre alapozva 
kerülhessen sor 2023-ban a Párizsi Meg-
állapodásban foglaltak felülvizsgálatára.
	n A nemzetközi klímapolitikai együttmű-
ködés lehetséges módja, ha egy ország 
(illetve egy ott bejegyzett cég) valami-
lyen kibocsátás-csökkentő beruházást 
valósít meg vagy finanszíroz egy másik 
országban, de az ebből származó kibo-
csátási egységeket saját nemzeti kibocsá-
tás- csökkentéseként számolhatja el. Az 
eljárások közül a legismertebb az „emisz-
szió-kereskedelem”, amely az Európai 
Unió tagállamai között is működik. Ilyen 
együttműködésekre adott lehetőséget az 
1997. évi Kiotói Jegyzőkönyv és e lehető-
ségeket biztosította a Párizsi Megállapo-
dás is. Ez utóbbi szabályairól végre megál-
lapodtak Glasgowban, de az csak a későb-
biekben derülhet ki, hogy mely országok 
milyen mértékben fognak élni e nemzet-
közi „piaci” és „nem piaci” eszközökkel.

Felkészülés a már elkerülhetetlen 
változásokra
A környezeti körülményeikben bekövetkező 
– az éghajlatváltozásnak is tulajdonított – 
szélsőségesebb változások, jelenségek miatt 
különösen sérülékeny fejlődő országok társa-
dalmainak többségét elsősorban az alkalmaz-
kodásra való felkészülésük foglalkoztatja. A 
leginkább érintettek az afrikai országok (köz-
tük a jövő évi klímakonferenciának helyt adó 
Egyiptom), a kis szigeteken elhelyezkedő fej-
lődő országok (mint pl. a Maldív Köztársaság) 
és az alacsony tengerparti területű országok 
(pl. Banglades). Ez már hangsúlyosan szere-
pelt az 1992. évi egyezményben, majd a 2015. 
évi Párizsi Megállapodásban is, de eddig nem 
kapott elég figyelmet ez az ügy a nemzetközi 
együttműködés keretében. Az is nyilvánvaló, 
hogy ha nem sikerül kellőképpen mérsékelni 
a sokak által „klíma krízisnek” nevezett globá-
lis folyamatot, akkor a káros hatásainak tom-
pítása is sokkal nehezebbé válik.
	n A mostani világtalálkozón részletesen 
foglalkoztak e témakörrel is és sürgették, 
hogy minden ország dolgozza ki vagy 
újítsa meg egy éven belül az alkalmaz-
kodással kapcsolatos terveit. Hat év után 
végre megegyeztek arról, hogy meghatá-
roznak egy közös „Globális Alkalmazkodási 
Célt”, amihez segítséget nyújthat majd az 
Éghajlatváltozási Kormányközi Testü-
let (második munkacsoportjának) jövő 

Globális átlaghőmérséklet változása 1950-
2020 között (WMO, UKMO, 2021)

Kína és az USA tárgyalódelegációjának 
vezetője (Glasgow, 2021. nov. 13.)
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évben esedékes jelentése. E cél meghatá-
rozása nem egyszerű feladat, hiszen min-
den régió más és más módon sérülékeny.
	n A változásokra való felkészülés, az alkal-
mazkodás esetében is legkritikusabbnak 
a fejlődők által elvárt pénzügyi támoga-
tások elégtelensége látszik. A kibocsá-
tás-csökkentésre szánt támogatásokkal 
egyenlő nagyságrendű pénzügyi keretet 
tartottak volna megfelelőnek; ehhez 
képest arról született döntés, hogy a fejlet-
tek összességében legalábbis megduplázzák 
2025-ig az eddigi felajánlások összegét.
	n Az éghajlatváltozásnak tulajdonított, 
elsősorban szélsőséges meteorológiai és 
vízjárási események (aszályok, áradások 
stb.) miatt keletkezett károk és veszteségek 
ellentételezése évek óta napirenden van. A 
fejlődő országok fent említett nagy lét-
számú csoportjai azt igényelték, hogy e 
kérdéskört ne az alkalmazkodási felada-
tok és vállalások részeként kezelje a nem-
zetközi közösség, hanem külön fórumok 
keretében és külön pénzügyi támogatási 
rendszer létrehozásával. Ezúttal csak arra 
kaptak ígéretet, hogy a „Glasgow-i Dialó-
gus” keretében folytatódnak a megbe-
szélések e témakörről, beleértve az ilyen 
célú támogatások ügyét is.

„Klímafinanszírozási” 
ütközőpontok és ígéretek 
A klímaegyezmény, a Párizsi Megállapodás 
és a Glasgow-ban rögzített feladataik vég-
rehajtásának elősegítésére a fejlődők elen-
gedhetetlennek, a fejlettek pedig jórészt 
jogosnak tartották a támogatások növe-
lését és egyúttal a megfelelő technológiák 
átadásának elősegítését. A már utaltunk a 
kibocsátáscsökkentési, alkalmazkodási felada-
tok ellátására, az éghajlatváltozásnak tulajdo-
nított károk és veszteségek kompenzálására 
is. Az ezekre vonatkozó kompromisszumok 
mellett külön ki kell emelni két nehezen, de 
talán csak átmenetileg feloldott konfliktust.
	n A fejlettek 2009-ben (a „nevezetes” kop-
penhágai csúcstalálkozón) tettek ígére-
tet arra, hogy 2020- ig közösen külön-
böző állami költségvetési és más forrá-
sokból 100 milliárd USD/év támogatást 
fognak biztosítani a fejlődők részére a 
klímapolitikai feladataik ellátásához. E 
vállalás nem valósult meg (közel egyö-
töddel maradtak el az újabb felajánlások-
kal együtt is a jelzett szinttől) és emiatt 

„kemény hangú” felszólalások hangzot-
tak el. Végül abban egyeztek meg, hogy 
2025-ig bezárólag e támogatásoknak tel-
jes mértékben teljesülniük kell.
	n Hosszabb távon azonban ennél többre 
lesz szükség. Számos fejlődő ország egyér-
telművé tette, hogy akkor tud és fog a 
későbbiekben hatékonyan részt venni a 
globális klímavédelemben, ha e támogatá-
sok mértéke jóval nagyobb lesz. Világossá 
tették azt, hogy meg kell oldaniuk a rend-
kívüli nagyfokú energiaszegénység problé-
máját is. Voltak, akik már nem milliárdos, 
hanem billiós évi nagyságrendű támoga-
tási igényt említettek. Egyelőre arról szü-
letett megállapodás, hogy egy új kollektív 
és számszerűsített finanszírozási cél meg-
határozásáról kezdődnek meg még ebben 
az évben a tárgyalások, amelyeknek 2024-
ben kell eredményre vezetniük.

Összefoglaló
E világtalálkozón olyan témákban sikerült 
tehát egyetértésre jutni, mint pl. az ener-

giatermelésben a szén fokozatos kiveze-
tése (de nem a megszüntetése), a kibo-
csátás-csökkentést elősegítő nemzetközi 
együttműködés erősítése, a fejlődők támo-
gatásának jövőbeli növelése. De mindezek 
esetében – a konkrétumok hiánya miatt 
is – jelenleg felmérhetetlen, hogy mikorra 
és milyen mértékben járulhatnak hozzá a 
klímaegyezmény célkitűzésének és a Pári-
zsi Megállapodás konkrétabb céljainak 
eléréséhez. Emellett a találkozó legelején a 
különböző országok vezető politikusai által 
bejelentett újabb kibocsátáscsökkentési 
vállalások többségénél pedig komoly felté-
telek párosultak a teljesítésükhöz. Összes-
ségében úgy értékelhető, hogy a közel két-
száz delegáció által folytatott glasgow-i 
egyeztetések fontosak és hasznosak voltak, 
bizonyos ügyekben történt előrehaladás, 
de a legkritikusabbak esetében az elfoga-
dott kompromisszumokkal egyelőre nem 
sokkal került közelebb a világ e veszélyes 
folyamat még kellő időben történő meg-
állításához.

Despite all the hype, there was very little 
in the way of new announcements from 
the COP26 gathering of world and busi-
ness leaders in respect to the logistics and 
transport industry. This should probably 
not have been unexpected as the power 
to make changes and set goals in the sea 
and air industry largely rests with supra-na-
tional non-governmental organisations 
(such as the International Maritime Organ-
isation and the International Civil Aviation 
Organization). Any progress in these two 
sectors (or otherwise) is made through 
these fora, although of course pressure can 
be brought to bear by influential country 
members.

Road transport is a different case. 
Goal-setting is the responsibility of individ-
ual governments and this is why there has 
been a much more fragmented response 
with countries such as the UK being 
amongst the most aggressive in its targets. 

WAS COP26 A MISSED OPPORTUNITY 
FOR THE TRANSPORT AND LOGISTICS 
INDUSTRY?

John Manners-Bell

https://futuresupplychains.org/whitepaper/cop26-logistics/
https://www.wtagroup.com/news/decarbonising-logistics-the-5-key-lessons-from-cop26
https://www.wtagroup.com/news/decarbonising-logistics-the-5-key-lessons-from-cop26
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However, even this belies the reality of a 
global market. The development of alter-
native fuels and the eco-system required to 
support them relies on the progress of tech-
nology and global investment. Announce-
ments to ban diesel by such-and-such a 
date at an individual country level are in 
themselves pointless unless global solutions 
are in place.

Summarised below are some of the main 
declarations made relating to the shipping, 
road and aviation sectors.

Shipping
At COP, 19 countries agreed to create 
zero emissions shipping corridors with the 
aim to achieve at least 6 green corridors 
by the middle of the decade and to scale 
up activity in the following years. This will 
involve addressing barriers, developing 
regulatory frameworks, information shar-
ing and infrastructure and include volun-
tary partners such as ports and carriers. 
The so-called ‘Clydebank Declaration’ 
does not mean that all ships on these 
trade lanes will need to be zero emis-
sion.   However, it will involve deploying 
new vessel technologies and putting alter-
native fuel and charging infrastructure in 
place in ports to allow for zero emission 
shipping on key routes across the globe. 
Few Asian countries have signed up, Japan 
being the major exception.

Whilst the declaration was largely aspi-
rational and nebulous, the International 
Maritime Organisation (IMO) did come 
under pressure at the event from govern-
ments, including Denmark and the US, to 
set concrete net-zero targets. The IMO’s 
goal of reducing GHG by at least 50% by 
2050 compared to 2008, however, is not 
consistent with the COP26 goal of keeping 
temperature rises to 1.5% by the end of the 
century. Some commentators believe that 
this pressure may result in a change of pol-
icy as early as later this month at a meet-
ing of its Marine Environmental Protection 
Committee.

Road
30 countries and 11 automotive companies 
committed to 100% zero emission car and 
van sales in leading markets by 2035 and 
globally by 2040. They said they would work 
together to make zero emission vehicles the 

‘new normal’ by making them accessible, 
affordable, and sustainable in all regions by 
2030 or sooner. A new World Bank trust 
fund will mobilise $200 million over the 
next 10 years to decarbonise road transport 
in emerging markets and developing econ-
omies.

15 countries pledged to shift to clean 
trucks by committing to end the sale of 
most new diesel trucks by 2040. The UK 
has gone further. It announced that, ‘The 
UK will become the first country in the 
world to commit to phasing out new, non-
zero emission heavy goods vehicles weigh-
ing 26 tonnes and under by 2035, with 
all new HGVs sold in the UK to be zero 
emission by 2040.’ Rather than make any 
announcement at COP, the EU is to con-
sider a proposal to end new sales of inter-
nal combustion engine vehicles by 2035 in 
the coming months as well as setting tar-
gets to limit carbon emissions from heavy 
duty trucks.

Aviation
There were pledges from 23 countries to 
work towards decarbonisation in the avia-
tion sector. However, there were no com-
mitments to specific carbon emissions’ 
reduction goals. Instead, it was announced 
that the partners to the declaration would, 
‘…advance ambitious actions to reduce avia-
tion CO2 emissions at a rate consistent with 
efforts to limit the global average tempera-
ture increase to 1.5°C’ as well as to ‘…take 
into account the industry’s commitment to 
net zero CO2 emissions by 2050’. This will 
include the development of sustainable avi-
ation fuels.

The declaration committed to support 
the International Civil Aviation Organiza-
tion (ICAO) as the appropriate forum to 
ensure the Carbon Offsetting and Reduc-
tion Scheme for International Aviation 
(CORSIA) to address aviation emissions. 
This has not pleased some lobbyists. Matt 
Finch of environmental organisation ‘Trans-
port & Environment’ asserted: “At a COP 
dedicated to raising ambition, it’s disap-
pointing that these states continue to rely 
on the UN’s deeply flawed aviation agency.” 
He went on to say, “The signatories should 
follow the UK’s lead and take the essential 
first step of including their share of aviation 
emissions in their individual country bud-

gets. Clean aviation will remain grounded so 
long as states continue to shirk their individ-
ual responsibility to act.”

Conclusion
In summary, there was little new to come 
out of COP26 which will have a mate-
rial impact on the transport and logis-
tics industry. The regulatory response to 
global challenges (such as climate change) 
in the air and sea industry has been ceded 
to supra-national organisations such as 
ICAO and IMO. Their decisions, the result 
of long negotiations taking into account 
the views and interests of multiple stake-
holders, can then be transposed into law 
by individual members. However, getting 
agreement amongst so many members 
is a difficult and long-winded process, 
a source of considerable frustration to 
many environmentalists. The alternative, 
individual countries taking a lead by set-
ting their own targets, may well sound like 
a more dynamic approach. However, this 
too is futile if technologies are not suffi-
ciently advanced or no single coordinated 
approach is adopted globally. It could also 
leave some countries’ transport and logis-
tics industries considerably disadvantaged 
which could have a severe economic 
impact on competitiveness.

The reality is that despite calls for imme-
diate action and the associated rhetoric, the 
international  nature of the challenges; the 
multi-lateral structure of supervisory insti-
tutions; the immaturity of technology and 
the need for coordination of a response on 
a global level will delay the introduction 
of major changes to the industry for some 
time. Depending on your view this is either 
a sensible and reasoned approach or a cat-
astrophic wasted opportunity in the face of 
the so-called ‘climate emergency’.
Source: Foundation for Future Supply Chain, 
November 18th, 2021

Author: John Manners-Bell

Alan McKinnon
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organisations.
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tional impact on logistics over the 
-

range of IT developments sub-
sumed under the general heading 
of digitalization, those most likely 
to promote decarbonisation were 
considered to be: improvements 
to supply chain visibility, ad-
vances in transport management 
systems, innovations in vehicle 
routeing and the use of online lo-
gistics platforms. 3D printing, on 
the other hand, was expected to 
have only a minor impact over the 

There is a widely-held view that 
for logistics to reach net-zero 
emissions companies will have 
to be much more willing to share 
their assets. The survey revealed 

level of supply chain collabora-
tion, though relatively little of 
it between competing business, 
what we call ‘horizontal collabo-

range of barriers to further col-
laboration including competition, 
management culture, lack of vis-
ibility and concerns about data 
privacy and possibly breaching 

competition law. 

ENCOURAGING, BUT CAN DO 
BETTER

Around a third of the companies 
appear to be making good progress 
in developing and implementing 
sustainable logistics strategies 
and setting a good example to 
others. The providers of logistics 
services are better represented 
in this best-practice group than 
the shippers using these services. 
While shippers may feel that they 

decarbonisation when they out-
source their logistics, they should 
not under-estimate the impor-
tance of freight procurement pro-
cesses in incentivizing carriers to 
cut emissions. Overall, between a 
quarter and a third of businesses 
surveyed are at an early stage in 
logistics decarbonisation, some 
of them neither measuring their 
logistics emissions nor setting tar-
gets for cutting them. They risk 
losing business as environmental 
performance becomes a more im-

in logistics markets.
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INGADOZÓ KÖLTSÉGEK 
A LOGISZTIKAI IPARBAN: 
KULCSKÉRDÉS AZ IDŐ
Világszerte folyamatosan változó költségek figyelhetők meg a logisztikai iparban, a raktári 
költségek évről évre tovább emelkednek, ahogy az iparág versenyképesebbé válik. 
A növekvő költségek arra kényszerítik a vállalatokat, hogy bővítsék szolgáltatásaikat és új 
megoldásokat dolgozzanak ki, de mik az irányok?

A raktározási költségek a létesítménytől, a 
raktárterület nagyságától és a szükséges szol-
gáltatásoktól függően változnak. A leggyako-
ribb költségek a kezeléshez (átvétel és kiszál-
lítás), a raktárterülethez, az üzemeltetési 
adminisztrációhoz és az általános adminiszt-
rációs költségekhez kapcsolódnak. Számos 
lehetőség van a költségek minimalizálására.

Ingadozó logisztikai költségek 
külföldön és itthon egyaránt
Az összesített logisztikai költségek az Egye-
sült Államokban 4%-kal, 1560 billió dollárra 
csökkentek tavaly – derül ki a CSCMP éves 
jelentéséből. A csökkenés fő hajtóereje a 
készlettartási költségek csökkenése volt, 
amely 15%-kal zuhant a gyártás és a keres-
kedelem világjárvány miatti leállások miatt. 
A Logistics Managers Index legfrissebb jelen-
tése szerint a logisztikai ipart továbbra is 
olyan tényezők befolyásolják, mint a költség-
mutatók folyamatos növekedése és a rendel-
kezésre álló kapacitás további csökkenése.  
Mi a helyzet itthon? A Központi Statisztikai 
Hivatal 2021. II. negyedéves jelentése szerint 
a hazai áruszállítás teljesítménye növekedett 
az előző évi, alacsony bázishoz képest. Az 
áruszállítás teljesítménye egy év alatt mint-
egy 9%-kal nőtt, viszont ez a szám 11%-kal 
kevesebb volt a két évvel korábbinál.

Költség- és időhatékonyság az 
automatizálás révén
A koronavírus egyértelműen bebizonyí-
totta, hogy ideje megszabadulni a papírtól. 
A folyamatok automatizálása egyes műve-

leteknél drasztikus változásnak tűnhet, 
különösen azok számára, akik évek óta sike-
resek. Az előnyök azonban messze megha-
ladják az erőfeszítést. A logisztikai szolgál-
tató központoknál vagy e-kereskedelem-
mel foglalkozó cégeknél – ahol a pontosság 
iránti igény gyors készletforgási sebességgel 
párosul – az automata raktározási rendszer 
egyre kedveltebb. Áttekinthetőbbé teszi 
a tárolást és növeli a tárolási kapacitást, a 
rendelés feldolgozási teljesítmény akár a 
duplájára nőhet, a működés pedig jól ter-
vezhetővé válik 7/24 órás munkarendben is, 
HR kitettség nélkül. 

A világjárvány rávilágított arra, hogy sok 
vállalat nincs teljesen tisztában az ellátási 
lánc kapcsolatai kiszolgáltatottságával a 
globális válságokkal szemben. Azonban az 
újonnan megjelenő ellátási lánc technoló-
giák érzékelhető módon javítják a látható-
ságot a végpontok közötti ellátási láncban, 
és támogatják a vállalatok felkészülését az 
ilyen sokkok ellen. A hagyományos lineáris 
ellátási lánc modellből digitális ellátási háló-
zatok lesznek, ahol a funkcionális tárolók 

lebontásra kerülnek, és a szervezetek össze-
kapcsolódnak teljes ellátási hálózatukkal. Az 
Ipar 4.0 utat tör az ellátási láncok digitális 
átalakulásában olyan technológiákat kihasz-
nálva, mint az IoT, azaz a dolgok internete, a 
mesterséges intelligencia, a robotika és az 5G.

Költséghatékony üzemeltetésű 
rakodógépek és targoncák 
beruházása, bérlése
A költségek egy részét a raktárak belső 
működése teszi ki. Ide tartoznak a rakodó-
gépek és targoncák is, amelyek elengedhe-
tetlenek az áruk mozgatásához. Akár vásá-
rolni, akár tartósan bérelni szeretnénk új tar-
goncát, esetleg használt eszközben gondol-
kodunk, előzetesen jól kell feltérképeznünk 
valamennyi szempontot a gépek adott rak-
tárbeli, gyakorlati működtetésével kapcso-
latban. A napi működés során a legnagyobb 
gondosság mellett is megsérülnek és cse-
rére szorulnak a gép bizonyos elemei, éppen 
ezért érdemes masszív és költséghatékony 
üzemeltetésű eszközben gondolkodni. 

Forrás: QLM

https://cscmp.org/CSCMP/Educate/State_of_Logistics_2020.aspx
https://cscmp.org/CSCMP/Educate/State_of_Logistics_2020.aspx
https://www.the-lmi.com/october-2021-logistics-managers-index.html
https://www.ksh.hu/docs/hun/xftp/stattukor/sza/20212/index.html
https://www.ksh.hu/docs/hun/xftp/stattukor/sza/20212/index.html
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A VILÁGGAZDASÁG ÉS A 
MAGYAR GAZDASÁG HELYZETE 
ÉS KILÁTÁSAI 2021 TELÉN – 
KONJUNKTÚRAJELENTÉS
A világgazdaság
A világgazdasági helyzetet az idén a kilába-
lás jellemzi, azonban az év második negye-
dében bekövetkezett dinamikus gyorsulás 
után az őszi-téli hónapokban mérsékeltebb 
növekedés jellemző. Ennek egyik oka, hogy 
a hirtelen megnövekedett keresletet nem 
sikerül kielégíteni: a szállítási fenna-
kadások következtében ellátási szűk 
keresztmetszetek alakultak ki, amelyek 
főleg a feldolgozó- és az építőipart, de 
egyre inkább az összes ágazatot sújt-
ják. Áruhiány és áremelkedés nehezíti 
a termelés bővítését. A másik ok, hogy 
a pandémia újabb hulláma bontako-
zott ki, amelynek gócpontja jelenleg 
Európa, de számos fejlődő országban 
is súlyos problémákat okoz a járvány, 
különösen, ahol az átoltottság ala-
csony. Az átoltottságbeli különbsé-
geknek köszönhetően újabb, a vakci-
náknak ellenálló mutánsok megjele-
nése jellemző, ami rontja a befektetői 
hangulatot és zavart okoz a tőzsdéken. 
Egyre inkább úgy látszik, hogy a COVID 
pandémia hosszútávon velünk marad, 
és erre minden országnak megfelelően 
fel kell készülnie. A jövő évi kilátásokat 
rontja az is, hogy a legtöbb szakértő a 
kínai gazdaság jelentős lefékeződésére 
számít. A feldolgozóiparban a fellen-
dülést az alap- és nyersanyaghiány, a 
féltermékek, alkatrészek beszállítása terén 
mutatkozó fennakadások blokkolják. Az 
energia- és nyersanyagárak emelkedése drá-
mai mértéket kezd ölteni, még akkor is, ha 
az utóbbi időben lefelé mutatkozó korrek-
ciót tapasztaltunk. A piacok nyugtalanok, 
nagy ingadozások tapasztalhatok. Az inflá-

ciós várakozások erősödnek, a stagflációtól 
való félelem is egyre inkább megmutatkozik. 
Optimista szcenáriók szerint ez az áremelke-
dési trend 2022 végéig kifuthat, de e téren 
lefelé mutató kockázatok vannak. A leg-
frissebb inflációs adatok alapján úgy tűnik, 
hogy egyre erősödik az inflációs nyomás, 

egyre tartósabb a trend, és ennek kezelése 
egyre égetőbb problémává alakul. A vezető 
országok jegybankjai olyan jelzéseket adnak, 
amelyekből az következik, hogy az eszköz-
vásárlási programok kivezetése akár az idén 
év végén, de jövőre mindenképpen elkezdő-
dik, s 2022-ben akár megindulhat egyfajta 

kamatemelési trend is. Számos országban 
az erősödő infláció már hamarabb is kikény-
szerített kamatkorrekciós intézkedéseket. A 
fiskális politika az idén még nagymértékben 
támasztja a növekedést, a fiskális impulzu-
sok kivezetésére inkább jövőre számítha-
tunk. Az idei évben kiemelkedően magas 

lesz az áruk és szolgáltatások kereskedelmé-
nek bővülése, ami akár a 10%-ot is elérheti, 
kompenzálva a tavalyi veszteségeket. Az 
elmúlt néhány hónapban valamelyest meg-
torpant a világkereskedelem gyors ütemű 
bővülése, így jövőre már csupán 5-7%-os 
bővülés várható.

Lassuló globális dinamika az év vége felé, 
a gyorsuló infláció egyre súlyosabb probléma
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Az euróövezet GDP-je éves szinten 5,3%-
kal bővülhet, néhány euróövezeti ország 
már 2021 végére eléri a pandémia előtti szin-
tet, míg a többiek majd 2022 folyamán dol-
gozzák le a válság okozta veszteségeket. Az 
infláció az őszi hónapokban tovább erősö-
dött, s a maginfláció is folyamatosan emel-
kedik, jelezve, hogy az energiaárak emel-
kedése beépül az egyéb termékek és szol-
gáltatások áraiba is. A közép-kelet európai 
tagállamok növekedése továbbra is robusz-
tusnak mondható, de a lassulás jelei már 
érzékelhetők egyes tagállamokban, külö-
nösen azokban, ahol a járműipari termelés 
meglehetősen nagy súlyú a termelésben. 
Az infláció itt is egyre súlyosabb problémát 
okoz, amire a jegybankok kamateme-
léssel reagáltak a nem eurót használó 
tagállamokban.

A magyar gazdaság
2021 harmadik negyedévében a várt-
nál valamivel nagyobb mértékben, 
6,1%-ra lassult a GDP év/éves növe-
kedési üteme. Ám ez a várakozásoktól 
kissé elmaradó növekedés csak nagyon 
tompítva tükrözi vissza azt a draszti-
kus negatív fordulatot, ami az áru-kül-
kereskedelem terén végbement, az 
export csökkenésbe fordulásával és az 
import folytatódó bővülésével. Noha 
a fogyasztás és a beruházások jó ütem-
ben nőttek tovább, a külkereskedelem 
a harmadik negyedévben olyan mér-
tékben hatott negatívan az össznö-
vekedési ütemre, hogy a növekedési 
ütem könnyen 4% alá eshetett volna, 
ha ezzel párhuzamosan nem megy 
végbe jelentős készletnövekedés. Ez 
utóbbi megismétlődése kérdéses, így 
a negyedik negyedévben a növekedési 
ütem jó eséllyel jelentősen tovább lassul. Az 
idei évre 6%-ot csak kismértékben megha-
ladó növekedést várunk.

Az év első felében látott áruexport-növe-
kedés a globális szállítási láncok korábbinál is 
fojtogatóbbá váló, főleg az ipart gúzsba kötő 
zavarai, a chiphiány, alapanyag- és alkatrészhi-
ány és a szállítási szűk keresztmetszetek miatt 
fordult csökkenésbe, tehát elvben átmeneti 
jelenség. A gyakorlatban azonban a gyors 
javulás egyre kevésbé tűnik esélyesnek, erre 
szinte biztosan csak jövőre kerül sor. A globá-
lis szállítások zavarai a jövő évi növekedésnek 
is egyik fontos negatív kockázatát jelentik.

A jövő évet illetően a magánfogyasz-
tás várhatóan igen dinamikus növekedése 
jelenti az egyik szilárd pontot, miközben a 
beruházások növekedési üteme mérséklőd-
het. Ám a minimálbéremelés és a háztar-
tások elkölthető jövedelmét lökésszerűen 
megemelő kormányzati intézkedések elle-
nére a hitelköltségek emelkedése nemcsak a 
vállalatokat, de a háztartásokat is elbizony-
talaníthatja, nem beszélve egy esetleges – 
választásokat követő – gazdaságpolitikai 
irányváltoztatás visszafogó hatásáról. Így a 
jövő évi 5%-os növekedési prognózisunkhoz 
számottevő negatív kockázatok társulnak.

2021 őszi hónapjaiban a korábbinál súlyo-
sabbá vált a külső és belső pénzügyi egyen-

súly megbomlása. Novemberben az év/
éves fogyasztói árindex (7,4%) csúcsot dön-
tött, utoljára 2007 decemberében volt 7% 
feletti árindex. A költségvetés hiánya (1.009 
milliárd forint) rekordszintet ért el (ennél 
nagyobb havi deficit csak 2020 decembe-
rében fordult elő, ezt megelőzően azonban 
még egyetlen hónapban sem). S bár a ter-
vezett GDP-arányos 7,5%-os államháztartási 
deficitcélt feltehetőleg tartani lehet, ennek 
oka az, hogy a magasabb infláció miatt mind 
a költségvetési bevételek, mind a nominális 
GDP meghaladja a tervezettet. A költségve-
tés erősen prociklikus, 6% körüli gazdasági 

növekedéshez ennél jóval kisebb hiánynak 
kellene tartoznia, még a koronaválság követ-
kezményei között is. A strukturális deficit 
megközelítheti a 10%-ot. A Gazdaságújrain-
dítási szándékú kormánypolitika nem vette 
figyelembe azt az ismert mellékhatást, hogy 
a gazdaság túlfűtése az import gyors emel-
kedésével jár, ami viszont visszafogja a GDP 
növekedését és rontja a külső egyensúlyt is. 

A külkereskedelmi mérleg június óta 
hónapról-hónapra romlik, s bár a kereske-
delmi többlet ebben az évben várhatóan 
még csak megfeleződik (2 milliárd euró alá 
esik) az előző évhez képest, de ha a folya-
matok ilyen ütemben haladnak, akkor 2022 
második felére már kereskedelmi mérleghi-

ány alakulhat ki. A fizetési mérlegre vonatko-
zóan még csak első félévi adatok állnak ren-
delkezésre, de az előzetes részadatok alapján 
e téren is számottevő romlás várható. 

Az ikerdeficit kialakulásához hozzájá-
rultak külső, elsősorban a koronavírussal 
összefüggő tényezők is, nem kis szerepe volt 
azonban annak, hogy a fiskális politika indo-
kolatlanul erőlteti a növekedés ösztönzését. 

Forrás: KOPINT-TÁRKI Zrt., és a KOPINT 
Alapítvány kutatócsoportjának 
2021/4. számú Konjunktúrajelentése, 
Budapest, 2021. december 13.

Növekvő fogyasztás beruházás és készlet, csökkenő 
nettó export
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A KÍVÁNCSISÁG 
A LÉTELEME
„Ha megkérdik tőlem, hogy éppen milyen 
funkciót töltök be az MLBKT-ban, akkor csak 
annyit szoktam mondani, hogy nagyon egyszerű. 
Én vagy a Déri. Az életművem talán legnagyobb 
sikere, hogy nem kell bemutatkoznom szakmai 
közönség előtt”, mondja magáról tréfálkozva Déri 
András. Nem kellett bemutatkoznia akkor sem, 
amikor a novemberi kongresszuson „a logisztikai 
szakma fejlesztésért és az MLBKT sok évtizedes 
támogatásáért” megkapta az Életmű Díjat 
a társaságtól.

ÉLETMŰ DÍJAT KAPOTT DÉRI ANDRÁS

Déri András

Mädchen für Alles

Akik ismerik, tudják, hogy Déri András nem csak a szakmában, hanem a mindennapok-
ban is nagyon szívesen segít. Az MLBKT Titkársága a különféle rendezvények, kongresz-
szusok lebonyolításában nem tud olyat kérni, amit ő ne teljesítene azonnal és szívesen. 
„Itt mindenki rendkívül sokat dolgozik egy-egy esemény sikeréért, és az MLBKT tényleg 
egy közösség, így öröm, ha segíthetek. Ha kérnek, nem mondhatom, hogy nem érek rá: 
megyek, és levisszük, felhordjuk, lefordítjuk, megírjuk. Ennyi”, foglalja össze ars poeticáját 
„Déri, a mindenes”.

De honnan is indult el ez a kivételes életmű? 
„Az egész ott kezdődött, hogy nem vettek 
fel a bölcsészkarra, ezért elmentem a Bánki 
Donát Műszaki Főiskolára. Főiskolai éveim 
alatt aztán két dolog is meghatározta ké-
sőbbi életemet. Az egyik, hogy akkor indult 
egy üzemszervező üzemmérnöki szak, ahol 
nem csak komoly gépészeti tudást adtak át 
nekünk, hanem része volt a tananyagnak a 
vállalatirányítás is. Ebbe beleértették a pénz-
ügyeket, a számvitelt, az informatikát, de 
még a logisztikát is, amit akkor és ott üze-
mi anyagmozgatásnak hívtak. Utóbbi rög-
tön megfogott engem, még ha a barátaim 
nem is értették, mi a jó abban, ha egy tar-
gonca bemegy egy  üzemcsarnokba, aztán 
kijön onnan. Az is óriási előnynek számított, 
hogy már abban a korban megismerked-
hettem a számítástechnikával, amikor még 
ALGOL-ban kellett programozni.

A másik szerencsém az volt, hogy a nagy-
bátyám az Anyagmozgatási és Csomago-
lástechnikai Intézetnek volt az igazgatója. 
No, nem vett fel oda dolgozni, viszont sza-

badon bejárhattam az Intézet könyvtárába, 
ahol rengeteg szakirodalmat olvastam. Így 
kötöttem ki végül a logisztika mellett”, me-
sél a kezdetekről.

Az első munkahelyek és munkakörök is 
a megszerzett ismeretek komplex alkalma-
zásáról szóltak. A Malévnál az 1970-es évek 
elején az úgynevezett üzemidős  berende-
zések tervszerű cseréjéhez írtak számítógé-
pes rendszert, ahol az adatok felvitele még 
lyukszalagon történt; foglalkozott András 
ügyvitelszervezéssel, termelésirányítással és 

anyaggazdálkodással; az 1980-as években 
a színvonalas fejlesztőműhelynek számító 
Comporgan Rendszerházban pedig már, 
mint a megalakult Logisztika Iroda vezető-
je, kimondottan a logisztikával kapcsolatos 
számítógépes rendszerek tervezésében vett 
részt. A későbbi magasabb pozíciók közül 
érdemes kiemelni az Állami Biztosító ügy-
vitelszervezési helyettes vezetői állását, a 
Takinfo projektvezetői beosztását,  illetve a 
Magyar Postánál betöltött logisztikai vezér-
igazgató-helyettesi pozícióját.
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Az úri szabóság helyett jött 
a konfekció
Eközben – még a rendszerváltás előtt – 
megalapította saját, Logisztika Rendszer-
technika Kft. névre keresztelt tanácsadó 
vállalkozását, amely azóta a biztos pontot 
jelenti szakmai életében. „Ha éppen nem 
tartottak rám igényt egy nagyobb válla-
latnál, bejöttem az irodába, leporoltam az 
íróasztalt, és folytattam ott, ahol korábban 
abbahagytam. Soha nem vágytam multi-
nacionális cégekbe, mert a barátok példá-
ján azt láttam, hogy mindenki teszi, amit 
mondanak neki, és nem nézik jó szemmel, 
ha a másik dolgába üti az orrát. Be van szo-
rítva egy szerepbe az ember, amit én nem 
szeretek, miközben a saját vállalkozásom 
óriási szabadságot adott. Minden más 
munkában is megtaláltam azt, ami örömet 
okozott, de nem jelentett tö-
rést, ha abba kellett hagynom 
valamit”, mesél arról, hogy 
tapasztalatai ellenére miért 
nem találkozhattunk vele 
egyetlen nagy multi felsőve-
zetésében sem.

A tanácsadói, rendszerter-
vezői munkában elsősorban 
a kíváncsiság hajtotta. Volt 
egy sajátos módszere: amikor 
tanácsadóként elsőként meg-
jelent egy vállalatnál, elkérte a 
belső telefonkönyvet. „Ebből 
kiderült, hogy ki kicsoda, és 
ami még fontosabb, hogy ki 
kinek a kicsodája – különö-
sen az azonos nevű dolgo-
zókra voltam kíváncsi. Pár óra 
alatt már fel tudtam rajzolni 
egy szervezeti struktúrát, és 
megjelölni azokat a pontokat, 
ahova érdemesnek látszott 
elmenni. Néhány beszélgetés 
után már elég jól összeállt a 
kép, hogy mi működik, hol a 
hiba, mit lehetne javítani. Tanácsadóként 
mindig működőképes megoldást javasol-
tam, de azzal nem tudtam mit tenni, ha 
nem fogadták meg a tanácsaimat, ezért 
nem is izgattam magam emiatt.”

Számos egyedi informatikai rendszer ki-
alakításában is részt vett munkatársaival, és 
ezen a téren nagy segítségére volt rendszer-
tervezői végzettsége. Mint mondja, a mai 
informatikai szakmából fájóan hiányoznak 

is megértettük egymást. A szakmai munkát 
is kiválónak tartottam, tudtam azonosulni 
a stratégiával, a célkitűzésekkel, és szívesen 
végeztem el a társaság számára szakmai 
feladatokat is, például a Logisztikai Egyez-
tető Fórumban, annak megalakulásától, a 
Társaság képviseletét.  És az a szép, hogy 
ez a szellemiség a mai napig megvan az 
MLBKT-ban, a 40-es generáció viszi tovább, 
mint ahogy viszi tovább a nagy logisztikai 
ellátó rendszerek üzemeltetését. Szerintem 
csoda, hogy komolyabb áruhiány nélkül 
megúsztuk a vírusjárványt, és ez a logiszti-
kai szakembereknek köszönhető.”

Ezzel együtt sem teljesen elégedett azzal, 
ahogy a szektor a pandémiára reagált. Hiá-
nyolta például, hogy a mostanihoz hasonló  
helyzetek kezelését nagyon kevés vállalko-
zás – kicsi és nagy – vonta be kockázatke-

zelési gyakorlatába – vagy ha bele is vonta, 
azt nem osztotta meg beszállítóival,  vevő-
ivel. Pedig, ha valamikor, ilyen helyzetekben 
– és lesznek még hasonlóak, például a glo-
bális alkatrészhiány, vagy a környezetvédel-
mi katasztrófák, az éghajlatváltozás kiha-
tása a szezonalitásra - jelentene rendkívül 
sokat az ellátási láncok mentén kialakított 
együttműködés. 

Schopp Attila

azok a szakemberek, akik hidat tudnának 
verni a felhasználói igények és a szoftver-
fejlesztők, a „bitzsonglőrök” között, és akik 
egyben látják a rendszert, a folyamatot, a 
kockázatokat. „Mi még angol úri szabóság-
nak tartottuk magunkat, amelyik az ügy-
fél egyéniségéhez készíti az öltönyt. Aztán 
megjelentek a nagy, külföldi integrált rend-
szerek – ezek már konfekcióöltönyök. Fel 
lehet hajtani a nadrágszárat, beljebb lehet 
venni a zakót, és persze hordani is lehet az 
öltönyt, de az mégsem a te egyéniségedhez 
készült.”

A megtalált közösség
De nem csak a logisztikai szakmával, ha-
nem az MLBKT-vel is összeforrott Déri 
András neve. Ugyan nem az alapítástól tag, 
ám az elmúlt 28 évben mindig jelen volt a 

társaság életében; ahogy Chikán Attila fo-
galmazott a díjátadón, „András többször 
volt elnökségi tag, mint nem”.

„Amikor Attila hívott, meglepve tapasz-
taltam, hogy itt nem csak nevében, hanem 
szellemiségében is egy társaság, igazi kö-
zösség jött össze, olyan emberek, akik nem 
csak a szakmáról tudnak beszélni, akiknek 
van humoruk, akik tudnak nevetni. Az el-
nökségben egy idő után már fél szavakból 
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A VÁLTOZÁSOK 
RABJA
Nem egyszerűen végrehajtani, hanem kezdeményezni 
szereti a változásokat Havacs Gábor, a Pfizer közép-
európai régiójáért felelős logisztikai vezetője. Mint mondja, 
a szakmai sikerekhez nélkülözhetetlen, hogy az ember jól 
érezze magát a munkahelyén.

MINDIG VAN LEHETŐSÉG JAVÍTANI

Havacs Gábor, 
Pfizer
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 n Mikor és hogyan fordult az ér-
deklődése a logisztika felé?
Közgazdaságtan tanultam, de nemzet-
közi kapcsolatok szakirányon, így a ta-
nulmányaimnak semmi köze nem volt 
a logisztikához. 2001-ben, egy egyetemi 
állásbörzén találkoztam az Unilever gya-
kornoki programjával, ahol a készletter-
vezési osztályra kerestek embert. Nem az 
én szakterületem volt, de mindenképpen 
szerettem volna valamilyen gyakorlatot 
szerezni. Úgy gondolkodtam, hogy ha 
nem jön be, később még mindig kereshe-
tek valami mást. Aztán  hamar rájöttem, 
ez az én világom, a munka, a kollégák, a 
vállalat, minden, és én ezen a területen 
ragadtam. Jobb első munkahelyet kívánni 
sem lehetett volna.

 n Mi ragadta meg ebben a szakmá-
ban?
Valahogy úgy érzem, hogy a személyiségem 
és a logisztika jól illik egymáshoz. Ehhez a 
szakmához szükség van egy nagy adag jó-
zan észre, ha úgy tetszik, jó értelemben vett 
földhözragadtságra, aminek némi elemző-
készséggel és sok-sok problémamegoldási 
szemlélettel kell párosulnia. Mindezek a 
készségek közel álltak hozzám, és szeren-
csésen egymásra találtunk a logisztikával. 
Nagyon élveztem például a Supply & In-
ventory Planninget, amit hosszú évekig csi-
náltam. Ebben volt elemzői feladat, miköz-
ben számos társosztállyal kellett kommu-
nikálni, egyeztetni, és a mai napig nagyon 
közel áll hozzám ez a terület. Ma már ke-
vesebbet tudok vele foglalkozni, de a szer-
vezet, a folyamatok fejlesztése és a kollégák 
mentorálása hasonlóan izgalmas feladat-
ként állnak előttem.

 n Húsz éve van a pályán, és csak a 
harmadik munkahelyén dolgozik. 
Mi tartja egy munkahelyen és mi 
veszi rá a távozásra?
Az Unilevertől családi okok miatt jöttem 
el, a röszkei gyáregység logisztikai vezető-
je voltam, de a feleségemmel az életünk 
Budapesthez kötött, és nem akartunk in-
gázni. A következő munkahely szakmailag 
nagyon érdekes volt, de ott emberileg nem 
éreztem igazán jól magam. Számomra min-
dig is fontos volt a csapatszellem, a jó vál-
lalati légkör, ergo, hogy jól érezzem magam 
a munkában, inkább, mint hogy gyorsan 

szervezetalakításához, projektekhez, az ak-
kori főnököm pedig 2013-ban a szavamon 
fogott. A saját régióján belül négy, hasonló 
adottságokkal rendelkező országból létre-
hozott egy úgynevezett clustert, és kine-
vezett annak élére, annak érdekében, hogy 
fejlődjek a piacokon átívelő feladatok, csa-
patok szervezésében és a fejlesztési szemlé-
letet továbbvigyük.

 n Az ön számára mi a legnagyobb 
szépsége és nehézsége egy több or-
szágot átfogó munkakörnek?
Számomra a szépségét a diverzitás ad-
ja. Mindig örömmel tölt el, hogy megis-
merkedhetek más, közelebbi vagy kicsit 
távolabbi országok szokásaival, munka-
kultúrájával, szemléletbeli különbségeivel. 
Sokat lehet ebből tanulni, sokat segít egy 
vezetőnek fejlődni rugalmasságban, vál-
tozás menedzsmentben, kommunikáci-
óban. 

A nehézséget az jelenti, hogy ritkán talál-
kozom azokkal, akikkel egy csapatot alko-
tok.  Ezt a Covid csak fokozta, de korábban 
is évente legfeljebb ötször-hatszor tudtam 
személyesen találkozni a közvetlen beosz-
tottjaimmal, a régiómba tartozó országok 
logisztikai vezetőivel. Hiába beszélünk tele-
fonon, videón, akár csevegünk is a munkán 
túlmutató témákról, azért ez nem ugyan-
az, mintha bármikor összeülhetnénk egy 
ebédre vagy kávéra. És nem mindenkinek  
megy könnyen az elektronikus kapcsolat-
tartás, nehezebb így fenntartani a transzpa-
renciát, megmutatni, hogy ki mit csinál, hol 
tart éppen a feladataiban.

haladjak előre a ranglétrán. Bár szerintem 
a kettő összefügg egymással: ha valaki sze-
reti, amit csinál, elkötelezett és támogató 
környezetben dolgozik, akkor jól teljesít, az 
pedig hozza magával az előrelépés lehető-
ségét. 

 n A Pfizernél akkor minden bizony-
nyal jól érzi magát, hiszen már 12 
éve dolgozik itt. Belépése után há-
rom évvel már elnyerte az Év Lo-
gisztikai Menedzsere díjat az MLB-
KT-től. Mi volt a titka?
Nem volt ott titok, csak számos lehetőség 
a fejlesztésre és hozzá egy remek csapat. 
Az általam már ismert FMCG-szektor je-
lentősen a gyógyszeripar előtt járt a Supply 
Chain hatékonyságát tekintve. A központi 
kontroll és sztenderdizáció nem volt erős 
azokban az években, így sok lehetőség 
adódott rendszereket fejleszteni, folyama-
tokat javítani. Ki is használtuk ezeket a le-
hetőségeket, számtalan pilotban vettünk 
részt cégen belül. Proaktívan álltunk hozzá 
a változásokhoz, és ennek is köszönhető, 
hogy rengeteg elismerést, díjat zsebeltünk 
be a Pfizeren belül is. De ma már egészen 
másképp működik a szervezet, óriási fejlő-
désen, változásokon ment keresztül a Pfi-
zer Global Supply szervezete, úgy ahogy a 
teljes cég.

 n Ez a proaktivitás lendítette nem-
zetközi pozíciókba?
Valószínűleg hozzájárult ehhez. Korábban 
is mindig jeleztem cégen belül, hogy sze-
retnék jobban hozzájárulni a Supply Chain 

Külön utakon jár a vakcina

„Hadseregnyi ember dolgozott azon, hogy a kifejlesztett vakcinából legyen elegendő 
késztermék, legyen hozzá alapanyag, csomagolóanyag, majd a terméket a megfelelő 
mennyiségben, időben, hőmérsékleten kiszállítsuk a megfelelő célállomásokra”, mondja 
Havacs Gábor, mit jelentett a Pfizer logisztikai csapata számára a Covid-vakcina terítése.
A tavaly karácsonyi időszakot a teljes logisztikai szervezet az első uniós szállítások meg-
szervezésével töltötte. A komplexitás azóta sem tűnt el a munkából, hiszen beindult a 
bérgyártás, egyre több vakcinát kell egyre több helyre szállítani. Ugyanakkor a Pfizer-en 
belül régiónként alakult egy-egy dedikált csapat, amelyek egyrészt cégen belül elvégzik 
az egyeztetéseket, másrészt tartják a kapcsolatot az egyes országok üzleti vezetőivel.
A vakcina egészen más logisztikai folyamatokat igényel, mint a cég többi gyógyszere. 
A járvány a normál logisztikai folyamatokra olyan módon hatott, hogy felborult az ösz-
szes, a korábbi trendek elemzésére alapozott előrejelzés, és rendkívül sok rögtönzést igé-
nyelt, hogy a hektikusan változó igényeket ki lehessen elégíteni.
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 n Említette, hogy most már más-
képp működik a nemzetközi logisz-
tikai szervezet. Miben érhető legin-
kább tetten a változás?
Sokkal erősebb a központosítás, egyre több 
olyan funkció van, amit regionális vagy akár 
globális szinten lát el a vállalat. De nem 
csak a logisztikára és nem csak a Pfizerre 
jellemző, hanem globális trend ez. A Pfizer 
ezt a trendet már nem csak követi, hanem 
sokkal inkább élen jár benne. A Supply & 
Inventory Planning feladatot, vagy éppen a 
statisztikai előrejelzés készítést régiós szin-
ten vontuk össze, Európában például Buka-
restben működik a Above Market Planning 
Hub. Ezek a központok úgynevezett Cen-
ter of Excellence-ként működnek, központi 
stratégia mentén ezek a CoE-k  implemen-
tálják az új irányvonalakat, az alkalmazott 
módszereket, a bevezetendő szoftvereket, 
jellemzően ők vezetik a folyamatfejleszté-
seket is.

 n A központi irányítás jelenthet 
hátrányokat is, ha figyelmen kí-
vül hagyják a helyi sajátosságokat, 
nem?
Ez folyamatfüggő. Sok területen az előnyök 
mindenképpen ellensúlyozzák a hátrányo-
kat. Egy Supply Planning-ben például a 
folyamatok legnagyobb része független a 
helyi viszonyoktól, és sokkal hatékonyabb 
tud lenni, ha egy központi csapat végez el 
egy funkciót, egységes folyamat szerint és 
ők egy helyre jelentenek. Kiválóan látszik ez 
például abban, hogy régebben mennyi idő-

be telt bevezetni egy szoftvert, vagy egy új 
folyamatot, és mennyi idő most.

Más feladatoknál persze nagyobb szükség 
van a helyi tudásra, piacismeretre, vagy akár 
arra, hogy egy Supply Chain kolléga helyileg 
szerves része legyen az üzleti folyamatoknak, 
információáramlásnak. Itt azt kell biztosítani, 
hogy ezek az információk eljussanak a köz-
ponti csapatokhoz. Itt lehetnek néha fenna-
kadások, de az biztos, hogy a központosítás 
eddig semmilyen üzleti lehetőséget nem hi-
úsított meg. No és persze a központosítást is 
a megtérülés alapján kell nézni. Ha egy funk-
ció összevonása már nem javítja az előrejel-
zés pontosságát vagy éppen a készletszint 
optimalizálást, vagy nem visz közelebb a ki-
tűzött működési költségszint eléréséhez ak-
kor fel kell merüljön a kérdés: van-e értelme 
üzletileg, vagy csupán elvi meggyőződés van 
a további központosítás mögött. 

 n Mekkora önállóságot enged ez a 
helyi csapatoknak?
Az a fajta szabadság már nincs meg, mint 
amikor a Pfizerhez jöttem dolgozni, ez tel-
jesen egyértelmű, de arról sincs szó, hogy 
a régiós központokon kívül mindenki 
csak végrehajtó szerepben lenne. Central 
Europe Regional Lead-ként Magyarorszá-
gért és hét további országért felelek, az 
EMEA régió Supply Chain szervezetének 
vezetőségi tagjaként. Vezetői csapatként 
mi határozzuk meg minden évben a stra-
tégia projektjeinket, fejlesztési területein-
ket, ezek természetesen tükrözik a cég és 
a Pfizer Global Supply stratégiai irányvo-

nalát. Emellett számtalan ötlettel állunk 
elő az egyes országokban, fejlesztjük a fo-
lyamatinkat és mutatjuk be más országok, 
akár más régiók felé. A sok, eltérő hátterű, 
fejlettségű országnak és a kollégák proak-
tivitásának köszönhetően az EMEA régió 
mindig is Amerika és Ázsia előtt járt az el-
látási lánc folyamatok fejlesztését tekintve. 
Számos olyan változást kezdeményeztünk, 
amelyet aztán globálisan is bevezettek.

 n Ezek szerint jelen munkaköré-
ben is van tere a kezdeményezé-
seknek?
Hogyne, nagyon is! Egyrészt, alig több mint 
egy éve vagyok közép-európai vezető, és ir-
datlan mennyiségű új feladatom, tenni- és 
tanulnivalóm van a szervezetben a projek-
tekkel, a számtalan fejlesztés koordinálásá-
val. Azért is vagyok már 12 éve a Pfizernél, 
mert itt mindig találok olyan izgalmas fel-
adatokat, amelyek teljes mértékben kielégí-
tik a szakmai motivációimat. 

 n És mi a helyzet a szakmán túli 
élettel, a hobbikkal?
Imádom például a kertészkedést és a rend-
szeres futás is fontos része lett az életem-
nek. A home office-nak köszönhetően 
több időt tudok tölteni a családdal, például 
vérre menő darts-meccseket vívunk a két 
fiammal. Még egy „Covid-hobbim” is lett, 
a kávé. Magyar mikropörkölőktől frissen 
pörkölt kávékat vásárolok, és azokkal kísér-
letezgetem.

Schopp Attila

Kitüntetést kapott Gelei Andrea, 
az MLBKT oktatásért felelős alelnöke
Átadták a Corvinus Egyetem 2021. évi kitüntetéseit

Egyetemi Emlékérem kitüntetésben részesült Gelei Andrea a Vál-
lalatgazdaságtan Intézet egyetemi tanára, a logisztika és ellátási-

lánc-menedzsment tématerületek gondo-
zásában végzett munkájáért.

Gelei Andrea hosszú ideje kiemelke-
dő szerepet játszik a logisztikai és ellátási-
lánc-menedzsment tématerületek gondo-
zásában. Újítókészségét kiválóan tükrözi, 
hogy szakfelelősként korábban mestersza-
kot vitt és ma posztgraduális programokat 
gondoz. Jelenleg alapszakon vezeti egy spe-

cializáció fejlesztését. Az általa koordinált Logisztika mentorprogram 
az egyetem jelenlegi és alumni hallgatóit köti össze. Szerepet vállal az 
MTA Logisztikai Osztályközi Állandó Bizottságában, elnökségi tagja 
a Magyar Logisztikai, Beszerzési és Készletezési Társaságnak.

Andrea hosszú évek óta az MLBKT elnökségének tagjaként, ok-
tatásért feleős alelnökként is segíti a Társaság munkáját is.

A kiemelkedő teljesítményhez és a díjhoz szakmai elismerésünk 
mellett szeretettel gratulálunk az MLBKT nevében is.

Gelei Andrea a szakfelelőse a BCE új Adatvezérelt ellátási-
lánc-menedzsment szakirányú továbbképzésének, melyre 
2022. január 15-ig lehet jelentkezni.
További információ: 
https://scmtrening.hu/adatvezerelt-ellatasilanc-
menedzsment- szakiranyu-tovabbkepzesi-szak/
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A szak hiánypótló, nemzetközileg is úttörő tartalommal 
és oktatásmódszertani megoldásokkal rendelkezik. 
A mai, ugyan kissé hektikus, de továbbra is intenzív 
nemzetközi áruáramlással jellemezhető gazdaságban 
a versenyképeség forrása már nem csak a vállalatok 
belső működésének fejlesztése. Felértékelődik az 
értékteremtésben összekapcsolódó ellátási láncok 
jelentősége. A működési folyamatoknak ezen az 
összetett elemzési szinten történő vizsgálta szükségessé 
teszi az ellátásilánc-menedzsment ismeretek 
összekapcsolását a mai kor informatikai és technológiai 
(Ipar 4.0) megoldásaival, valamint az így nyert gazdag 
adatbázisok vizsgálatára alkalmas modern elemzési 
módszertanoknak (pl. Big Data, tanuló algoritmusok, 
szimuláció) felhasználói szintű ismeretével. 

KIKNEK AJÁNLJUK? 
Mindenkinek, aki: 

 ► meg akarja érteni a mai globális és digitális 
gazdaság logikáját és mozgatórugóit; 

 ► nemzetközi nagyvállalatnál dolgozik, 
és érteni szeretné feladatainak tágabb 
összefüggésrendszerét – a nagy egészben saját 
szerepét és lehetőségeit; 

 ► hazai, a nemzetköziséges útjára lépett, vagy azt 
fontolgató középvállalatnál dolgozik és fontos 
számára az ehhez szükséges szakmai ismeretek 
bővítése; 

 ► meg szeretné érteni a modern informatikai, 
adatgyűjtési, adatelemzési módszereket a 
felhasználó és az üzleti döntéshozó szempontjából; 

 ► munkakörében szüksége van olyan szakmai 
támogatásra, mely segítségével vállalata 
folyamatainak megértésére alapozva képes ellátási 
lánc partnerei számára is fejlesztési projekteket 
megfogalmazni, és azokat sikeres projektekké 
konvertálni. 

MIÉRT AJÁNLJUK? 
 ► mert értékes, a piacon keresett tudást és 

képességeket szerezhetnek a résztvevők; 
 ► mert a képzés alapvető célnak tekinti a résztvevők 

folyamat- és rendszerszemléletének erősítését, 
ami a közeljövő üzleti szakembereinek kiemelt 
alapképessége lesz; 

 ► mert a képzés elméletileg megalapozott, de erősen 
gyakorlatorientált; 

 ► mert a blended learning rugalmasabbá teszi 
a felkészülést és intenzívebbé a képzés jelenléti 
eseményeit; 

 ► mert az alkalmazott oktatásmódszertan színes 
és élvezetes tanulást ígér; 

 ► mert a képzés gazdagítja a résztvevők kapcsolati 
hálóját

KIKNEK A JELENTKEZÉSÉT VÁRJUK? 
Mindenkiét, aki: 

 ► az ellátásilánc-menedzsment egy-egy részterületét 
már megismerte, de nagyobb rálátást szeretne 
szerezni a lánc egészére, és meg szeretné érteni 
azok belső összefüggéseit; 

 ► aki nyitott a digitalizáció adta lehetőségek 
megismerésére és alkalmazására; 

 ► aki megőrizte emberi és szakmai kíváncsiságát, 
és nyitott az új megközelítések és módszertanok 
irányába; 

 ► aki élvezi, hogy felkészült, motivált és elkötelezett 
oktatókkal, előadókkal és hallgatókkal dolgozhat 
együtt. 

MIT KÍNÁL A SZAKIRÁNYÚ 
TOVÁBBKÉPZÉS? 
Az elmúlt évek nemzetközi gazdasági eseményei és 
a Covid19 miatt kialakult gazdasági helyzet élesen 
rávilágít arra, hogy az egyes vállalatok versenyhelyzete 
nem függetleníthető azoknak az összetett ellátási 
láncoknak az alakulásától, melyekbe ágyazottan azok 
működnek. Az ellátási láncok rendszerszintű vizsgálata 
pedig szükségessé teszi a szakismeretek integrálását 
mind a hagyományos, mind a modern informatikai 
(pl. Ipar 4.0) és adatelemzési (pl. Big Data, tanuló 
algoritmusok, szimuláció) ismeretekkel. A képzés 
a vállalati döntéshozó szempontjából végzi el ezeknek 
az ismereteknek az összehangolását, és blended learning 
formában kínálja ennek az összetett ismeretanyagnak 
az oktatását. 

Képzési idő: 2 félév 
Önköltség: 455.000 Ft/félév
Képzés helyszíne: Budapest

A képzés 2022 tavaszán indul! 

Részletes információ és jelentkezés:

További kérdés esetén: 
jelentkezes.part.time@uni-corvinus.hu

A szak tartalmi kérdéseivel kapcsolatban: 
Szakfelelős: Gelei Andrea 
andrea.gelei@uni-corvinus.hu

Adatvezérelt ellátásilánc-
menedzsment/szakközgazdász

A FEJLŐDÉS NEM ÁLL MEG! – Corvinus szakirányú képzések 
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EGYRE FELJEBB 
AZ ÉRTÉKLÁNCON
A lassabb, de megfontolt fejlesztések, a biztos alapokra 
történő építkezés negyedszázada jelenti a sikerreceptet 
a DerbyTrans számára. A nemzetközi fuvarozás után a 
raktározási tevékenységbe is belevágó 25 éves vállalkozás 
múltjáról, jelenéről és jövőjéről Szvitek László tulajdonos-
ügyvezető mesélt.

25 ÉVES A DERBYTRANS

Szvitek László, 
DerbyTrans
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 n Milyen tervekkel jött létre an-
nak idején a DerbyTrans, és milyen 
gyorsan sikerült növekedni az első 
időszakban?
Olyan kicsiben indult el a cég, amennyire 
kicsiben csak lehetett, családi vállalkozás-
ként, egyetlen 7,5 tonnás, ponyvás jármű-
vel. Az első hónapok még eléggé nehezen 
mentek, de 1997-ben már megszereztük az 
első komolyabb ügyfelünket, a Chemol-
danzas révén szállítottunk árut az IBM fe-
hérvári merevlemez-gyárából Frankfurtba. 
Ez a partnerség lehetőséget adott a fejlő-
désre, és vehettünk öt újabb, szintén 7,5 
tonnás járművet, amelyekkel szintén nem-
zetközi fuvarokat bonyolítottunk le, egy 
idő után már más megbízóknak is.

 n Soha nem is gondolkodtak a ha-
zai fuvarozásban?
Én a kezdetektől úgy gondoltam, hogy a 
hazai piac túlságosan is kiszámíthatatlan, 
hektikus, a nagyon jó időszakokat nagyon 
rosszak követik. A  nemzetközi fuvarozás 
abban az időben sokkal biztosabb és ki-
számíthatóbb bevételi forrást jelentett. Aki 
ezen a területen nem boldogult, az valamit 

M0 és repülőtér tőszomszédságában meg-
találtuk az ideális helyszínt, és nemrég be is 
költöztünk.

 n Kisebb magyar vállalkozásként 
hogyan tudtak boldogulni a nem-
zetközi versenyben?
Nincs benne titok: jó minőséget kell adni. 
A fuvarozásban ez annyit tesz, hogy a gép-
járműveink legyenek tiszták és kifogástalan 
műszaki állapotúak; pontosan teljesítsük a 
vállalt fuvarokat; valamint a sofőrök és az 
alkalmazottak legyenek felkészítve a vál-
lalások teljesítésére. A  pontosság itt azt 
jelenti, hogy a mintegy 1300 kilométeres 
Frankfurt-Barcelona viszonylatban leg-
feljebb egy órás csúszás megengedett. És 
ami kulcsfontosságú: ne csak a szlogenek 
szintjén beszéljünk arról, hogy az ügyfél az 
első, hanem mindenki ennek megfelelően 
tegye is a dolgát. Mi szolgáltatók vagyunk 
és a szolgáltatásban kis túlzással mindig az 
ügyfélnek van igaza. Ezzel a hozzáállással 
sikerült megszereznünk és megtartanunk 
olyan ügyfeleket, mint a Kühne & Nagel, 
a DHL, a Gebrüder Weiss, a DSV vagy a 
Schenker.

nagyon rosszul csinált. Mi is bővültünk, 
vettünk 40 tonnás kamionokat is, az elsőt 
1999-ben, és 2004-re, az EU-csatlakozásig 
10 járműre nőtt a flottánk.

Akkor megszűntek a korlátozások, min-
denki szabadon fuvarozhatott az egész uni-
óban. Sokan azt hitték, hogy aranybányára 
leltek, és hihetetlen beruházásokba fogtak. 
Emlékszem, volt olyan vállalkozás, amelyik 
egyszerre 100 teherautót vett. Talán mon-
danom sem kell, hogy ezek már rég nincse-
nek a piacon. Mi óvatosabbak voltunk, ta-
lán 4-5 autót vettünk abban az időszakban.

 n Ez a fajta megfontoltság a cég-
stratégia része?
Abszolút. Én amolyan biztonsági játékos 
vagyok, nem hiszek az erőltetett ütemű 
növekedésben, alapvetően a lassú, nyugodt 
építkezést szeretem. Talán az is jellemző, 
hogy 25 évig nem volt saját tulajdonú te-
lephelyünk. Az kötöttséget jelent egy adott 
településhez, régióhoz, nekem meg fonto-
sabb volt, hogy rugalmasak tudjunk ma-
radni. Most viszont bővítettük a tevékeny-
ségünket, így elérkezettnek láttam az időt 
arra, hogy saját bázisunk legyen. Ecseren, az 
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 n Ha már ezek szóba kerültek: mi-
lyen körből próbálnak ügyfeleket 
toborozni?
Leginkább a nagy nemzetközi szállítmányo-
zókkal dolgozunk együtt, ők adják a forgal-
munk 90 százalékát. Számos linehaul jára-
tunk van, amelyek gyakorlatilag menetrend 
szerint közlekednek két város között. Ez már 
csak azért is jó, mert a fuvarok nagy része 
hónapokra előre napi szinten be van osztva, 
tudjuk, hogy mikor, honnan, hova, mit kell 
szállítani. A járműveink több mint fele ilyen 
formában dolgozik, ami ad egy biztos alapot. 

 n Milyen fontosabb mérföldkö-
veken keresztül fejlődött a Derby-
Trans?
2004-re, a piacok megnyitására ugye már 
voltak 40 tonnás járműveink is, ponyvás ki-
vitelűek. Ezekkel dolgoztunk 2008-ig, ami-

kor beütött a válság. Ki kellett találni valami 
újat, mert a ponyvás piacba nem igazán le-
hetett különlegességet belevinni. Ekkor jött 
az ötlet, hogy vegyünk hűtős autókat, ami 
az egyik legjobb beruházásunknak bizo-
nyult. Sok új megbízót szereztünk a gyógy-
szer- és élelmiszeriparból, akik még most is 
megvannak.

Később vállaltuk veszélyes (ADR) áru 
szállítását, mint festékek vagy különféle sa-
vak. Ezek közül sokat adott hőmérsékleti 
tartományban kell szállítani, hogy ne men-
jenek tönkre vagy ne legyenek instabilak. 
Az ADR-rel még ma is kevesen foglalkoz-
nak, mert elég macerás dolog, és a hatósá-
gok is előszeretettel ellenőrzik az autókat. 
Mára az egyik legnagyobb ADR hűtőflottá-
val rendelkező, magyar tulajdonú fuvarozó 
cég lettünk a piacon. A dobozos autókban 
aztán már nem csak temperált árukat tud-

tunk szállítani, hanem nagy értékű cikkeket, 
számítógépeket, és egyéb elektronikai ter-
mékeket is. Azzal is növeltük a szolgáltatá-
saink értékét, hogy a vontatókba szereltünk 
GPS-t és pánik gombot, illetve a pótkocsi-
ban is van GPS-követő, hogy akkor is meg-
találjuk, ha véletlenül leakasztják és elviszik. 

A válságot is átvészeltük, 2016-ban már 
50-60 autónk volt. Ebben az évben hoztuk 
létre a Derby Logistics céget, amelybe ki-
szerveztük az autóipari tevékenységünket. 
Itt mások a megbízók, egészen mások az 
elvárások, más a tevékenység jellege és más 
autókat is igényel, amelyeknek a teljes bel-
magassága kihasználható. A vállalkozásban 
gyerekkori barátom, Kistamás Gábor lett a 
tulajdonostársam és az ügyvezető. 

Pár éve már alvállalkozókat is bevonunk 
az ügyfeleink kiszolgálásába, egyre nagyobb 
arányban részesednek a forgalmunkból. 

Honnan lesz után-
pótlás?

10-15 éves távlatban a nemzetközi 
fuvarozás legégetőbb problémája a 
sofőrhiány lesz – állítja Szvitek László. 
A DerbyTransnál is érzik már ezt, bár 
náluk nem égető a helyzet, a távozók 
helyére mindig találnak új embert. A 
legfontosabb, hogy a cég betartsa, 
amit ígér („ha abban állapodtunk meg, 
hogy kedden itthon lehet, akkor ér-
kezzen inkább hétfőn, mint szerdán”), 
illetve természetesen elengedhetetlen 
a normál piaci bér. Utóbbi egyébként 
már nem nagyon marad el attól, amit 
a nyugat-európai fuvarozók kínálnak a 
sofőröknek, és ha ehhez hozzávesszük 
a magasabb külföldi megélhetési költ-
ségeket, már nem olyan vonzó a kül-
földi munkavállalás.
Ugyanakkor fel kell készülni arra, hogy 
az állomány egyre idősebb – a Der-
byTransnál is a 45-60 éves korosztály 
van többségben, és szinte senki nincs 
30 alatt. „Bízunk benne, hogy állami 
támogatás keretein belül tudunk fiatal 
sofőröket kiképezni és alkalmazni sa-
ját állományunkban, jelenleg ugyanis a 
gépjárművezetői képesítés megszerzé-
se nagy befektetést igényel a fiatalok-
tól”, mondja az ügyvezető.
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A segítségükkel el tudtuk érni a 96-97 szá-
zalékos kihasználtságot, ami nagyon jó 
aránynak számít, és ki tudjuk egyenlíteni 
a szezonalitásból adódó hullámzásokat is. 
A flottánk mára 100 jármű fölé nőtt.

 n A legújabb nagy lépés pedig a 
saját telephely?
Igen, annál is inkább, mert most jött el az a 
pillanat, amikor túllépünk a fuvarozáson és 
belevágunk a raktározási szolgáltatásokba. 
Ha igazán hosszú távra tervez egy vállalat, 
ha igazán ki akarja szolgálni az ügyfeleit, ak-
kor muszáj elmozdulnia a nagyobb hozzá-
adott értékű szolgáltatások felé. A jövőben 
minden bizonnyal azok a társaságok lesznek 
előnyben, amelyek komplex szolgáltatáso-
kat tudnak kínálni ügyfeleiknek. Mi is ebbe 
az irányba megyünk. Rendelkezünk fuva-
reszközökkel, van szállítmányozói alvállalko-
zói bázisunk, és most már van raktárunk is.

 n Hogyan vágnak bele ebbe a tevé-
kenységbe?
Kialakítottunk egy 2 ezer négyzetméteres 
raktárat. Megnézzük, hogyan reagál a pi-
ac, és ha úgy, ahogy reméljük, már készen 
állnak a tervek a folytatásra. A  második 

ütemben 3300 négyzetméternyi raktárat 
tudunk felhúzni, a harmadik pedig egy 5 
ezer négyzetméteres csarnok lesz. Ha az is 
megvalósul, már egy elég komoly méretű, 
10 ezer négyzetméteres raktárbázissal fo-
gunk rendelkezni.

Kezdetben egyszerű raktározásban gon-

dolkodunk, például, hogy hozzánk szer-
vezze ki a vállalat a készáru-raktárát vagy 
annak egy részét. Már tárgyalunk egy po-
tenciális ügyféllel, aki konszignációs rak-
tárat alakítana itt ki, tőlünk hívnák le a 
gyártáshoz szükséges alkatrészeket. A  to-

vábblépést is tervezzük, engedélyeztetési 
szakaszba ért a vámszabadterület kialakítá-
sa a raktárunkban. Az engedély birtokában 
teljes vámkezelési szolgáltatást is fogunk 
nyújtani. Mindezeken túl elindult az ADR 
raktározáshoz szükséges engedélyek és inf-
rastrukturális felszerelések beszerzése is.

 n Mekkora volumenre számítanak 
a raktározási tevékenységből?
A belátható jövőben biztosan nem fogja 
utolérni a fuvarozást, hiszen 25 évnyi előnyt 
igen nehéz behozni. Úgy számolok, hogy a 
második ütem elkészülte után a jelenlegi 
árbevételünk mintegy 10 százaléka szár-
mazhat a raktározásból. A lényeg azonban 
nem ez, hanem hogy ennek révén komp-
lexebb szolgáltatásokat kínálhatunk meg-
lévő ügyfeleinknek, miközben új ügyfeleket 
is meg tudunk nyerni. 

Schopp Attila
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 Ne csak a szlogenek szintjén beszéljünk arról,  

 hogy az ügyfél az első, hanem mindenki ennek  

 megfelelően tegye is a dolgát. 
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TERET KÉRNEK 
A ROBOTOK IS
Az elmúlt két évben Magyarországon is viharos 
gyorsasággal terjednek a robotizált raktári rendszerek. 
Egy-egy automatizált megoldás kiépítése általában 
egyszerűbb és kevesebb előfeltételt kíván, mint ahogy 
azt a potenciális ügyfelek többsége gondolná.

ROBOTIZÁLT RAKTÁRI RENDSZEREK

Németh Dominik, 
AI Robotics
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Több tényező is hozzájárult ahhoz, hogy 
ilyen gyorsan megélénkült a kereslet a lo-
gisztikai robotrendszerek iránt. A közvetlen 
kiváltó tényező a Covid-járvány volt, több 
szempontból is – kezdi az okok ismerteté-
sét Németh Dominik, a Geek+ raktári ro-
botrendszereket forgalmazó AI Robotics 
ügyvezető igazgatója. A pandémia hatá-
sára hirtelen nagymértékben megugrott 
az online kereskedelmi forgalom, ami ér-
telemszerűen lecsapódott az e-kereskedők 
raktáraiban is.

A nagyobb volumen kezelésére pedig 
egyszerűen nincs elég munkaerő, óriási pél-
dául a hiány képzett targoncásból. A fize-
tések ennek megfelelően néhány év alatt a 
duplájára nőttek, és egy szakember köny-
nyedén kialkudhat magának nettó 400-450 
ezer forintos havi fizetést is. A vállalatok 
pedig elsősorban nem is a munkaerő költ-
ségein akarnak csökkenteni – nem azért 
építenek robotrendszereket, hogy a meglé-
vő 40 raktári dolgozóból elbocsássanak tíz-
et, hanem hogy pótolni tudják azt a huszat, 
akire szükség lenne az igények teljesítésé-
hez, csak éppen nem találják őket, mondja 
Németh Dominik.

Végül pedig a technológia fejlődése is 
hozzájárul a robotika térnyeréséhez. Az el-
múlt években egyre több gyártó jelent meg 
a piacon, újabb és újabb megoldások váltak 
elérhetővé, a kínálat bővülése pedig magá-
val hozta az árak csökkenését és a funkciók 
bővülését. 

Nincs megugorhatatlan akadály
A fentiek alapján nem meglepő, hogy az 
e-kereskedelemben érdekelt cégek jelentik 
az elsődleges ügyfélkört a raktárautomati-
zálás számára. Az AI Robotics számára pél-
dául a Decathlon volt az első projekt Ma-
gyarországon, de ügyfeleik között tudhatják 
a webáruházak számára kiszervezett logisz-
tikai szolgáltatásokat kínáló Webshippyt is. 
Ezek a cégek elsősorban a komissiózó rend-
szereket keresik, hiszen tevékenységükben 
ez jelenti a szűk keresztmetszetet.

Újabban a gyártóvállalatok is felfedezték 
maguknak az automatizálást – az ő 
esetükben viszont inkább az üzemen belüli 
anyagmozgatás, egész raklapok mozga-
tása a fő igény. Ezzel párhuzamosan más 
szegmensek is keresik a megoldásokat: az 
AI Robotics által forgalmazott termékeket 
használja például a gyógyszeripar és a ru-

magasraktár terét sem pazarolja a felhasz-
náló, említ egy további lehetőséget Né-
meth Dominik.

Három hónap alatt kész rendszer
Hogyan is néz ki egy ilyen rendszer beve-
zetése a gyakorlatban? Németh Domi-
nik a komissiózó AGV példáján keresztül 
mutatja be az implementációt, minthogy 
jelenleg ez a legnépszerűbb termékcsalád a 
kínálatban.

Ha megérett az elhatározás a menedzs-
mentben, a szállító szakemberei először is 
megvizsgálják az operációt, beszélnek a lo-
gisztikai szakemberekkel, és részletes kérdő-
ívet töltetnek ki. A válaszok alapján indul-
hat el az ötletelés, hogy mit érdemes auto-
matizálni, melyik rendszer milyen előnyö-
ket hozhat. „Új technológiáról van szó, nem 
várhatjuk el az ügyfelektől, hogy kiforrott 
elképzelésekkel álljanak elő. A többség csak 
annyit tud, hogy automatizálni akar. De ez 
nem is baj, a részleteket kitaláljuk együtt”, 
mondja erről a fázisról Németh Dominik.

Ha sikerült megállapodni, kezdődhet a 
munka. A robotokra a gyártás és szállítás 
miatt körülbelül két hónapot kell várni, de 
már addig is zajlanak az előkészületek. A 
szakemberek lézerszkennerrel felmérik az 
egész területet, amiből előáll egy 3D pont-
felhő, gyakorlatilag a raktár háromdimenzi-
ós digitális térképe. Ezen a térképen szintén 
digitálisan előre megtervezik a robotrend-
szer kialakítását, beleértve a szükséges pol-
cokat is. Így már előre modellezni tudják, 

haipar – ilyen működik például a Zara spa-
nyolországi raktárában.

Egyetlen céggel szemben sem támaszt 
teljesíthetetlen feltételeket egy roboti-
zált anyagmozgató rendszer bevezetése 
– nyugtatott meg mindenkit Németh Do-
minik. Természetesen szükség van raktár-
menedzsment rendszerre (WMS), de azok-
nál a vállalatoknál, ahol felmerül az igény 
az automatizációra, már használnak ilyet. 
Még az sem kell, hogy a szoftver nagyon 
új legyen: a Decathlonnál például egy régi 
architektúrát képviselő AS/400 rendszerbe 
integrálták az AI Robotics megoldását. A 
raktárban kell wifi a robotokkal való kom-
munikációhoz, de a legtöbb helyen ez is 
adott, ha pedig nincs, pár nap alatt kiépít-
hető. Arra is oda kell figyelni, hogy a raktá-
rak padlója kellően sima legyen a robotok 
számára.

A robotok általában nem igénylik az 
utóbbi években előszeretettel épített ma-
gasraktárakat. 

Az AI Robotics által kínált komissiózó 
robotok például 2,8 méter magas polcok-
kal dolgoznak, ezeket hozzák a kiszedőál-
lomásra. Ha ezt választják, a magasraktá-
rat érdemesebb lehet több szintre osztani. 
Ugyanakkor a Geek+ pont az elmúlt he-
tekben mutatta be Robot Shuttle rend-
szerét: ennél 8 méter magas fix poncon, 
dupla mélységben tárolják a KLT méretű 
ládákat. A robotok ezeket a ládákat szedik 
ki a polcról és viszik a  munkaállomásra. Így 
megmarad a „goods-to-person” elv, és a 

AGV-k és AMR-ek

Navigációs technológia szempontjából két nagy csoportba lehet osztani a logisztikában 
használatos robotokat: AGV-kre és AMR-ekre, mondja Németh Dominik.
Az AGV (automated guided vehicle) előre meghatározott pályán mozog, arról nem tud 
letérni. A pályát kijelölheti mágneses indukciós csík vagy a padlón elhelyezett QR-kó-
dok hálózata. Az AI Robotics gépei az egyszerűbben telepíthető és rugalmasabban 
átkonfigurálható QR-kódos megoldást használják. A robotok kódról-kódra haladnak, 
amíg el nem érnek a célállomásig; a célt és az útvonalat is a központi szerverről kapják, 
vezeték nélküli hálózaton keresztül. Ha az útvonalon akadályt észlelnek, megállnak, de 
kikerülni nem tudják.
Az AMR (autonomous mobile robot) önállóbban tevékenykedik. Minden robot rendel-
kezik a raktár pontos térképével és folyamatosan értesül a többi robot mozgásáról is. A 
szerverről csak annyi információt kell kapnia, hogy melyik helyről mit hova kell vinnie, a 
követendő útvonalat pedig a raktáron belüli forgalom ismeretében tervezi meg. Lézeres 
és egyéb szenzoraival folyamatosan és 360 fokban figyeli maga körül a környezetet, így 
egy váratlan akadály sem jelent számára gondot.
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hova kell letenni a QR-kódokat, milyen út-
vonalakat járnak be a robotok, hol lesznek 
az operátori munkaállomások - az AI Ro-
botics által kínál komissiózó robot ugyan-
is goods-to-person rendszerben működik, 
azaz az árut viszi az emberhez. „Két éve 
még kézzel méregettük ki, hogy hol legye-
nek a QR-kódok. A 3D szkennelés révén a 
korábban kéthetes munkát egy nap alatt el 
tudjuk végezni, és elkerülhetők a költséges 
hibák”, említ egy példát a gyors fejlődésre 
Németh Dominik.

A következő lépésben kerítéssel levá-
lasztják a területet, ahol a robotok fognak 
tevékenykedni. Az AGV-k esetében ugyan-
is nem javasolt „összeengedni” a robotokat 
és az embereket. A balesettől ugyan nem 
kell félni, mert a robot nem üti el az embert, 
de a polcok között nincs sok hely, és nem 
javítja a munka hatékonyságát, ha a robo-
toknak minduntalan meg kell állniuk, mert 
ember került az útjukba. Ezek után kerül 
sor az operátori munkaállomások kiépíté-
sére, a hozzájuk tartozó számítógéppel és 
biztonsági lézersorompóval.

Eközben már folyik a szükséges szerver 
telepítése. Két szoftvert alkalmaz az AI Ro-
botics rendszere: az egyik a robotokat vezér-
li (RMS), a másik az automatizált raktárban 
lévő készletet kezeli az árubetöltés és a ko-
missiózás során (WMS). Ez utóbbi WMS-t 
integrálják az ügyfél meglévő raktárme-
nedzsment szoftverével, amely a robotizált 
raktárat (hacsak az ügyfél másképp nem 
kívánja) „fekete dobozként” látja, vagyis az 
egyetlen tárhelyként jelenik meg benne.

Ha megjöttek a robotok és felépült a 
polcrendszer, ellenőrzik az összes funkciót, 
majd következik a nagyjából egy hónapos 
éles tesztelés, egyelőre kicsiben, egy ter-
mékcsoporttal vagy ügyféllel. Ha minden 
rendben van, indulhat az igazi éles üzem 
– a jelképes „első kapavágástól”, vagyis a 
helyszíni munkák megkezdésétől számított 
három hónapon belül már általában teljes 
kapacitással működhet a robotizált raktár.

Biztos megtérülés
Mindez természetesen nem kevés költsé-
get jelent, ám a cserébe kapott előnyök is 
számosak. Megnő a raktár kapacitása: a 
meglévő munkaerő-állománnyal sokkal 
nagyobb raktárat tud üzemeltetni, sokkal 
több rendelést tud teljesíteni a vállalat, 
teret nyitva a növekedés előtt, kezdi a fel-

sorolást Németh Dominik. Kevesebb lesz 
a baleset, a sérült áru is. A robot nem ejti 
el az árut, nem töri össze a targoncát, nem 
borítja le a polcrendszert, csak mert fáradt 
vagy éppen másnapos.

A gép ráadásul nem is téved, vagyis 
csökken a hibás teljesítések aránya, ami a 
webáruházaknál rendkívül fontos mutató. 
Minden hiányosan vagy hibásan teljesített 
rendelés további folyamatokat és költsége-

ket generál (panaszkezelés, áruvisszavétel, 
újraküldés, stb.), nem beszélve a csökkenő 
ügyfélelégedettségről. „Egyetlen automata 
rendszer sem 100 százalékig hibamentes, 
de a komissiózásnál 99,99 százalékos pon-
tosságot garantálunk”, mondja Németh 
Dominik. Mindezek együttes hatására egy-
egy ilyen rendszer megtérülése biztosan 
három év alatt marad.

Schopp Attila
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LŐRINCZ PÉTER DIPLOMAMUNKA 
PÁLYÁZAT GYŐZTESEI
1999 óta minden évben meghirdetjük az ellátási lánchoz kapcsolódó szakdolgozatok 
versenyét.

A 2020/2021-es tanévben diplomázó MSc és BSc hallgatók számára idén 22. alkalommal hirdettük meg a Lőrincz Péter Diplomamunka Pályá-
zatot. Olyan diplomamunkákat várunk, melyek újszerű eredményeket tartalmaznak a logisztika és ellátási lánc területéről. 
Nevezni az aktuális tanévben megvédett dolgozatokkal lehet. A korábbi nyertesek közül ma már sokan magas pozíciókat töltenek be, az 
 MLBKT büszke arra, hogy az elismeréssel segítheti a fiatal szakemberek pályakezdését.
Az idei győzteseknek az MLBKT 29. kongresszusán gratuláltunk.

BSC KATEGÓRIA

MSC KATEGÓRIA
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MINDENT MÉRÜNK…, 
DE MIHEZ KEZDÜNK VELE?
Döntéshozatal támogatása a készletezésben. Az iparban már több vállalatnál is tapasz-
talható, hogy többdimenziós szortimentanalitikai elemzéseket használnak a beszerzési és 
készletezési döntések támogatásához. Fel kell tennünk a kérdést: Elegendő, amit mérünk? 
Hogy használjuk fel a kapott eredményeket és hogy tegyük ezt úgy, hogy a módszer gyors és 
adaptív legyen?

Minden gyártó és ke-
reskedő vállalat éle-
tében nagy szerepet 
játszik a készletezés 
kérdésköre, mégis leg-
többen szükséges rosz-
szként gondolnak rá. 
Készletből mindig vagy 
túl sok van, vagy túl ke-
vés, próbáljuk elérni az 

áhított „optimumot”, mégis minden erőfeszí-
tés ellenére adódhatnak nem várt kihívások.

Kutatásaim azt bizonyították, hogy a vál-
lalatok jelentős része nem megfelelő mély-
ségben elemzi adatait, pedig a Big Data 
korában az elemzésekhez szükséges infor-
mációk tárolásra kerülnek, ezek mégsem 
kerülnek felhasználásra. Napjainkban, ha egy 
cég lépést szeretne tartani a versenytársaival, 
tisztában kell lennie a termékeinek tulajdon-
ságaival és ezen tulajdonságok alapján szük-
séges a stratégiai döntéseit meghoznia mind 
a készletezésben, mind működésének egyéb 
területein.

Első lépésként ezekkel a ki nem használt 
lehetőségekkel foglalkoztam és statisztikailag 
elemeztem több iparág esetén is a felhasznált 
szortimentanalitikai eszközöket, az ebből ka-
pott eredményeket mutatja be az 1. ábra.

Minden tanulmány esetében kiemelkedő 
szerep jutott a klasszifikációnak, azaz a ter-
mékek sajátos tulajdonságait figyelembe véve 
hozták létre a kategóriákat, amikhez készlete-
zése és beszerzési politikákat rendelhettek. A 
klasszifikáció azért nagyon fontos, mert egy-
szerű módszerekkel jelentősen lehet növelni 
a hatékonyságot a készletezés, beszerzés, vagy 
akár a raktáron belüli elrendezés területén is.

Ahhoz, hogy a szortimentanalitikai mód-
szerek és a klasszifikáció segítségével a leg-
megfelelőbb döntéseket tudjuk hozni, szük-
ség van döntéstámogató módszertanra, 
amely megkönnyíti és meggyorsítja a döntés-
hozatalt, ezáltal a stratégiai döntéseket mate-
matikai alapokon nyugvó tények alapján lehet 
meghozni. Ennek elérésére az AHP módszer-
tant alkalmaztam, mely többdimenziós dön-
tési problémák megoldásában hierarchikusan 
osztályozást hajt végre. Ez a módszertan tűnt 
a legmegfelelőbbnek, hiszen lehetővé teszi egy 
hangsúlyosságon alapuló szempontrendszer 
felépítését és automatizálható a működtetése.

Eset egy egyedi termékeket gyártó 
vállalatra
Ahhoz, hogy bebizonyíthassam az AHP 
módszertan használatának jelentőségét, egy, 

AZ MLBKT LŐRINCZ PÉTER DIPLOMAMUNKA PÁLYÁZAT MSC KATEGÓRIÁJÁNAK 
3. HELYEZETTJE

1. ábra. Iparáganként alkalmazott klasszifikációs szempontok
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foglalkoztam, a fennmaradó tételekre külön 
kategóriát hoztam létre. Ezekre az elavult, 
inaktív termékekre nem érdemes beszerzési 
politikát létrehozni. Ez igaz azokra a termé-
kekre is, melyekből a vizsgált egy éves időtar-
tamban nem volt 1-nél több értékesítés.

A fennmaradó tételekre szortimentanali-
tikai elemzéseket hajtottam végre, hogy pia-
ci és készletezési szempontból is értékelhes-
sem őket. Annak érdekében, hogy minél szé-
lesebb körű legyen az analízis, ABC elemzést 
naturáliában (2. ábra) és értékben (3. ábra) 
is elvégeztem. Mindkét ábrán kirajzolódik a 
Pareto-elv, jelentősebb eltérés a két elemzés 
között az A és B kategória számosságában 
felfedezhető.

Fontosnak tartottam vizsgálni az igények 
ingadozását, ezt háromféleképpen tettem: 
XYZ, RXYZ és tXYZ elemzéssel. Az XYZ 
elemzés az igények ingadozását vizsgálja (4. 
ábra), láthatóan a termékek jelentős részé-
nél ez az ingadozás jelentős mértékű. RXYZ 
elemzés esetében (5. ábra), mely az igények 
mennyiségi ingadozását vizsgálja, ellenben 
már enyhébb mértékű ingadozás figyelhető 
meg a legtöbb esetben. A tXYZ elemzésnél 
(6. ábra), mely az igények keletkezése között 
eltelt idő ingadozásával foglalkozik szintén 
magas ingadozás jellemző a termékek je-
lentős részénél. A kapott eredmények nem 
meglepőek egy egyedi termékeket gyártó 
vállalat esetén, viszont fontos ezen szem-
pontok figyelembe vétele.

A beszerzési adatok alapján lehetőség nyílt 
az LTDEV (Lead Time Deviance) vizsgálatára, 
azaz az utánpótlási idők ingadozásának elem-
zésére. A számítást nehezítette, hogy szállítá-

a tanszékemen íródott, egyedi termékeket 
gyártó vállalat adatait használtam fel. A pro-
jektemben ennek a módszertannak a segít-
ségével azt szerettem volna elérni, hogy meg-

felelő beszerzési politikát rendeljek minden 
termékhez. A munkát a nyers adatok meg-
tisztításával kezdtem, csak az aktív, beveze-
tésre és kivezetésre váró termékek adataival 

2. ábra. ABC elemzés eredményei naturáliában

3. ábra. ABC elemzés eredményei értékben

4. ábra. XYZ elemzés eredményei 5. ábra. RXYZ elemzés eredményei
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sok jelentős részében csak részteljesítésről le-
hetett beszélni, ezekben az esetekben a beér-
kezett mennyiséggel való súlyozásra volt szük-
ség. A kapott eredmények (7. ábra) szerint a 
termékek többségénél magas volt az ingado-
zás mértéke az utánpótlási idők tekintetében.

Több tanulmányban is vizsgálták a ter-
mékek kritikusságát, ennek felmérésére 
volt, ahol kikérték a dolgozók véleményét, 
volt ahol az elavulást, ellátás bizonytalan-
ságát vették alapul, én ennek a projektnek 
a kapcsán a készletezési paramétereket 

7. ábra. LTDEV elemzés eredményei

8. ábra. Kritikussági elemzés eredményei

vettem alapul. Ezek 
alapján soroltam, 
háromféle kategó-
riába a termékeket, 
a vállalat számára 
kritikus (2), kevés-
bé kritikus (1), il-
letve megbízható 
(0) termékekre. A 
kapott eredmé-
nyek szerint (8. áb-
ra) a megbízható-
nak és kritikusnak 
ítélt termékek kö-
zel egyenlő arány-
ban oszlanak meg.

Szempontrendszer egy 
módszertanra
A szortimentanalitikai elemzések által ka-
pott eredmények lesznek a bemeneti ada-
tai az AHP módszertannak. Azt szerettem 
volna elérni, hogy három különféle beszer-
zési politika közül tudja a módszertan meg-
mondani, hogy melyik lenne a megfelelő, 
minden termék esetén. Az igényre rendelés, 
a készletre rendelés és a szinkronizáció kö-
zül szükséges meghatároznia, hogy melyik 
a megfelelő. Ehhez első lépésként szükséges 

felvenni egy-egy szempontrendszert minde-
gyik beszerzési politikához. Ezt a szempont-
rendszert a 9. ábra szemlélteti.

A hierarchiát minden esetben a felhasz-
nálás fontossága adta meg, példaként az 
igényre rendelés esetében az ABC elemzés 
eredménye tekinthető a legfontosabb adat-
nak, mert csak azokat a termékeket éri meg 
igényre rendelni, melyek forgalmi aránya szá-
mottevően kisebb. Ezzel ellentétben a kész-
letre rendelés és szinkronizáció esetében az 
LTDEV elemzés eredményei lesznek számot-
tevőek, mert szinkronizációt csak abban az 
esetben szabad kiépíteni, ha az utánpótlási 
idők teljes mértékben megbízhatóak. Kész-
letre rendelni pedig pont abban az esetben 
érdemes, ha ezek az utánpótlási idők meg-
bízhatatlanok és készletekkel szeretnénk át-
hidalni az így adódó bizonytalanságot.

Az AHP módszertan számítása páros ösz-
szehasonlítás mátrixokra épül, ezek segítsé-
gével tudjuk számszerűsíteni a felvett szem-
pontrendszert. Ezt mindegyik beszerzési 
politika esetén el kell végezni. Az így kapott 
páros összehasonlítás mátrixokról meg kell 
bizonyosodni, hogy konzisztensek, ennek 
érdekében ki kell számítani mindegyik ese-
tén egy konzisztencia indexet:

A képletben λmax a mátrix legnagyobb 
sajátértéke és n a vizsgált tényezők száma. 
Ezek után a konzisztencia arányt számítjuk 
ki, melynek ideális esetben 0-nak kell lennie, 
de maximum 10%-os lehet. Amennyiben ez 
nem teljesül, újra fel kell venni a páros össze-
hasonlítás mátrixot. A konzisztencia arány 
képlete:

RI egy „random index”, melyet állan-
dókként határoztak meg. Miután minden 
esetben meggyőződtem a konzisztenciáról, 
sajátvektor számítással állapítottam meg a 
szempontokhoz tartozó súlyszámokat. 

Az így kapott sajátvektor értékek lesznek 
a szempontokhoz tartozó súlyszámok. A 

6. ábra. tXYZ elemzés eredményei
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számítások elvégzésével minden beszerzési 
politikára kaptam egy súlyozott, összevont 
értéket minden termék esetén, ezek egyfajta 
pontszámnak tekinthetők, amely megmu-
tatja, adott termék, hogy teljesített egy ka-
tegóriában. Ezek közül a pontszámok közül 
a legnagyobb értéket kiválasztva meghatá-
rozhatjuk, melyik termék melyik beszerzési 
politikához tartozik, hol érte el a legjobb 
eredményt.

Látványos különbség
Az eredmények kiértékeléséhez összeha-
sonlítottam az általam végzett AHP mód-
szertannal kapott eredményeket az erede-
ti projektben használt, Karnaugh-táblával 
megalkotott eredményekhez képest (1. 
táblázat).

A Karnaugh-tábla egy igazságtáblázat, 
mely tapasztalati úton határozza meg, hogy 
a szortimentanalitikai módszertanok által 
kapott eredmények alapján mely termékek. 
mely beszerzési politikához sorolandók.

Jelentős különbség tapasztalható a két 
módszertan által kapott eredmények kö-
zött. Ezt elsősorban az okozza, hogy az ere-
deti projektben nem szerepelt a vizsgálandó 
beszerzési politikák között a szinkronizáció. 
Megvizsgáltam azon termékek paraméte-
reit, melyeket ide sorolt a módszertan és 
mindegyikre igaz volt, hogy szinkronizálás 

bevezetéséhez ideális LTDEV és ABC érté-
kekkel rendelkeztek.

Másik szignifikáns különbség a készlete-
zendő termékek számosságában volt meg-
figyelhető. Az AHP módszertan a termékek 
jelentős részét igényre rendeléssel szerezné 
be, míg a Karnaugh-tábla által kapott meg-

oldás esetében az igényre rendelés és kész-
letre rendelés aránya nagyjából egyformán 
megoszlik.

Egy egyedi termékeket gyártó vállalat 
számára a készletek, ezáltal a készletezen-
dő termékek mennyisége kulcsfontosságú. 
A Karnaugh-tábla a szortimentanalitikai 
elemzések által kapott kategóriákra alkotott 
egy szabályt, azaz egy igazságtáblázatot és 
eszerint sorolta be a termékeket. Az AHP 
módszertan ezzel szemben a konkrét érté-
keket súlyozva határozta meg a megfelelő 
beszerzési politikát. Az, hogy az AHP mód-
szertan egy valós értékeken nyugvó besoro-
lási rendszer és a kapott eredmény is az AHP 
módszertan hasznosságát bizonyítja, hiszen 

egyedi igényekre való gyártás esetén elvár-
ható az az eredmény, hogy minél kevesebb 
terméket kelljen készletezni.

A Béres Gyógyszergyár Zrt.-nél, ahol dol-
gozom, jelenleg is a módszertan megho-
nosításán és vállalatra specifikálásán dol-
gozunk. Jövőre szeretnénk a kapott ered-
ményeket kiértékelni és erre alapozva újra 
gondolni a készletezési politikánkat. A ka-
pott eredményeket a készletezésen kívül a 
gyártások tervezésében és a raktáron belüli 
helykiosztás megtervezésében is szeretnénk 
hasznosítani.

Németh Nikolett Ildikó, BME

9. ábra. AHP módszertan szempontrendszere

Igényre rendelés Készletre rendelés Szinkro nizáció

AHP módszertan 4838 55 36

Karnaugh-tábla 2604 2325 0

1. táblázat. Eredmények összevetése
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LOGISZTIKUS HALLGATÓI ÉS 
PÁLYAKEZDŐI BÉREK FELMÉRÉS 
EREDMÉNYÉNEK ISMERTETÉSE
Ez év novemberében a 29. MLBKT Kongresszus első napján került sor a Hallgatói 
Konferenciára, mely az eddigiektől eltérően új programokkal került megszervezésre, 
köszönhetően az MLBKT Ifjúsági Tagozata lelkes gondozásának.

Mind vidéki, mind budapesti felsőoktatási 
intézményből is voltak jelen hallgatók, va-
lamint külön öröm volt számunkra, hogy 
nagy létszámmal vett részt a Budapesti Gaz-
dasági Szakképzési Centrum. 

A köszöntőt követően ismertetésre került a 
hallgatói és pályakezdői bérfelmérés eredmé-
nye. Mi, mint hallgatók és pályakezdők számos 
esetben azt tapasztaltuk, hogy a legfontosabb, 
ami a hallgatókat érdekli tanulmányi éveik so-
rán az az, hogy a logisztika és ellátási lánc terüle-
tén, egyes pozíciókban milyen keresethez tud-
nának jutni. Ez merőben segíti a döntést, hogy 
milyen irányban szeretnének elhelyezkedni. 
Úgy gondoltuk, hogy itt az ideje ezt felmérni. 
A világhálón keresztül, kérdőív segítségével 
megkerestük a logisztikus hallgatókat, pá-
lyakezdőket, hogy mondják el tapasztalatai-
kat és anonim módon adjanak információt 
arról, hogy adott régióban, adott szektorban 
és pozícióban, milyen keresettel rendelkeznek. 
Megkerestük a vállalati partnereket is, hogy 
amennyiben foglalkoztatnak gyakornokokat, 
pályakezdőket, ők milyen bért tudnak bizto-
sítani számukra. 

A kérdőívet több, mint 100-an töltötték 
ki. A kitöltések száma alapján a kapott ered-
mények nem tekinthetőek teljesen repre-
zentatívnak, de nagyon jó általános képet 
festenek a fiatal pályakezdők és gyakorno-
kok helyzetéről. A Tagozat célja a felméré-
seket a jövőben ismételten végrehajtani, így 
láthatóvá válnak majd a változások.  Jelen 
cikkünkben a teljesség igénye nélkül sze-
retnénk az eredményekről beszámolni és 
bemutatni a kitöltések feldolgozása után 
készített statisztikai eredmények egy részét. 
Azon statisztikai elemzések kerülnek bemu-
tatásra, amelyek a legnagyobb visszhangot 
kapták az esemény után.

A felmérés során, ahhoz, hogy az adatok 
megfelelően értelmezhetőek legyenek kü-
lön került megvizsgálásra, hogy a gyakornok 
és pályakezdő melyik régióban kezdte meg 
a gyakornoki munkáját. Azon régiók kerül-
tek ebbe a kimutatásba, ahonnan érkeztek 
adatok a felmérés során. A régió, mint té-
nyező, természetesen nagyban befolyásolja 
a várható fizetést, hiszen az ország különbö-
ző területein nagyon eltérő fizetési lehetősé-
gekkel kell kalkulálni. Ugyanakkor megálla-
pítható, ahogy jelen adatok is alátámasztják, 
hogy a gyakornoki órabérek között nincsen 
nagy eltérés. Ennek egyik fő oka lehet, hogy 
jelenleg már nagyon sok lehetősége van egy 

HALLGATÓI KONFERENCIA

1. ábra. Gyakornoki órabér a régiókban
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kel a vidéki városok nehezen tudnak verse-
nyezni, ezen kapott adatok is igazolják, hogy 
a fővárosban lehet a legjobban keresni, mint 
pályakezdő és gyakornok. Természetesen 
ehhez, magasabb megélhetési költségek is 
párosulnak. (1. ábra)

Fontos adat az is, hogy a logisztikában az 
egyes szektorokon belül eltérnek a várható 
fizetések. A 2. ábra azért is nagyon hasznos 
lehet a gyakornokoknak, mert nagyon jól 
szemlélteti, hogy logisztikai végzettséggel 
számtalan iparágban van lehetősége elhe-
lyezkedni. Ugyanakkor kiemelném, hogy a 
kapott eredmények országos átlagnak te-
kinthetőek, amelyek az egyes régiók függvé-
nyében eltérhetnek. 

Egyes pozíciókra a beérkezett adatokat 
átlagoltuk és ilyen formában kerültek ismer-
tetésre a hallgatók számára. A felmérésünk 
alapján egy átlag logisztikus pályakezdő 
bruttó 419.404 Ft-ot keres (1. táblázat). Szá-
munkra is és a hallgatóság számára is meg-
lepő adatok tárultak elénk. Természetesen 
több kitöltéssel a jövőben sokkal ponto-
sabb értékeket is kaphatunk a témával kap-
csolatban.

Ezen a ponton beszélgettünk arról a 
hallgatókkal, hogy nem minden logisztikai 
pozícióra és esetben szükséges diplomát 
szerezni, de egyes pozíciók viszont megkö-
vetelik a felsőfokú végzettséget. Fontos volt 
számunkra, hogy ezek a hallgatók tudják 
és lássák, hogy amit most tanulnak és vég-
zettséget szereznek, nem jelenti azt, hogy 
életük végéig csak egy pozícióban és ugyan-
ott fognak dolgozni. Bármikor érezhetik azt, 
hogy nem jó nekik az elsőre kiválasztott 
irány, nem tudnak már jobban kiteljesedni 
az adott pozícióban, így nyugodtan válthat-
nak, képezhetik magukat egy másik pozíció 
elérése érdekében.

Két példát emeltünk ki egyes szektorok 
régiók közti különbségének bemutatására 
(3. ábra).

A Y generáció hallgatóinak már nagyon 
fontos, hogy a munkáltatója milyen táv-
munka lehetőségeket biztosít. Éppen emiatt 
a változó igényeket igyekeznek a munkálta-
tók is lereagálni. Megfigyelhető, hogy a szek-
torok nagyobb hányada biztosít a gyakor-
nokoknak és a pályakezdőknek home-office 
lehetőséget (4. ábra). Azonban az is látható, 
hogy az előbbiekben bemutatott szekto-
ronként eltérően alakul a távmunka lehe-
tősége. Azon szektorok, melyek közvetlen 

fiatal pályakezdőnek, és a cégeknek kell ver-
senyezniük a tehetséges fiatal hallgatókért. 
Ugyancsak látható, hogy a legmagasabb fi-

zetésekre az ország észak- és közép-dunán-
túli területein számíthatnak a pályakezdők. 
Tekintettel arra, hogy a fővárosi lehetőségek-

1. táblázat. Pályakezdők átlag bruttó bérezése

2. ábra. Hallgatói órabérek szektoronként
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személyes jelenlétet igényelnek nem tudnak 
munkavállalóknak home-office lehetőséget 
biztosítani. Fontosnak tartjuk kiemelni, hogy 
gyakornokként és pályakezdőként elenged-
hetetlen a személyes jelenlét, ugyanis lehe-
tősége adódik a hallgatónak a saját szemével 

megtekinteni az elméletben elsajátított tu-
dást és a gyakorlatban alkalmazni azt.

Kíváncsiak voltunk, hogy a pályakezdők-
nek mi a véleményük kezdő bérükkel kap-
csolatban. 31%-uk jelentette ki, hogy teljes 
mértékben meg van elégedve. 26%-a vallot-

ta azt, hogy nem volt megelégedve, mert 
többre számított, ugyancsak 26%-a a kitöl-
tőknek egyáltalán nem volt megelégedve, 
próbaidő után megnövelték ugyan a bérü-
ket, de továbbra sem elégedettek. 9%-nak 
próbaidő után megnövelték a bérüket és 
megvannak elégedve, 6% pedig kevesebbre 
számított, így elégedettek (5. ábra). 

További érdekességeket is összegyűjtöt-
tünk a vállalati szereplőktől. Megkérdeztük, 
hogy mennyire veszik figyelembe a koráb-
bi munkatapasztalatokat egy pályakezdő 
interjúztatása során. A 6. ábra szemlélteti, 
hogy a válaszadók többsége inkább kevés-
bé, csak a korábbi tapasztalatra hagyatkozik, 
figyelembe veszik a pályázó személyiségét, 
talpraesettségét, kreativitását és önállósá-
gát. Nem elhanyagolandó az a 24% sem, aki 
azt vallotta, hogy csak teljes mértékben ezt 
veszi figyelembe. Fontos volt számunkra is 
felhívni a hallgatók figyelmét a gyakornoki 
lehetőségek fontosságára, hiszen az ered-
mény is mutatja, hogy sok esetben szem-
pont a felvétel során.

Természetesen vannak fenntartások is 
pályakezdők foglalkoztatásával kapcsolat-
ban. A vállalati szereplők kiemelték a gyen-
ge nyelvtudást, a felelősségtudat hiányát, 
határozatlanságot és tapasztalatlanságot. A 
nyelvtudással kapcsolatban a logisztika vilá-
gában elengedhetetlen legalább egy idegen 
nyelv valamilyen szintű ismerete, főleg az an-
gol nyelvé, hiszen, ha csak egyes kifejezésekre 
gondolunk, melyeknek a napi gyakorlat so-
rán nem alkalmazzuk magyar nyelvű megfe-
lelőjét (vagy nincs is alternatíva), vagy ha csak 
egy nemzetközi fuvarmegbízás és kommuni-
kációra gondolunk. A felelősségtudat hiánya, 
határozatlanság és tapasztalatlanság abból 
adódik az esetek többségében, ha nem ren-
delkezik a pályakezdő korábbi munkatapasz-
talattal. Gondolatébresztő kérdés az ipari 
szereplők felé az, hogy honnan szerezzen a 
fiatal megfelelő munkatapasztalatot, ha ilyen 
fenntartások miatt nem merik foglalkoztatni.

Feltettünk azzal kapcsolatban is kérdést, 
hogy előfordult már, hogy az adott vállalat-
nál töltött gyakornoki időt követően főállást 
ajánlottak fel a hallgatónak. A kitöltők 86%-a 
válaszolta azt, hogy igen. A kapott eredmény 
alátámasztja, hogy a legtöbb vállalat egyér-
telműen a korábban már betanított gyakor-
nokokat alkalmazza. Hiszen egy új diák be-
tanítása erőforrás igényesebb, sok esetben 
rizikót hordoz magában.  Ehhez kapcsoló-

3. ábra. Bruttó havi bérek régiónként (példák)

4. ábra. Home office lehetőség

5. ábra. Pályakezdői bérek – vélemények
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dóan arra is kíváncsiak voltunk, hogy van-e 
olyan kolléga magasabb/vezetői pozícióban, 
aki anno gyakornokként kezdett a vállalat-
nál, és 24% igen válasz érkezett rá.

Összegzésként elmondható, hogy egy 
olyan átfogó képet kaptunk a logisztikai 
szakmával kapcsolatban, amivel valamilyen 
mértékben tudtuk informálni a hallgatókat, 
viszont ahhoz, hogy reprezentatív legyen a 
felmérésünk további kitöltésekre lesz szük-
ség. Célunk, hogy meghatározott időközön-
ként újra körbe járjuk ezt a témát, hiszen 
azon felül, hogy a fiatalságot érdekli, hasznos 
lehet a vállalati szereplők számára is az ismer-
tetett eredmény a bérekkel kapcsolatban.

A vállalati partnerek és pályakezdők, hall-
gatók kitöltését és az MLBKT Operatív Csa-
pat munkatársainak támogatását ezúton is 
köszönjük!

Következő programpontunk egy esetta-
nulmánnyal egybekötött kvízjáték volt, mely 

nagyon nagy sikernek örvendett. Az esetta-
nulmány során igyekeztünk a logisztika és 
ellátási lánc több témakörét is belefoglalni. 
A visszajelzések alapján nagyon tanulságos, 

hasznos és egyben szórakoztatónak bizo-
nyult a kvízünk. A legtöbb pontot elért ver-
senyzők értékes nyereményeket nyerhettek. 
Egy kisebb tombolával is készültünk, amivel 
a délelőtti programsorozatunkat zártuk. Kö-
szönjük az értékes nyereményeket az MLB-
KT-nak, a Grundfosnak, a DHL-nek és a Tyco 
Electronicsnak.

A Hallgatói Konferenciát követően a rész-
vevő hallgatóknak lehetőségük volt a vállala-
tok vezetőivel, tudományos szakemberekkel 
kapcsolatba kerülni, kötetlen beszélgetést 
folytatni, a jövőjüket érintő kérdéseket fel-
tenni. Ezt azért tartjuk egy nagyon jó lehe-
tőségnek, mert azon szakembereket, felső-
vezetőket, tudományos embereket, akik egy 

ilyen kongresszuson jelen vannak, a hétköz-
napokban újsághirdetéssel, plakáttal, tele-
fonhívással, hagyományos eszközökkel, „az 
utcáról beesve” alig (vagy egyáltalán nem) 
lehet elérni. Szintén nagyon jó lehetőséget 
biztosít a Hallgatói Konferencia a más okta-
tási intézményekből érkező hallgatók meg-
ismerésére. 

Teljes mértékben pozitívan éltük meg a 
Hallgatói Konferencia megszervezését és 
lebonyolítását, a pozitív visszajelzések is 
azt bizonyítják, hogy az új programok más 
színbe öltöztették a konferencia ezen ré-
szét, amit a fiatalok kedvezően fogadtak. A 
jubileumi 30. MLBKT Kongresszusra is ha-
sonlóan változatos és színes programokkal 
készülünk!

Görbe Polina, tagozatvezető,  
Katona Boglárka, tagozatvezető-

helyettes,  
MLBKT Ifjúsági Tagozat

6. ábra. Előzetes munkatapasztalat hallgatói évekről
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AZ ELLÁTÁSI LÁNCOK HELYZETE 
ÉS FEJLŐDÉSI LEHETŐSÉGEI – I.
Az utóbbi években egyre többször halljuk, hogy az ellátási láncok fejlődésének feltétele 
a hálózatosodás, a különböző vállalatok együttműködése. Az ellátási láncok össze-
kapcsolásáról és a globális optimum keresésről is sokan beszélnek. De történt-e jelentős 
előrelépés ezen a területen az elmúlt időszakban Magyarországon? Tudjuk-e, hogy 
valójában mi szükséges ezek eléréséhez és teszünk-e érte konkrét lépéseket?

Ahhoz, hogy egy szolgáltató továbblépjen a 
hagyományos alapszolgáltatások nyújtásán, 
több dolognak kell meglennie, melyeket 7 
csoportba soroltuk:
1. Infrastruktúra (gépek, járművek, eszközök, 

épület(ek)).
2. Emberi erőforrások, azaz olyan kollégák, 

akik dolgoznak és motiváltan teszik azt. 
Manapság ezt nem egyszerű elérni.

3. Pénzügyi források, hiszen a fejlesztésekhez 
pénz is kell.

4. Vezetői/tulajdonosi elkötelezettség és 
olyan vezetői csapat, akik továbbadják a 
fejlődés, minőség és felelős szolgáltatás 
kultúráját.

5. Szaktudás, ami valószínűleg a legtöbb 
szolgáltatónál megvan, de a fejlődéshez a 
meglévő tudásunkat is folyamatosan fej-
leszteni kell.

6. Partnerkapcsolatok.
7. Informatikai rendszerek.

Felmérésről
A felsorolt feltételek vonatkozásában fon-
tos megvizsgálni, hogy egyáltalán hol tar-
tunk most. Ezekre a kérdésekre is kerestük 
a választ az elmúlt években egy 2018-ban 
elindított és 2020-ban lezárt felméréssel, 
aminek az volt célja, hogy feltérképezzük 
a magyarországi logisztikai szolgáltatók je-
lenlegi helyzetét és felkészültségét egy fej-
lettebb és hatékonyabb ellátási lánc irányí-
tására.

Az alapvető képességek meglétét feltéte-
lezve a felmérés a magyarországi logisztikai 
szolgáltatók jelenlegi szolgáltatásaira, infor-
matikai rendszereire és partnerkapcsolataira 
fókuszált.

A kérdőíves felméréssel 4-500 különböző 
logisztikai szolgáltatót kerestünk fel, ami-
ben az MLBKT is nagy segítségünkre volt. 
A megkérdezett szolgáltatók összetételét 
vizsgálva elmondható, hogy a teljes ma-
gyarországi területet lefedték és méret- és 
szolgáltatási palletta szempontjából is szé-
les körű volt, azaz voltak nagyon kicsi és 
nagyon nagy, egyországos és nemzetközi 
szolgáltatók is.

Végül 106 értékelhető választ kaptunk. Ez 
alapján a válaszadási hajlandóság 20-21%-
os volt, ami a hasonló felmérések 8-10%-os 
válaszadási hajlandóságához képest jónak 
mondható. (Köszönet azoknak akik kitöl-
tötték a kérdőívet!)

A válaszadók logisztikai szolgáltatásból 
eredő éves árbevétele meghaladja a 420 mil-
liárd Ft-ot.

A vizsgált logisztikai szolgáltatók vállalko-
zási méret-kategória szerinti vizsgálatára az 
európai uniós fogalommeghatározásokat 
használtuk. Eszerint sikerült válaszokat kap-
ni minden vállalati kategóriát képviselő szol-
gáltatóktól (1. táblázat).

A válaszadók iparági megoszlását is meg-
vizsgáltuk. Mivel az iparágra vonatkozó vá-
laszok nagyon sokfélék voltak, azokat 3 cso-
portba soroltuk (1. ábra).

Az általános kategóriába sorolt szolgálta-

A MAGYARORSZÁGI LOGISZTIKAI SZOLGÁLTATÓK SZOLGÁLTATÁSAI

1. táblázat. Kérdőíves felmérés válaszadóinak vállalati kategóriái éves bevétel alapján 
Forrás: saját szerkesztés az EU 2003/361/EK bizottsági ajánlás, 2003 alapján
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tat az FMCG-ben, de emellett akár az autó- 
és gépiparban is vannak ügyfelei. Ennek oka 
valószínűsíthetően a meglévő infrastruktú-
rájuk megfelelőségében és annak minél jobb 
kihasználásában rejlik.

A jónak tűnő reprezentáltság mellett is 
azonban megállapításainkat természetesen 
csak a kapott válaszokra építve, a válasz-
adói mintára fogalmazhatjuk meg, hiszen 
jelenleg nem létezik megbízható statisztikai 
állomány a magyarországi logisztikai szolgál-
tatókra vonatkozóan, ezért ezt a kutatást 
sem tekinthetjük reprezentatívnak. Mind-
ezek mellett azonban úgy gondoljuk, hogy 
vizsgálataink eredményéből reális követ-
keztetéseket vonhatunk le a magyarországi 
logisztikai piac állapotára és szolgáltatásaira 
vonatkozóan.

A feldolgozás technikai részleteitől el-
tekintve általánosságban megállapítható, 
hogy a szolgáltatók fejlettségi szintje megle-
hetősen változatos, ami azért nem meglepő 
eredmény.

A megkérdezett szolgáltatók jelentős 
mértékben a klasszikus alapszolgáltatásokat 
nyújtják ügyfeleiknek. Ezeken belül domi-
náns a szállításokkal kapcsolatos szolgálta-
tások köre, ami átlagosan 70% feletti. Belföl-
di disztribúciót a szolgáltatók 75%-a végez. 
Figyelembe véve a válaszadók összetételét, a 
75%-os arányt reálisnak értékelem. Ez alapján 
ugyanakkor arra következtethetünk, hogy 
viszonylag nagy számban vannak a bizonyos 
feladatokra koncentráló szolgáltatók, akik 
pl. csak nemzetközi szállítmányozással, rak-
tározással, vagy csak központi raktárba, pl. 
gyártó üzemekbe történő beszállítással fog-
lalkoznak (2. ábra).

A szolgáltatások között is kiemelésre ér-
demes a promóciós, egyéb értéknövelő 
szolgáltatások és a hulladék visszagyűjtés, 
ami jellemzően az általános és az FMCG 
kategóriában vannak jelen. Ezen szolgáltatá-
sok százalékos aránya még nem jelentős, de 
remélhetőleg tovább nő majd a következő 
időszakban és véleményünk szerint ezek ti-
pikusan azok a tevékenységek, melyek növe-
kedési lehetőséget biztosítanak a szolgálta-
tóknak és erősíthetik a megbízó-szolgáltató 
közötti partnerkapcsolatot és bizalmat.

A nagyvállalati kategóriába sorolható 
szolgáltatók magasabb százalékban nyújta-
nak promóciós és egyéb értéknövelő szol-
gáltatásokat. Mindemellett az elemzés az 
összes vállalati kategóriát vizsgálva nem mu-

tók 54,7%-át teszik ki az összes válaszadó-
nak. A válaszok elemzése alapján megállapí-
tottuk, hogy ennek legfőbb oka, hogy sok 
olyan szolgáltató van, aki nem kötődik szo-

rosan egy-egy iparághoz és/vagy termékkör-
höz és jellemzően több iparágat is megne-
veztek tevékenységi körükként. Több olyan 
szolgáltató van, aki aktív tevékenységet foly-

1. ábra. Logisztikai szolgáltatók iparági csoportosításban Forrás: saját szerkesztés

2. ábra. Szolgáltatások iparáganként a válaszadók között Forrás: saját szerkesztés

3. ábra. Promóciós és egyéb értéknövelő szolgáltatások nyújtása (igen/nem) vállalati 
méretkategóriák szerint Forrás: saját szerkesztés
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tat szignifikáns összefüggést, azaz a vállalati 
méret nem feltétlenül befolyásolja az érték-
növelő tevékenység megjelenését (3. ábra).

A készletszint tervezés, kezelés és optimali-
zálás tekintetében ugyancsak nem mutatha-
tó ki szignifikáns összefüggés a vállalati méret 
szerinti elemzésben, a nagyvállalatokon belül 
ez esetben is közel 43% nyújtja ezt a szolgál-
tatást, amit jelentősnek, példamutatónak íté-
lünk, különösen abból a szempontból, hogy 
ez a szolgáltatás már valódi, jelentős terhet 
vesz le a megbízók válláról (4. ábra).

A hulladék visszagyűjtéssel az autó- és 
gépiparban szolgáltatók jellemzően nem 
foglalkoznak (0%). Ezzel szemben az általá-
nos szolgáltatók 3%-ban, az FMCG szektor 
szolgáltatói pedig 23%-ban végeznek ilyen 
tevékenységet (5. ábra).

A hulladék visszagyűjtés – sajnálatos mó-
don – Magyarországon még mindig nagyon 
kis mértékben van jelen az üzleti életben. Ez 

4. ábra. Készletszint tervezés, kezelés és optimalizálás vállalati méret szerint  
Forrás: saját szerkesztés

5. ábra. Hulladék visszagyűjtés szolgáltatás elemzése vállalati méret szerint  
Forrás: saját szerkesztés

jellemzően a hulladék szelektálás nehéz-
ségeinek és a hulladékfeldolgozás jelenlegi 
rendszerének és lehetőségeinek köszönhető, 
de ezen a területen remélhetőleg jelentős 
pozitív előrelépés várható a következő évek-
ben, ami a szolgáltatók egy másik fontos és 
jelentős fejlődési lehetőségét is magában 
hordozza. Ezen a területen reménykeltő az 
FMCG-ben tapasztalt 23%-os aktivitás.

Logisztikai informatikai rendszerek
A kutatás részeként vizsgáltuk a logisztikai 
szolgáltatók által használt informatikai rend-
szereket is.

Integrált vállalatirányítási szoftvert a vá-
laszadók 90,6%-a használ. Ez egyrészt pozi-
tív eredmény, másrészt indokolt is, hiszen a 
magyarországi törvényi szabályozás ezt gya-
korlatilag megköveteli. A válaszadók átlagos 
éves árbevétele közel 4 milliárd Ft, ami már 
összetettebb üzletvitelt feltételez és ebből a 

szempontból is indokolt lehet az integrált 
vállalatirányítási rendszer használata.

A válaszadók között 14 szolgáltató (13%) 
használ 2 integrált vállalatirányítási rend-
szert, egy vásárolt és egy saját fejlesztésű 
szoftvert. Ennek általunk valószínűsített oka, 
hogy egy dobozos szoftvert nem teljesen le-
het a saját igényekre szabni.  

WMS-raktármenedzsment szoftvert a 
szolgáltatók 41,5%-a használ. A szolgáltatá-
sokat tekintve viszont 66 szolgáltató (62%) 
válaszolta azt, hogy raktározási szolgáltatást 
(is) nyújt ügyfeleinek és 52 szolgáltató (49%) 
végez komissiózási feladatokat.

Ezen adatok ismeretében meglepő, hogy 
a raktározást (is) végző szolgáltatók közül 22 
szolgáltató (20,8%) nem rendelkezik WMS 
rendszerrel.

Az egyéb szoftverek használata szempont-
jából az ellátási lánc optimalizáló szoftverek 
meglétének és használatának a vizsgálatát 
is fontosnak tartom. Felmérésünk alapján a 
megkérdezett 106 szolgáltató közül csupán 
8 szolgáltató használ optimalizáló szoftvert, 
ami a szolgáltatóknak csupán 7,5%-a.

Ezen szolgáltatók átlagos éves árbevétele 
közel 5 milliárd Ft. Továbbra is feltételezve, 
hogy az árbevétel alakulása összefüggésben 
van a szolgáltatások mennyiségével és akár 
bonyolultságával is, így véleményünk szerint 
az ő esetükben egyértelműen igazolható le-
het az optimalizáló szoftver szükségessége.

Ezen 8 szolgáltató mellett azonban még 
20 olyan szolgáltató (19%) van, akik éves ár-
bevétele meghaladja az 5 milliárd Ft-ot. Az 
ilyen vizsgálat és következtetés levonásának 
meghatározása – természetesen – szub-
jektív, tapasztalataink alapján azonban el-
mondható, hogy az ilyen színtű éves árbe-
vételnél a feladat nagysága és bonyolultsága 
már indokolttá teszi olyan szoftverek hasz-
nálatát, melyek segítségével megtalálhatók 
az optimális megoldások.

Az optimalizáló szoftverek használatának 
arányát mindezek alapján alacsonynak tart-
juk, ezen a területen fejlődés lenne szüksé-
ges és célszerű.

A szolgáltatók által használt informatikai 
rendszerek összefoglalását a 6. ábra tartal-
mazza.

A különböző informatikai megoldásokat 
tekintve elektronikus adatcserét (EDI) 77 
szolgáltatónál találtunk, ami 72,6%-ot képvi-
sel. A szolgáltatók összetételét és tevékeny-
ségüket megvizsgálva kijelenthetjük, hogy 
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ez jó százalékos arány. Manapság már szinte 
minden megbízó elvárja szolgáltatójától az 
elektronikus adat továbbítást. Ebből a szem-
pontból tehát jónak ítéljük a logisztikai szol-
gáltatók felkészültségét.

Tracking & tracing nyomonkövetési 
rendszert 60 szolgáltató használ, ami a vá-

laszadók 56,6%-a. Ha ezt az adatot összevet-
jük egy korábbi kimutatással, ami szerint a 
válaszadó szolgáltatók közül 66-an foglal-
koznak raktározással, akkor látható, hogy 
a raktározással (is) foglalkozó szolgáltatók 
31,8%-a (21 szolgáltató) nem rendelkezik 
nyomonkövetési rendszerrel. Ez az adat még 

abban az esetben is elmaradottnak mond-
ható, ha azt feltételezzük, hogy valamilyen 
egyéb (pl. excel alapú) megoldást használ-
nak erre a célra, hiszen a termékek útjának 
megbízható követése, ellenőrzése, szigorú 
törvényi előírás is, minden ellátási lánc sze-
replő számára.

A válaszadók közül négyen rendelkeznek 
chip-alapú azonosítással. Ez első látásra na-
gyon alacsony szám, de ennek megítélése 
csak a kezelt termékek ismeretében lenne 
reális. Ezek a szolgáltatók azonban pozitív 
példaként szolgálhatnak mások számára.

A papírmentes raktár koncepciót 13-an 
valósították meg, ami a válaszadók 12,3%-a. 
Ezt az eredményt tekinthetnénk egy jó kez-
deti állapotnak.

Egyéb megoldásokkal 17 szolgáltató (16%) 
rendelkezik. Ezen megoldásokat nem minden 
esetben részletezték a válaszadók, ezért az 
egyéb megoldások értékelésétől eltekintünk.

Az informatikai rendszereket és informa-
tikai megoldásokat vizsgálva (7. ábra) azt a 
következtetést vonhatjuk le, hogy a magyar-
országi logisztikai szolgáltatók között jelen 
vannak a jó és fejlett informatikai eszközök 
és megoldások, melyek lehetőséget biztosí-
tanak a hatékony ellátási lánc üzemeltetésé-
re, de ezen eszközök és megoldások elter-
jedése a szolgáltatók körében jelenleg még 
nagyon alacsony.

Ezen a területen gyors és hatékony fejlő-
désre lenne szükség a hatékonyság növelése 
és az adatok potenciális megoszthatósága 
érdekében.
A cikket a logisztikai szolgáltatók ügyfél-
kapcsolatainak vizsgálatával folytatjuk 
a Logisztikai Híradó következő számában.

Dr. Reicher Regina Zsuzsánna
Dr. Valentinyi Zoltán 

Alois Steiner Kft. & Steiner-Autohof Kft.

6. ábra. Logisztikai szolgáltatók által használt informatikai rendszerek Forrás: saját szerkesztés

7. ábra. Informatikai megoldások a logisztikai szolgáltatók körében Forrás: saját szerkesztés
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Hogyan lehet a potenciális kockázatokat azonosítani, struktúrába 
helyezni, mérni és kezelni? Mik ennek a folyamatnak a buktatói 
és ezeket hogyan lehet elkerülni? Ezekre a kérdésekre keresünk 
válaszokat a résztvevőkkel közösen, e gyakorlatokkal tarkított 
egynapos kurzuson.

Képzési napok: 2022. 01. 20-21.
Jelentkezési határidő: 2022. 01. 07.
További információ: https://scmtrening.hu/szakmai-treningek/
beszallitok_kockazatmenedzsment/

KEZDJE AZ ÉVET ISMERETEI 
BŐVÍTÉSÉVEL

BESZÁLLÍTÓI KOCKÁZATMENEDZSMENT 
TRÉNING
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MERRE HALAD VAGY MERRE 
KELLENE HALADNIA A SZAKMÁNAK
A 30 éves születésnapunk jegyében Esszépályázatot hirdettünk meg, hogy megtudjuk, ki-
mit gondol a szakmáról. E lapszámunkban két érdekes esszét mutatunk be.
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Mottó: a dagály minden hajót felemel!

A logisztikai piac belföldi és nemzetközi 
trendje rövid távon növekedést mutat, ami 
a legtöbb kkv-t pozitívan érinti. A piacon be-
lül egyes területek növekednek, pl. az e-ke-
reskedelmet kiszolgáló hálózatok.  Ez a mot-
tóban említett dagály hatás, a piac bővülése 
által. Ilyen esetekben a kkv-k értékalkotó ver-
senyképessége, működésük hatékonysága a 
piac bővülése miatt háttérbe szorul. 

Olyan területeken, ahol a járvány hatá-
sára a forgalom lecsökkent, sokkal mar-
kánsabban jelennek meg a kkv-k esetében 
is a pozícionálásukkal, versenyképességük-
kel és erőforrás tartalékaikkal kapcsolatos 
szempontok. Ilyen a turistákat szállító bu-
szos vállalkozások ellehetetlenülése.

A logisztikai kkv-k közép- és hosszú tá-
vú esélyei vezetőik felkészültségétől, vala-
mint archetípusaitól függően rendkívül 
különbözőek. A vezetésnek pontosan tud-
nia kell, mi a cég növekedésének motor-
ja, mennyiben érvényesül a piac bővülése, 
más, külső folyamatok hatása, és ők meny-
nyire versenyképesek?

A helyes válaszok megtalálása folyama-
tos készenlétet és tudatos kontrollt köve-
tel. Erre a logisztikában működő cégveze-
tők többsége, elsősorban az idősebbek, 
nincsenek felkészülve. A fiatalabb, X és Y 
generációk által vezetett kkv-k esetében 
nagyobb az esély a jobb üzleti eredmé-
nyek elérésére. Részben a digitális kultúra 
megoldásainak szélesebb ismeretével, azok 

értékalkotó alkalmazásával, részben az eb-
ből fakadó értékrendi különbségekkel ma-
gyarázom ezt a jelenséget.

Hogy ne csak a „dagály” emelje a céget, 
hanem saját erősségei is, tapasztalataim 
szerint az alábbiak szükségesek:

A cégvezetésnek nem csak útkeresőként, 
hanem úttörőként is szükséges működni, 
hogy a gyakorlatban elvégzett feladatokat 
és elért eredményeket folyamatosan ele-
mezze, értékelje és az eredményből/ku-
darcból tanulhasson. A hazai kkv-k eseté-
ben gyerekcipőben jár a tudatosan végzés 
általi tanulás. Azaz, az elvégzett feladatokat 
nem elemzésre alkalmas tanulási folyamat-
ként kezelik. Ahhoz, hogy egy hazai logisz-
tikai kkv-nak a XXI. század harmadik évtize-
dében jó esélyei lehessenek az eredményes 
működésre, ahhoz szükséges a „learning by 
doing” módszert is alkalmazni.

Nagymértékben javulnak a kkv-k esélyei, 
ha tudatosan képesek építeni a piac számára 
releváns kompetenciákra. Kialakulhat a szer-
vezetben az a képesség, hogy az elsődleges 
piacukat folyamatosan monitoringozzák.

Fontos, hogy a cégben felhalmozódó 
adatokból képesek legyenek a piacaik szá-
mára értékalkotó megoldásokat előállíta-
ni: az évek során megszerzett tudásra, ta-
pasztalatra építve folyamatos belső elem-
zésekkel kiderülnek azok az erősségek, ver-
senyelőnyök, amelyek a piac egy-egy részét 
érdemben megérintik. 

Ezeknek a kompetenciáknak a kifejlesz-
tése idő- és erőforrásigényes, és ez akkor 
teljesül, ha saját maguk tudatos önfejlesz-
tésével kezdik a képzési programot.

A cég vezetésének folyamatosan teret 
kell biztosítani a kreatív ötleteknek és gon-
dolkodásnak.

Ha a vezetés nem ismeri a munkatársak 
emberi és szakmai tulajdonságait, akkor ab-
ból a gárdából a világ legjobb csapatépítői se 
fognak versenyképes közösséget teremteni. 
Ma már elérhetőek a legkorszerűbb teszt-
módszerek és elemző megoldások, amelyek-
kel a kollégák és az új jelöltek kompetenciái 
nagy pontossággal meghatározhatók. 

A távmunka terjedésével egyértelművé 
vált, hogy azok a szervezetek kerülhetnek 
az élre, ahol az érintett vezetők és munka-
társaik mind ön motiváltak, önfejlesztők és 
önmenedzselésre is képesek. 

Előtérbe kerül a képzésük, megtartásuk, 
és lojalitásuk jelentősége. A tudatos cégépí-
tés is egy szakmai tudás, amit ma még na-
gyon nehéz tetten érni a logisztikai kkv-knál 
is: keveseknél látszik az eltökélt koncepció 
a munkatárs kiválasztásban és a meglévők 
megtartásában. Pedig ezen a szakterületen 
jó esély van a mester - inas koncepció visz-
szatérésére. A mester (mentor) 1-2 fiatal 
szakmai képzésével hosszabb ideig is foglal-
kozhatna. Így nem csak a belépéskori pár 
napos betanításra kerül sor. Egy-két hét/
hónap után nem várnák el az újonnan be-
lépőtől az önálló megoldásokat, döntése-
ket anélkül, hogy egyáltalán megvizsgálta 
volna a cégvezetés az új jelöltet.

Tanulási képesség, önérvényesítés, hoz-
záállás, szabálykövetés, alkalmazkodás, ér-
tékítélet, kreativitás, számok értelmezése, - 
és még számos terület van, amit jellemzően 
nem vizsgálnak munkatársaiknál a kkv cég-

vezetők. Ennek eredménye az indokoltnál 
nagyobb fluktuáció, noha a munkaerőpiaci 
kínálat szűkülése miatt már egyre kevésbé 
lecserélhetők a meglévő munkatársak.

Sokszor nem abból lesz cégvezető, aki 
arra alkalmas, hanem abból, aki időben el-
kezdett vállalkozni. A jó hír, hogy a cégve-
zetés is megtanulható, csak idő és megfe-
lelő érdeklődés szükséges hozzá. 

A nagyobb változások, válságok idején 
rögtön kiderül, hogy egy kkv mennyire ver-
senyképes. Képes-e a cégvezetés elengedni a 
korábbi irányt, ha szükséges váltani, akár ad-
dig ismeretlen területek felé is? Ez akkor lehet 
sikeres, ha a kkv cégvezető és a csapata bízik 
önmagában és nem félnek a jövőtől. n

Damásdi Tibor

MILYEN ESÉLYEI VANNAK A LOGISZTIKAI KKV-KNAK?
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megmutatják, mikor mi történt a flottánk 
minden egyes eszközével, hogy teljesítet-
tünk jól vagy rosszul megbízóink felé. Sok-
kal ígéretesebb távlatok nyíltak megfelelő 
technikák alkalmazásával és mi lecsaptunk 
e lehetőségekre.

R: Ne csigázza olvasóinkat! Mit is tet-
tek?

KG: A gyűjtött – és megjegyzem jól 
strukturált – adatok összevetése a szol-
gáltatás során bekövetkezett, alapvető-
en „nem normális” eseményekkel és ezek 
között nem magától értetődő összefüg-
gések feltérképezése az igazi kincs. Akár a 
flottánk műszaki meghibásodásaira, akár 
energia felhasználásunkra, szerviz költsége-
inkre, akár raktártechnikánkban bekövet-
kező kiszolgálási anomáliákra vagy éppen 
vevőink felmerülő reklamációira, elége-
dettlenségére gondolunk, az alkalmazott 

módszertan megmutatja, hogy ezek az 
események miért is következtek be, milyen 
viselkedések, esetleg rosszul felépített fo-
lyamatok vezettek ehhez.

R: Jól hangzik, de ettől még ezek a 
dolgok bekövetkeztek…, eső után kö-
pönyeg?

KG: Pontosan erről van szó, rátapintott 
a lényegre. Az alkalmazott módszertan a 
big data-ra építve felfedezett összefüggé-
sek alapján a beérkező adatok és a megis-
mert minták alapján képes előre jelezni a 
várható meghibásodások, zavarok bekö-
vetkezésének valószínűségét és annak vár-
ható időpontját. A rendszer megmutatja, 
hogy hol és mikor célszerű beavatkoznom, 

döntést hoznom a szolgáltatás folyama-
tosságának fenntartása érdekében. 

Mint tudja, cégünk két évvel ezelőtt egy 
multi részévé vált. A cégvezetés sikerként 
értékelte a nálunk kifejlesztett és betesz-
telt rendszert, azt a teljes vállalatcsoport-
nál egy év alatt bevezették. Szolgáltatási 
mutatóink soha nem látott maximumon 
vannak, költségeink pedig (főként az eddig 
nem tervezhető állásidők eltűnése okán) 
jelentősen csökkentek, vevőink elégedett-
sége stabilan magas.

R: Gratulálok az eredményekhez! Kö-
szönöm az interjút.

–––
R: Lapzártánk után érkezett az alábbi hír 

a Flotta Logisztika Zrt. háza tájáról. Mivel 
ez az információ összefüggésben van az el-
készült riporttal, kötelességünknek tekin-
tettük megosztani azt olvasóinkkal.

„A Flotta Logisztika Zrt. tájékoztatja ügy-
feleit, alvállalkozóit, hogy a cégcsoportnál 
végrehajtott adat alapú döntési technoló-
giák teljes körű bevezetése és kiterjesztése, 
a döntési automatizmusok általánossá vá-
lása lehetővé tette számos irányítási és ad-
minisztratív szint kiváltását, ezzel jelentős 
hatékonyságnövelést érve el az erőforrás 
biztosítás területén is. A változásokkal, part-
nereink folyamatait érintő további integrá-
ciókkal, automatizálással az önökkel koráb-
ban kapcsolatban álló erőforrás támogatási 
területünk is érintett, feladatait a szerveze-
ten belül az új kihívásoknak megfelelő szak-
terület vette át. Munkatársaink napokon 
belül jelentkeznek ügyfeleinknél.” n

KINEK A BARÁTJA A ’BIG DATA’?

Hegedüs Sándor

„Képzelt riport…”

Lapunk kiemelt érdeklődéssel követi a ha-
zai vállalatok, vállalkozások digitalizácójá-
nak történéseit – az e tárgykörben meg-
jelent riportsorozatunk újabb állomása a 
Flotta Logisztika Zrt. vecsési telephelye, 
ahol Kovács Gézával, a vállalat erőforrás 
támogatási igazgatójával beszélgettünk 
eredményeikről. 

Riporter (R): Mennyire barátja az 
önök cégének a ’Big Data’ jelenség?

Kovács Géza (KG): A kérdés ebben a for-
mában pongyola. A big data a mi olvasa-
tunkban se nem cél, se nem termék, még 
kevésbé egyfajta divat, hanem eszköz arra, 
hogy a folyamatosan mért adatainkat ele-
mezni tudjunk. Tehát nem maga a big data 
a barátunk, hanem az a vállalati filozófia, 
amely kiterjedt logisztikai szolgáltatásport-
fóliónk teljes spektrumában minden lénye-
ges folyamatelemről adatokat gyűjt abból 
a célból, hogy valós adatokra támaszkodó 
döntéseket tudjunk hozni.

R: Ebben mi az újdonság? Adatokat 
eddig is gyűjtöttek – gondolom – Önök 
is, legfeljebb nem ennyit. Két éve jár-
tunk itt, akkor azt mondta, hogy tű-
pontos információk megszerzése volt 
az akkori cél a történésekről, ezekről 
kimutatások, riportok készültek és ve-
zetőik jól informáltak voltak minden-
nel kapcsolatban.

KG: Ez a múlt. Nem ez az igazi értéke 
mindennek. A gyűjtött adatok valóban 
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A 29. MLBKT Kongresszus megrendezését komoly előkészületek és 
óriási várakozás előzte meg, hiszen egészen az utolsó pillanatig, a ren-
dezvény hetéig nem tudhattuk, hogy milyen kormányzati döntések 
fogják befolyásolni a személyes jelenlét mellett megrendezhető üzleti 
rendezvényeket. 2021-ben az egész évet kiszámíthatatlan, hektikus 
és folyamatosan változó trendek, szabályozások jellemezték a pan-
démia miatt. Ezzel együtt nagyon elégedettek vagyunk, hogy ebben 
az évben megrendezhettük az eseményt és önmagában már a meg-
rendezés tényét is nagyra értékeltük, kiemelve, hogy így is közel 400 
részvevő látogatott el a rendezvény valamelyik vagy összes napjára. 
És bár az esemény szervezése és előkészítése minden résztvevőtől 
extrém rugalmasságot és találékonyságot kívánt, összegzésképpen 
elmondhatjuk, hogy sikeres rendezvényt zártunk. 

Észlelhető volt a felfokozott várakozás, hiszen már mindannyian 
éheztünk a szakmai információkra. Izgatottan vártuk, hogy a szakmá-
val, az ügyfelekkel és a barátainkkal megoszthassuk az elmúlt majd-
nem két év alatt megszerzett tapasztalatokat, amelyek a logisztikai, 
ellátásilánc-menedzsment szakmát jellemezték.  

A Kongresszus első szerdai napján a nyitó plenáris ülések mellett, 
több szekció is helyet kapott és az MLBKT Ifjúsági tagozata megszer-
vezte a Hallgatói Konferenciát. Az esemény második napja, a csütör-
tök is igazán erősre sikeredett szekció előadások tekintetében. Több 
szekcióteremeben hallgathattak meg előadásokat, kerekasztalbeszél-
getéseket a résztvevők, ahol a logisztikai szakmát érintő szinte min-
den aktuális témára kitértek az előadóink. 

Az előadásokon elhangzottak alapján azt is mondhatjuk, hogy a 
logisztika, a beszerzés, az ellátási láncok menedzsmentje sok verej-
tékes és idegőrlő munka árán, de végül, ha nem is győztesen, de sok 
pozitív tapasztalattal jött ki a pandémia által rákényszerített nyo-
másból. Nem azért nőtt a szakma megbecsülése, mert emberek és 
gyárak megtanulták, hogy nem lehet hatékony logisztika nélkül élni 

– hanem éppen azért, mert megoldotta, vagy legalább enyhítette 
a pandémia számtalan helyi és globális problémáját. Mindeközben 
nagyon sokat fejlődött, szemléletben, munkaszervezésben, a fejlett 
technológiák alkalmazásában, vállalatokon belüli és vállalatok közötti 
együttműködésben, kommunikációban, adatgyűjtésben és ezek fel-
használásban egyaránt. 

Világossá vált, hogy a logisztika az értékteremtés és a társadalmi 
jólét nélkülözhetetlen összetevője. Bízunk benne, hogy a kongresz-
szus minden résztvevője magával viszi és munkája során terjeszti ezt 
az üzenetet. 

Mindenkit szeretettel várunk 2022-ben a jubileumi 30. MLBKT 
Kongresszuson. 

Ezúton is köszönjük szponzorainknak és kiállítóinknak támogatá-
sukat és részvételüket! 
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Pesti Tímea, a LeasePlan Hungária Zrt.
A szerda délelőtti nyitó plenáris ülésen a kongresszus egyik Gyémánt 
Szponzora nevében Pesti Tímea, a LeasePlan Hungária Zrt. vezérigaz-
gató köszöntötte a részvevőket. A ma kihívásai, a holnap válasza 
című előadását egy, az Economist online újságban megjelent cikki-
dézettel nyitotta, miszerint a világgazdaság elég erősen a 70-es évek 
gazdasága felé gurigázik. Ennek oka, hogy bármely iparágban dolgo-
zó embert kérdeznénk meg, mindenki tudna legalább egy olyan ter-
méket, alapanyagot mondani, ami hiányzott az elmúlt időszakban 
ahhoz, hogy az ellátási lánc normálisan tudjon működni. Fontos to-
vábbá, hogy a nyugati országokban – Hollandia, Németország, Fran-
ciaország például – az inflációkövetés a szerződésekben nem ismert 
fogalom, mert nincs infláció. Az árak minimum 10%-kal drágultak a 
gépjármű összeszerelésben, de elég csak megnézni a bankok kamat-
százalékait, azok is nagymértékben emelkedtek. Ezek voltak a pandé-
mia negatív hatásai, de van pozitív oldala is. 

Elég erőteljesen előkerült a fenntarthatóság gondolatköre. A „Fit 

for 55%” kezdeményezés azt takarja, hogy 2030-ra 55%-kal csökkent-
sük az üvegházhatású gázok kibocsátását (a bázisadat az 1990-es év). 
Nincs több időnk várni, el kell kezdenünk megóvni a környezetet, ha 
itt hosszú távú céljaink vannak. Minden szervezetnek el kell kezde-
nie tanítani a dolgozóit, hogy zölden tudjanak gondolkodni, de fo-
kozatosan, lépésről lépésre. Nem megoldás, ha például veszünk 150 
db plug-in járművet, de nem megfelelően használjuk, hiszen ezzel 
többet ártunk környezetünknek, mint használunk. Nagyon fontos 
továbbá a példamutatás is, csak úgy, mint a gyereknevelésben, hi-
szen, ha a vezetők példát mutatnak, akkor a dolgozók is sokkal köny-
nyebben nyitnak az új dolgok felé. Ugyanakkor fontos az edukáció is, 
hiszen ezt az elektromos autót nem lehet csak úgy „bebikázni” mint a 
benzines társait, ha kifogy az üzemanyag, hanem trélerrel tudjuk csak 
elvontatni egy töltőállomáshoz. Rendkívül fontos a változás beveze-
téséhez változás menedzsmentet is alkalmazni, hiszen csak úgy ad 
hoc jelleggel nem lehet hatásos eredményt elérni, csak megtervezett, 
jól kidolgozott projekt esetén.

Pesti Tímea, LeasePlan Hungária Zrt.  
A MA KIHÍVÁSAI, A HOLNAP VÁLASZA

PLENÁRIS ELŐADÁSOK

(Az összefoglalót készítette: Szabó Judit Éva)
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A világgazdaság 2020-as és 2021-es folyamataira rányomta ugyan a 
bélyegét a COVID-járványhoz kapcsolódó gazdasági visszaesés, de 
igazából nem a pandémia hatása hozott új fejleményeket, hanem a 
járvány sok, már korábban megindult folyamatot erősített és gyorsí-
tott fel. Sass Magdolna (KRTK VKI) előadása ezek közül a digitalizá-
ció, a fenntarthatóság és a globalizáció lassulásának, stagnálásának 
gazdasági hatásait járja körül, különös tekintettel a visegrádi országok, 
és azon belül is hazánk gazdaságára gyakorolt lehetséges hatásaira.

A járvány gazdasági hatása, kormányzati válságkezelés
A járvány a mostani a GDP-t tekintve a 2008-2009-es válságnál is 

nagyobb visszaesést okozott, bár a visegrádi országokra ez kevésbé 
igaz, mert a szolgáltatások jobban érintettek, és az előrejelzések sze-
rint a visszapattanás is gyorsabb a V4-eknél. A közvetlen tőkeáramlás 
visszaesése nagyobb, mint 2008-2009-ben, de szegmensenként na-
gyon eltérő, pl. az infokommunikációs technológiáknál növekedett, 
szolgáltatásoknál csökkent. A globális ellátási láncok tekintetében 
az előrejelzések azt várták, hogy Kínából a termelés visszatelepítése 
történik, a beszerzések diverzifikálódnak, újra szerveződik a globális 
ellátási lánc. A 2005 és 2011 közötti nagy növekedési fázist követően 
2009 után a növekedés lelassult, valószínű emiatt nem is lett nagy 
átszerveződés.

Kormányzati válságkezelést illetően növekszik az állami költekezés, 
de ez nagy költségvetési hiányokhoz vezet, USA-ban a legnagyobb 
ez a hiány, mert jelentős a vállalatok és háztartások eladósodása is. 
Kínában a legnagyobb „zombi” cégek a kormányzati költekezés miatt 
maradhatnak fent, mert egyébként a piacon nem tudnának túlélni. 
Az optimista becslések szerint vissza fog csökkenni az infláció mérté-
ke. A kínálati piac is növeli az árakat, a bérek inflációja, az ingatlanárak 
növekedése az USA-ban jelentősebb. A nemzetközi szervezetek opti-
misták, gyors kilábalást jósolnak, de jelentős kockázatok állnak fenn.

Befolyásoló trendek
Digitalizáció és automatizáció: Új technológiákkal (Ipar 4.0) a fej-
lett országokba visszatelepül a termelés, a digitalizációval akár na-
gyon távol lévő munkavállalókat is bevonnak, főleg a szolgáltatások 
területén. Az automatizáció csökkenti a munkabérek fontosságát, 
lehetővé teszik a visszatelepítést, bár a digitalizáció pont a kiterjedt 
termelést segíti. Várható, hogy csökken a külföldi tőkeáramlás a fej-
lődő országokba, és a munkaintenzív termelési folyamatok vissza-
települnek a fejlett országokba. A technológiákat alkalmazzák, de 
a kockázatok nincsenek kezelve, növekszik a különbség a hazai és 
nemzetközi vállalatok között.
De-globalizáció: a globalizáció visszafordulása vagy lelassulása vár-
ható. 1993 óta nagyjából ugyanolyan szinten van nemzetközi szin-
ten a világgazdaság liberalizáltsági foka a tőke-, áru-, és szolgáltatások 
áramlását tekintve. Az utóbbi években felerősödött a protekcioniz-

mus (USA-Kína kapcsolat, Brexit), ezek korlátozzák az áramlások sza-
badságát. 
Protekcionizmus: regionalizmus megerősödhet, az Unió befelé for-
dulása a magyar vállalatoknak lehetőség, az EU-n kívülről érkező 
EU-n belülre termelő vállalatok a V4-ekhez érkeznek, de a Kínával 
kapcsolatos speciális politikai kapcsolatoknak gazdasági hatása még 
nincs vagy nem túl jelentős.
Kína: Kínában politikai átalakulás indult meg, mintegy 20 éve a világ 
termelésének nagy része itt történik, a gazdasági szerep miatt világ-
politikai szereplő akar lenni, a vezetés beavatkozik a gazdaságba, a 
belső gazdaságot akarja fejleszte-
ni, kevésbé a világgazdasági sze-
repet, ennek nagy hatása lehet a 
globális értékláncokra.
Fenntarthatóság: A fizikai hatá-
sok a klímaváltozáshoz kapcsola-
tos kockázatok, a másik jelentős 
kategória a tranzíciós kockáza-
tok: a környezetbarát termelésre 
való átállás hatása az lehet, hogy 
cserélődnek az országok szerepei 
(mezőgazdaság-feldolgozóipar). 
Főként a nemzetközi vállalatokra 
jellemző a magyar tulajdonú vál-
lalatoknál kevésbé.

V4 és Magyarország
A V4-ek erősen integráltak a 

globális ellátási láncokba.  Kétféle 
módot különböztetünk meg, hát-
ra mutató integráció: alkatrésze-
ket importálnak, összeszerelik, készterméket exportálnak, ez jellem-
ző a visegrádi országokra és előremutató integráció: részegységeket 
exportálnak tovább feldolgozásra, ez fejlettebb országokra jellemző. 
Magyarországon a németországi, autóipari kapcsolatok a legerőseb-
bek, ezen felül elektronikai ipar, vegyipar. 

A járvány alatt kisebb volt a tőkebefektetés visszaesése, mint ál-
talában, de az autógyártókra a globális alkatrészhiány nagyon nagy 
hatással van, kockázatos, mert a nyitott országok, nagyon rá vannak 
utalva egyéb országokra.

Mit hozhat a jövő? 
Minden bizonytalan, talán túl optimisták az előrejelzések, nagy 

probléma lehet, hogy a tőkejövedelmek túlságosan elhagyták a mun-
kajövedelmeket, ennek politikai hatásai is lesznek, emellett a környe-
zetvédelmi problémákra is nemzetközi, világszintű, közös megoldás 
szükséges.

PLENÁRIS ELŐADÁSOK

(Az összefoglalót készítette Meglécz Péter)

Sass Magdolna, KRTK Világgazdasági Intézet 
A VILÁGGAZDASÁG A JÁRVÁNY VIHARÁBAN
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Csányi Vilmos előadásában bemutatta, hogy állatokban, emberek-
ben, gépekben hogyan jelenik meg a gondolkodás folyamata. Ismer-
tette, hogy az állatok idegrendszere azért fejlődött ki, hogy a belső 
állapotokat és a viselkedést szabályozzuk. Szó volt az intelligenciáról, 
amelynek etológiai definíciója az a mód, ahogy az idegrendszer ezt 
a két funkciót ellátja. Korábban azt gondolták, hogy az állatok nem 
gondolkoznak, azonban egy cambridge-i konferencia erre alaposan 
rácáfolt. Az állat is érez és gondolkodik. Egy olyan világban élünk, 
amely tele van más, rajtunk kívül gondolkodó lényekkel, viszont kép-
telenek a gondolatok átadására. Az állati agy a viselkedés szabályzó 
tevékenységet úgy oldja meg, hogy a környezetről egy egyszerűsített 
modellt készít. Például, hogy mikor támad vagy mikor hagyja el a 
rejtekhelyét. 

Nemcsak az állatoknál, de az emberek esetében is, ha az agy nem 
kapja meg a megfelelő inputokat, akkor a fejlődés nem megfelelő-
en megy végbe. A kognitív térképeknek nagy területe van az állatok 
agyában, azaz az állat képes megtanulni a környezetét. Jó példa er-
re, amikor az állat ás egy odút, majd elmegy vadászni. Ezt követően 
könnyedén visszatalál, hiszen megjegyzi az elhagyott környezetet. Az 
állatok csak az ismert mozdulatsorokat tudják ismételni, azaz, ha rész-
letekben tudják gyakorolni a feladatokat. A viselkedés egy nagyon ösz-
szetett gondolat, az állat ezt apróbb darabokra bontja. Ha a részeket 
külön lehet alkalmazni és ezeket megtanulja az állat, akkor nagyon 
komplikált feladatokat is meg tud oldani. Az állatoknál az együttmű-

ködést parallel kooperációnak nevezzük, ez azt jelenti, hogy abban 
az esetben, ha egy zebrát elkap egy oroszlán, akkor inkább segítenek 
annak legyőzésében és nem keresnek más prédát. Minden állat intel-
ligens a maga világában és természetesen az ember is. 

Azonban az ember azzal vált ki az állatvilágból, hogy közösséget 
kezdett építeni, (ezt nevezzük kiegészítő együttműködésnek), azaz 
van egy közös cél, amelyet, ha szétosztunk és mindenki megvalósítja 
a maga részét, akkor az egész is megvalósul. Ezt csak a nyelv segít-
ségével tudjuk megvalósítani. Azonban a közösség tud számos in-
formációt a világról, nem az egyed. Ugyanakkor a közösség számos 
hiedelemmel rendelkezik, melyet a technológiával és a természettu-
dománnyal tudunk bizonyítani. 

A technológia egy szociális intelligencia fajta, viszont fontos, hogy 
mindig a hogyan kérdésekre keres választ, és minden megoldás szá-
mos, újabb problémát vet fel, amiket újra meg tudunk oldani. Sosem 
kérdezzük, hogy miért készült el az atombomba, csak azt, hogy ho-
gyan. De vajon a gép tud majd gondolkodni? A gép nem a környe-
zetbe illesztett viselkedést próbálja megoldani, hanem egy algorit-
mus működését látjuk. Szingularitásnak nevezzük azt a pontot, ami-
kor a gépek átveszik az irányítást. Inkább attól kell félni, hogy majd 
ránk hasonlít, veszekszik, piacra megy és haragot táplál a másik iránt. 
Ugyanakkor elképzelhető, hogy majd egyszer egy távoli jövőben ez 
a 8 milliárd parallel működő ember olyan intelligenciára jut a tartós 
megmaradás érdekében, hogy a bolygó is megmarad.

PLENÁRIS ELŐADÁSOK

(Az összefoglaló készítette: Katona Boglárka)

Csányi Vilmos, etológus, Széchenyi-díjas akadémikus 
GONDOLAT, ÁLLAT, EMBER, GÉP
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Dr. Krasznay Csaba, intézetvezető, Nemzeti Közszolgálati Egyetem, 
azzal kezdte előadását, hogy az első fontos dolog, hogy az ellátási lánc 
fogalma mást jelent a kibertérben, mint amit a logisztikusok használ-
nak. Alapvetően kétféle probléma van manapság a kiberbiztonságot 
illetően: a zsarolóvírus és az ellátási láncok támadása. A zsarolóvírus 
esetén „csak” pénzt akarnak a zsarolt féltől és ez ellen bizonyos szin-
ten lehet védekezni. Ha az ellátási láncot támadják, akkor olyan rést 
keresnek, amitől az egész információs rendszer összedől. A kiberté-
ri ellátási lánc az informatikai rendszerek összetettségére vonatkozó 
utalás, azonban az információs rendszerek komplexitása miatt nem 
tudjuk biztosítani minden rendszerrészben a maximális biztonságot. 

Miért támadják az ellátási láncot? Az adat érték, az információ 
még nagyobb érték. Minél nagyobb hatékonysággal férnek hozzá az 
adathoz, annál nagyobb valószínűséggel fogják majd az információt 
is kinyerni a rendszerből a támadók. Nagy probléma még az is, ami-

kor a támadás alatt csak beavatkoznak a rendszerbe. Nem rontanak 
sokat, csak egy picit, pl. módosítanak a termékméreteken a gyártás-
ban 1-1 mm-t, és több tízezer legyártása után vesszük csak észre, 
hogy valami nem jó, de ekkor már jelentős a kár. Van olyan, és ez a 
legrosszabb, ha a támadónak nem célja, hogy a támadott rendszer 
tovább tudjon működni, ezért úgy avatkozik bele, hogy a termelés 
leálljon. Van olyan európai szintű kiadvány, amiben leírják, milyen 
technikákkal támadják az informatikai rendszereket. Ez bemutatja 

azokat az információs eszközöket is, amiket a leggyakrabban akar-
nak megszerezni. Ebbe a körbe tartozik például az is, amikor nem a 
szoftvert támadják, hanem a hardveren helyeznek el olyan kis chipe-
ket például, amik a tervrajzon nincsenek rajta, abból a célból, hogy 
információt gyűjtsenek. 

Mik a legnagyobb kiberbiztonsági problémák ma Európában? Itt 
első helyen az ellátási lánc kompromittálódások állnak. És mit lehet 
csinálni ellene? Legyen teljes kiberbiztonság az ellátási láncban. Ez azt 
jelenti, hogy a lánc minden résztvevőjének biztosítania kell ezt. Ez 
a szolgáltatás/termék árát drágítani fogja, amit nem fognak megfi-
zetni. Legyen béke és együttműködés a kibertérben? Ezt sem lehet 
megoldani, hiszen a kibertérben olyan összefeszülések vannak kelet 
és nyugat között, ami feloldhatatlan jelenleg. Itt Európában egyetlen 
egy megoldásunk lenne, ez pedig a digitális autonómiának a kialakí-
tása. A használt hardver, szoftver vagy felhő mind európai kialakítású 
legyen. Ez megoldható lenne elvileg, de annak kicsi a valószínűsége, 
hogy ezt rövid távon meg tudjuk tenni. A chipek és hardverek nagy 
részét Tajvanon és Dél-Koreában gyártják, de Tajvan biztonságpoli-
tikai helyzete nem túl jó. A szoftvereket illetően már jobb a helyzet, 
hiszen van európai gyártó. Azonban a szoftverek nagy részét az USA-
ban írják, ahová sok külföldi is érkezik, a tudás itt koncentrálódik. A 
10 legtöbbet érő kiberbiztonsági cég mind az USA-hoz kapcsolódik. 
Ezért nagy valószínűséggel ez a digitális autonómia a következő 35-50 
évben nem valósítható meg. Az Európai Uniónak ez egy nagyon pri-
orizált célja, hogy ne függjünk más, nem európai nemzetektől kiber-
biztonsági szempontból. 20 milliárd eurót különítettek el arra, hogy 
legyen európai chipgyártás. Az alapanyagokat illetően sem állunk jól, 
hiszen a gyártáshoz szükséges alapanyagok Dél-Amerikában vagy 
Közép-Afrikában vannak. Európában nincsenek felhőszolgáltatók, 
adatközpontok vannak, de nem európai cégek üzemeltetik őket. Az 
európai digitális szuverenitás eléréséhez az amerikai találmány GPS 
helyett az európai Galileo-t kéne inkább használni. 

Vajon a mesterséges intelligencia meg fogja-e oldani a globális 
problémáinkat? A Covid-19 járvány berobbanásakor az egészség-
ügyi informatikai infrastruktúrára nagyon komolyan ügyelni kellett, 
hogy megvédjék a rendszert a támadóktól. Az ellátási lánc bizton-
sága ugyanígy fontos lesz, hiszen egy gyártásból, ha kiszedik az egyik 
beszállítót, már nem fog működni a rendszer és lehet pénzt követelni 
az áldozattól. Az 5G hálózat tulajdonképpen a gépek internete, ez 
ahhoz kell, hogy a 4. Ipari forradalom működni tudjon és aki uralja 
az 5G-t, majd a 6,7,8G-t az uralja a 4. Ipari forradalmat is. Hogyan 
fognak működni az okosvárosok, okosotthonok, ha a működéshez 
szükséges adatoktól el lesz zárva a rendszer? A kiberbiztonság egy 
olyan dolog, amivel igenis illik foglalkozni 2021-ben, mert ha nem, 
akkor komoly baj lesz belőle.

PLENÁRIS ELŐADÁSOK

(Az összefoglalót készítette: Szabó Judit Éva)

Dr. Krasznay Csaba, Nemzeti Közszolgálati Egyetem 
AZ ELLÁTÁSI LÁNCOK KIBERBIZTONSÁGI KIHÍVÁSAI
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A Gyógyszeripari Tagozat szekciójára készülve megfogalmazódott 
bennünk a kérdés, hogy aktuális lesz-e még 2021 novemberében a 
pandémiával gyógyszeripari szemszögből foglalkozni? Sajnos végül az 
éppen kezdődő 4. hullám adott nagyon komoly hangsúlyt az elhang-
zó előadásoknak.

Elsőként a Hungaropharma Zrt. beszámolóját hallgattuk meg ar-
ról, hogy milyen kihívások elé állította a pandémia a vakcina szállító 
gyógyszer-nagykereskedőt. Dr. Feller Antal vezérigazgató elmondta, 
hogy a kiemelkedően magas logisztikai terhelés mellett milyen óvin-
tézkedések bevezetésére volt szükség mind a raktárakban, mind az 
irodaházban a fertőzések elkerülése érdekében. Mindamellett, hogy a 
gyógyszertárak és kórházak kereslete teljesen átalakult, új termékkö-
rök jelentek meg, mint a védőeszközök és COVID tesztek. A gyógy-
szerek és étrend-kiegészítők között is voltak olyanok, amelyeknek ki-
emelkedően magasra emelkedett az igénye, nagyon rövid idő alatt 
kifogytak a teljes piacon, például néhány vitamin, antibiotikum, stb. A 
vakcinák megjelenésével egy új fejezet kezdődött a Hungaropharma 
életében, mert a vállalat ezen vakcinák magyarországi disztribútorává 
vált, a Nemzeti Népegészségügyi Központ szerződött partnereként.

Dr. Zsótér Andrea minőségbiztosítási igazgató és Meleg Gábor lo-
gisztikai igazgató közös előadásban beszélt arról, hogy milyen komoly 
előkészületekre, beruházásra és folyamatfejlesztésre volt szükség ahhoz, 
hogy a Hungaropharma a jogszabályi előírásoknak, valamint az alkal-
mazási előírásaiban meghatározott feltételeknek megfelelően tudja az 
oltóanyagokkal ellátni az országot. Az oltóanyagok fogadására kialakí-
tásra került egy mélyfagyasztó park, amellyel a vakcinák (-60) – (-90) °C 
közötti tárolása vált megoldottá, és egy korábbi bővítés eredményeként 
elegendő hűtős (2-8) °C kapacitással rendelkezett. A nagy mennyiségű 
vakcina kontrollált hőmérsékleten történő szállításához a meglévő gép-
járműpark bővítésére, újabb passzív ládák és független hőmérsékletmé-
rő szenzorok biztosítására volt szükség. Az oltóanyagok szállítását dedi-
kált eszközökkel és sofőrökkel biztosította a Hungaropharma.

A szekció második előadását Hanno Ronte, Deloitte partner tar-
totta, nemzetközi kitekintést adva a gyógyszeripari bizalom alaku-
lásáról. Megtudtuk, hogy a bizalom kritikus fontosságú a vállalatok 
életében, megfontolt stratégiai döntéseket kell hozniuk a bizalom 
kialakítása és a gyors reagálás lehetőségének érdekében, amikor ilyen 
– pandémia – típusú kihívások merülnek fel. Ezért 2021 januárjában 
a Deloitte fogyasztói kutatást végzett négy országban – az Egyesült 
Államokban, az Egyesült Királyságban, Indiában és Dél-Afrikában. 

Néhány kulcskérdés, amelyekre választ kerestek, a következők vol-
tak: Mit jelent a „bizalom” a fogyasztók számára, és miért fontos? 
Mik a bizalmatlanság okai? Mennyire bíznak a fogyasztók az Egyesült 
Államokban, az Egyesült Királyságban, Indiában és Dél-Afrikában a 
„biopharma”-cégekben, és milyen problémákkal kell szembenéznie a 
„biopharmának” az egyes országokban a bizalom tekintetében? Ho-
gyan építhetnek a vállalatok bizalmat a fogyasztók között? 

Prof. Dr. Botz Lajos, a PTE Gyógyszerésztudományi Kar dékánja „A 
koronavírus pandémia kihívásai a kórházi, klinikai gyógyszerellátásra” 
címmel tartott előadást, amelyből megtudhattuk, hogy a koronavírus 
járvány a megszokott rendszereket egyszerre és gyors ütemben alakí-
totta és alakítja át ma is az egész világon, így az egészségügyi ellátást 
és ezen belül a gyógyszerellátás logisztikáját is. A járvány megkerül-
hetetlenné tette a kezelések módszertanának újragondolását. Meg-
tudhattuk, hogy a kórházak oltóközpontként való működése mek-
kora szervezést és fejlesztést igényelt az intézeti gyógyszertárakban, 
valamint a koronavírus kezelésére szolgáló terápiák gyors változása és 
a készítmények elérhetősége vagy hiánya milyen nehézségeket oko-
zott a napi működésben, és hogy milyen tanulságokat vonhatunk le 
a gyógyszerellátás hazai fejlődése érdekében közép-, és hosszú távon.

Dr. Panker Ádám, az OGYÉI hamisítási koordinációs szakreferense 
előadásában kiemelte, hogy Magyarországon hagyományosan ma-
gas a gyógyszerbiztonság, az ellátási lánc zárt, jól kontrolált. Hamisí-
tott egészségügyi termékek évtizedek óta nem okoztak komolyabb 
problémát, azonban a koronavírus világjárvány megmutatta, hogy a 
hirtelen jelentkező új igények, az új beszállítók megjelenése mekkora 
kockázatot is jelenthet a hamisítás területén. A járvány következmé-
nyeként megnövekedett a postai úton érkező gyógyszerküldemé-
nyek száma is, sok feladatot adva a hatóságoknak. A gyógyszeripar 
elmúlt néhány évét meghatározta a szerializácó (vényköteles termé-
kek egyedi azonosítása) bevezetése, amely szintén nagy segítség az 
ellátási lánc biztonságosabbá tételében. Európai kitekintést kaphat-
tunk arról, hogy egyes országokban milyen mértékben sikerül a sze-
rializációs folyamat meghonosítása.

A szekció előadásai körbejárták a koronavírus járvány legfonto-
sabb szereplőinek, a kórházaknak, a hatóságnak, a gyógyszergyár-
tóknak és a gyógyszer-nagykereskedőknek különböző nézőpontjait, 
betekintést engedve a mindennapi küzdelmekbe, az eredményekbe 
és a fejlesztési irányokba is.

A GYÓGYSZERIPAR GYORS VÁLASZAI 
A PANDÉMIÁRA

Ballai Orsolya,  
Hungaropharma Zrt.
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A szekcióban a fenntarthatóság fontosságáról hallgathattak meg 
előbb egy szakmai előadást, majd egy kerekasztal- beszélgetést a 
vendégek. A szekció fő témája a körforgásos gazdaság volt. A kör-
forgásos gazdaság alapkoncepciójáról Dr. Bartus Gábor, a Budapesti 
Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem oktatója, valamint a Nem-
zeti Fenntartható Fejlődési Tanács titkára tartotta meg előadását. A 
„körforgásos gazdaság” fogalmához nem a hulladékproblémából, ha-
nem a természeti erőforrás problémából kell kiindulnunk. A „körfor-
gásos gazdaság” klasszikus elemein túl érdemes lenne foglalkoznunk 
a fenntartható fogyasztás, a használat alapú gazdálkodás, termékter-
vezés és a termék körforgás egyéb elemeivel is.

Ezt követően beszélgettünk a körforgásos gazdaság ellátási láncra, 
piacra, társadalmi és szociális fejlődésre gyakorolt hatásáról, lehető-
ségekről.

A kerekasztal-beszélgetésünk 2 blokkban zajlott le, aminek első ré-
szében arról beszélgettünk, hogy milyen is a körforgásos gazdaság a 
vállalatok életében. Célkitűzések a gyakorlatban.

A második blokk a digitalizáció és az automatizáció lehetőségeiről 
szólt. Olyan adatvezérelt megoldásokról, amellyel egyszerre növel-
hetjük a gazdasági és technológiai fejlődésünket és csökkenthetjük a 
környezetre gyakorolt hatásunkat.

A kerekasztal résztvevői a következő kérdéseket érintették:
	n Hogyan néz ki a karbon semlegességre, illetve a körforgásos gaz-
daságra való törekvés az Ön cége működésében? 
	n Milyen kitűzött céljai vannak 2030-ig és hogyan tervezi azok el-
érését?
	n Mi a véleményük a szervezeti fenntarthatósági célok dolgozói és 
fogyasztói körben történő megismertetésével? 
	n Milyen szinteken és milyen mértékben járulhat hozzá az egyén 
(az alkalmazott) a szervezeti célkitűzésekhez? 
	n A környezeti és gazdasági célok összehangolása: utópia vagy reális 
jövőkép?
	n Mennyire ért egyet azzal, hogy a fenntarthatóság alapja a műkö-
dési hatékonyság növelése? 
	n Meglátása szerint, hogyan hat az ipari digitalizáció a vállalatok 
fejlődésére?
	n Milyen digitalizációs megoldásokat használ a cége működése so-
rán? A gyűjtött adatokat hogyan elemzi és hasznosítja?

	n Milyen nehézségekkel szembesül cége a mindennapi életben a di-
gitalizáció alkalmazása során? Inkább költség vagy inkább haszon 
ezen alkalmazások megvalósítása? (ráfordítás/hozadék)

Márta Irén, ügyvezető igazgató, Magyarországi Üzleti Tanács a 
Fenntartható Fejlődésért (BCSDH): A fenntarthatóság szempontjá-
ból a legsürgetőbb problémák a klímavédelem adaptáció, a termé-
szeti sokszínűségnek drámai elvesztése és az egyre növekvő társadal-
mi, szociális és anyagi különbözőség az emberek között.

Három területen tudunk sokat tenni azért, hogy felgyorsítjuk a 
körforgásos gazdaságot. Az első a technológiai innováció, a második 
a tudás – hogy mit is jelent a körforgásos gazdaság egy vállalat éle-
tében, akár a mérési módszerek -, a harmadik pedig a konkrét üzleti 
megvalósítások megosztása.

A BCSDH és a Körforgásos Gazdaság Platform a fenntarthatóság 
megőrzése felé elkötelezett cégeknek ad lehetőséget. A szervezetén 
belül a vállalatoknak, a közösségi és tudományos intézményeknek 
lehetősége nyílik a jó gyakorlatok, üzleti és fejlesztési lehetőségek 
megosztására. A sok különböző irányú kutatást, tevékenységet, pro-
jekteket, ily módon tereljük egy irányba és fogunk össze a közös cél 
elérése érdekében.

Ligeti Gábor, vállalati főmérnök, Heineken Hungária Sörgyárak Zrt.: 
Egy konkrét példával élve: A sör egy természetes termék, a mezőgaz-
daságnál, a mezőn kezdődik és a poharunkban ér véget. Ez egy nagyon 
komplex iparág, ezért fontos, hogy a Föld erőforrásainak megóvását 
szem előtt tartsuk, és a megfelelő energiafelhasználásra törekedjünk. 

Ennek eredményeképp létrehoztak egy munkacsoportot, amely 
az energiaveszteségek, a nem újrahasznosítható hulladékarány és az 
egyéb környezeti hatások csökkentése érdekében méri és optimali-
zálja a folyamataikat. A Heineken célja, hogy 2030-ban a termelése 
karbonsemleges legyen. Elmondása szerint, ahhoz, hogy fenntartha-
tón üzemeljenek, nem kell egy vadonatúj automata gyár, csak szem-
lélet és hozzáállás. A vásárlóik megkövetelik tőlük és ők is megköve-
telik ezt tőlük.

Fükő László, ügyvezető igazgató, Robert Bosch Power Tool Kft.: Tö-
rekedni kell a mindenféle erőforrások és javak felhasználásának mini-
malizálására. A termékekhez csak annyi alapanyagot használjunk fel, 
amennyi ahhoz a termékhez és annak a terméknek a funkciójához ok-
vetlenül szükséges. Az ő esetükben kéziszerszám gyártásról beszélünk. 
Nem mindegy milyen hatásfoka van egy motornak, hogy mennyi va-

FENNTARTHATÓ 
ELLÁTÁSI LÁNCOK

Jászkai Bence,  
Bay Zoltán Kutatóintézet
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sat, rezet, mágnest és egyéb anyagot kell felhasználni hozzá. Nagyobb 
hatékonysággal működő jobb konstrukciókhoz, kevesebb alapanya-
got és erőforrást kell felhasználni. Az erőforrásoknak és az anyagoknak 
a gazdaságos felhasználása mindenképp szolgálja a környezeti célokat, 
másrészről a gazdaságosságát mind a terméknek mind a gyártásnak 
növeli. Nyilvánvaló, hogy vannak olyan környezetterhelést csökkentő 
intézkedések, amely komoly beruházást igényelnek. Ezek mindenkép-
pen a jövőbe történő befektetést szolgálják, hosszú távon a fenntart-
hatóságot és a gazdaságos működést segítik elő. 

Harmat Eszter, kereskedelmi igazgató, LeasePlan Hungária Zrt.: A 
közúti közlekedés a világ CO2 kibocsájtásának 20%-ért felelős. A Lea-
sePlan világszínvonalban 1.8 millió, Magyarországon 18 ezer autójával 
kiemelten fontosan kezeli a kibocsájtás csökkentését. 2030-ra kitű-
zött célja, hogy a teljes flottáját elektromos autókra cserélik.

A környezettudatos cégek tovább lesznek fenntarthatóak és el-
adhatóak, mint társaik, akik ezt nem követik. Annak idején (20 év-
vel ezelőtt) nagyon sokan megcsinálták az ISO minősítést. Egyrészt 
belső indíttatás miatt, másrészt mert nem indulhattak tendereken. 
Manapság már előírás és kérdés egy tender értékelési szempontjai 
között, hogy milyen a pályázónak a környezeti minősítése, milyen tö-
rekvései vannak e tekintetben. Tehát, aki nem tesz ennek érdekében, 
az egy idő után ki fogja magát zárni egy bizonyos körből.

Garamvölgyi Ernő, logisztikai kutatási szakterület vezető, Bay Zoltán 
Kutatóintézet: A kutatóközpont egyik fő tevékenysége a környezeti 
hatásokat és a fenntarthatóságot vizsgálja. Ez egy rendkívül komp-
lex tevékenység. Ha egy picit visszatekintünk a múltba, 20 évvel ez-
előtt még azon vitatkoztunk, hogy lehetséges-e egy ilyen összetett 
rendszert olyan szinten modellezni, hogy konkrétan számszerűsíthető 
és gazdaságilag mérhető hatásokat, következtetéseket vonjunk le és 
ezeket megfelelő módon kommunikáljuk, akár egy laikus számára is.

Ennek már manapság vannak elfogadott módszertanai és ISO 
szabvány szerinti eljárásai. A mi céljaink, hogy az ilyen szabványok 
alapján mérhető eredményeket, kiértékelhető módszertanokkal tá-
mogassunk. Ez által nem csak egy szolgáltatást, nem csak egy gyár-

tást, hanem a fogyasztást, az újra használatot, gyakorlatilag a termék 
teljes életciklusát tudjuk vizsgálni.

Összességében azt gondoljuk, hogy ami mérhető, az kezelhető, opti-
malizálható és adott esetben fejleszthető. Ily módon bátorítjuk a cége-
ket, hogy tegyék meg az első lépéseket a fenntarthatóság útján; infor-
málódjanak, kérjék ki bátran a tapasztalt cégek, szakértők véleményét.

Személy szerint úgy vélem, hogy nagyon hasznos és informatív 
programon vehettek részt azok a hallgatók, akik hozzánk csatlakoz-
tak. Az előadókon és a kerekasztal-résztvevők felszólalásain észlelhe-
tő volt, hogy mennyire fontos és kiemelt szerepet kell, hogy kapjon, 
a fenntarthatóság. Izgalmas volt vállalati példákon keresztül megis-
merni, ezeket a környezetvédelmi, digitális és edukációs jó gyakorla-
tokat. Bízom benne, hogy a jövőben további, hasonlóan színvonalas 
eseményeken vehetünk részt és a Kutatóközpontunk szakértelmével 
támogathatjuk a körforgásos gazdaságra történő átállást.
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Az EU Green Deal célkitűzései között szerepel, hogy az Unió 2050-re 
klímasemleges legyen, amihez a logisztikai szektor kibocsátásait 90%-
kal kellene csökkenteni. Ez a cél olyan kihívás elé állítja az iparágat, 
melyre minden szereplőnek reagálnia kell, sőt, ha lehetséges proak-
tívan, előre tervezve csökkenteni a kibocsátásait, környezetbarátabb 
működési modellre váltani a versenyképesség megőrzése érdekében.

A beszélgetőpartnerekkel arról beszélgettünk, hogy hogyan lehet 
csökkenteni a logisztikai szolgáltatások kibocsátásait, illetve elérhe-
tő-e a karbonsemlegesség a jelenleg rendelkezésre álló technológiák 
mellett. A résztvevők elmondták, hogy milyen törekvéseik, program-
jaik segítik a zöld logisztika megvalósulását. Kovács Ákos az EKOL in-
termodális szolgáltatását emelte ki, illetve a környezetbarát működés 
elemeit ismertette a vállalat környezetvédelmi politikája mentén. 
Bemutatta azt is, hogyan nyújtanak a fuvarfeladat kibocsátásáról in-
formációt a partnereknek. Bengyel Ádám a FoxPost kibocsátáscsök-
kentési tevékenységeit és mérési eredményeiket ismertette, kiemelve 
a kihívásokat, melyekkel találkoznak (például az elektromos flottára 
történő átállás kapcsán). Nagy Attila az AirMax Cargo képviseletében 
arról beszélt, hogy szállítmányozóként mit tehetnek a fenntartható-

ságért és milyen zöld megoldásokkal találkoznak az egyes szállítá-
si módok esetében. Kiemelte, hogy a zöld logisztika nem feltétlenül 
drágább!

Az előadások legfontosabb üzenetei:
A non-asset szolgáltatók (szállítmányozók) is tehetnek a fenntart-

hatóságért, fuvareszköz, útvonal választással, optimalizálással.
A megrendelők és logisztikai szolgáltatók közötti párbeszéd, 

együttműködés fontos – a megrendelői oldalon is fontos a felelős, 
körültekintő döntéshozatal, alternatív megoldásokra való nyitottság.

A karbonsemlegesség elérése off-settinggel/ellentételezéssel valós 
kibocsátáscsökkentési projektek nélkül ámítás, green washing.

Összegzésként, a jelenlegi gazdasági helyzet megnehezíti a kibo-
csátáscsökkentési projektek megvalósítását, amennyiben eszköz-, 
gép- vagy járműbeszerzés is szükséges hozzá. Van érdeklődés és 
igény a fenntarthatósággal kapcsolatos témákra, de nagyon nehezen 
áll össze a kép az emberek fejében, jó lenne kontextusba helyezni a 
szakemberek számára a fenntartható ellátási láncok, körkörös gazda-
ság, zöld logisztika, karbonsemlegesség, fenntarthatósági/ESG jelen-
tések egyvelegét.

FENNTARTHATÓ 
ELLÁTÁSI LÁNCOK

Diófási-Kovács Orsolya, 
 Budapesti Corvinus Egyetem
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A csomagolás a logisztikai folyamatok lebonyolításának nélkülözhe-
tetlen eszköze. Mondhatnánk, szükséges rossz. Pedig sokkal inkább 
elengedhetetlen, segítségével új piacok érhetők el. Gondoljunk akár 
a logisztikai folyamatok standardizálhatóságát lehetővé tevő hullám-
papírlemez dobozokra, az egységrakományokra, vagy akár az élel-
miszerek eltarthatóságát meghosszabbító konzerv, védőgázas vagy 
vákuumos megoldásokra. Ezek nélkül a mindennapi áruszállítási 
folyamatok lényegesen kisebb hatékonysággal, a Föld lakosságának 
élelmiszerrel való ellátása pedig csak igen nagy nehézségekkel lenne 
megoldható. Előadóinkkal arra a kérdésre kerestük a választ, hogy ho-
gyan tud egy vállalat a csomagolás kialakításával, anyagválasztásával 
vagy a visszagyűjtés megszervezésével fenntartható módon gondol-
kodni a csomagolásról.

A kerekasztal-beszélgetés résztvevői egy-egy tízperces előadás-
ban mutatták be vállalatuk fenntartható csomagolási megoldá-
sait, majd a közönség bevonásával beszélgettünk. Takács Attila a 

DS Smith Kft. közép-európai innovációs és dizájn vezetője a hul-
lámpapírlemez csomagolások tervezésének jelentőségéről beszélt, 
amelyek révén a költség és az áruvédelem optimalizálható, a logisz-
tikai folyamatok hatékonysága pedig növelhető, különösen az e-ke-
reskedelemben. Mucska Péter a Coca-Cola Magyarország vállalati 
kapcsolatok igazgatója a Cola csomagolásának fejlődése kapcsán 
mutatta be azokat az innovatív megoldásokat, amelyeken vállala-
ta – más jelentős italgyártó multikkal közösen – dolgozik. Pálffy 
Levente a Nestlé Hungária ellátásilánc igazgatója vállalatának a 
fenntarthatóság érdekében tett lépéseiről beszélt, és közben kitért 
a Nespresso kapszulák visszagyűjtési rendszerére és a hulladékmen-
tes jövőért tett lépéseikre.

Összességében a kerekasztal munkáját sikeresnek értékelem, hi-
szen három olyan vállalat gyakorlatával is megismerkedhettünk, 
amelyek jelentős innovációkat hajtanak végre a területen és kijelölik 
a csomagolás jövőbeli lehetőségeinek irányát. 

dr. Nagy Judit,  
Budapesti Corvinus Egyetem
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Az elmúlt kihívásokkal teli év is rávilágított arra, hogy aki lemarad, 
kimarad. A szekcióban olyan innovatív ötletekről volt szó, amelyek a 
hallgatóságot kicsit kimozgatták a komfort zónájukból és friss ötle-
tekkel feltöltve távozhattak. 

Az első előadásban Dr. Bóna Krisztián (BME) felelevenítette a 2018-
as MLBKT kongresszuson bemutatott prezentációját, majd az elmúlt 
3 év fejlődését foglalta össze. A drónipar az egyik legdinamikusabban 
fejlődő iparágak egyike. Ezen rövid átfutási idő alatt 
olyan előrelépések történtek, mint a 2021-es drón-
törvény, a drónjogosítvány vagy a számos kapcso-
lódó alkalmazások megjelenése. A drónok elterje-
désével és roham tempójú innovációjával elkezdett 
megváltozni a légi közlekedés (bejelentett légtér 
tartomány használat) és akár drón forgalmi dugók 
is kerekedhetnek, amennyiben a repülő eszközök 
nem kerülnek összehangolásra úgynevezett rajre-
püléssel. Az előadás fókusza a drónok beltéri és kül-
téri logisztikai alkalmazására tért ki, melyek főként 
leltározásnál és kisáru szállításnál (távolság és méret 
korlátok miatt) használatosak. 

A második előadópáros Bajusz Orsolya és Ja-
kub Rudner bemutatta az Etisoft innovatív, saját 
fejlesztésű, három területre összpontosító vég-
ponttól végpontig szóló megoldásait az ipar szá-
mára. Az első az automatizálással, robotikával és 
informatikai rendszerekkel kialakított integrált gé-
pi látó rendszerek, a második az AGV/AMR alapú 
automata intralogisztikai rendszerek, a harmadik 
pedig a testreszabott informatikai rendszerek 
voltak az ipar számára. Ez egy hibrid előadás volt, 
mert Jakub Lengyelországból csatlakozott be és ismertette az előre-
mutató fejlesztéseiket. 

A harmadik előadó Szűcs Attila a Konica Minolta mesterséges intel-
ligencián alapuló IoT kamerarendszerét ismertette a hallgatóságnak. A 
kamerás megfigyeléshez és az eltérések adminisztrációjához már nem 
szükséges egy vagy több biztonsági őr. A folyamatos felügyeletet az 
előre paraméterezett zónákon és tárgyakon a gépi látással rendelkező 
rendszer intézi és automatikusan észreveszi az elvárt működéstől elté-
rő történéseket, majd az esetet egy fényképpel alátámasztva elküldi a 
felelősnek. Ezzel új horizontja nyílik meg a feladatok szemmel tartásá-
tól a munkavédelmen át, a logisztikai folyamatok minőségbiztosításá-
ig, ami támogatva egyszerűsíti le a mindennapi munkavégzést.

A negyedik prezentációt Hódosi Gergely, a Sharention startup Shar-
ing Economy megoldásáról tartotta. Az alig fél éves, ígéretes appliká-
ció a vállalaton belüli erőforrások magasabb százalékú kihasználásá-
ra nyújt alternatívát azáltal, hogy mind a munkafeladatokat, mind a 
munkaeszközöket egyközös platformra tereli. A közös gazdasági öko-
szisztémából a kollégák a kedvük szerint tudnak feladatokat/eszközö-
ket feladni. Emellett lehetőségük van a már fent lévő a feladatokból 

válogatni és erőforrásokat lekötni, például kibérelni a vállalat tulajdo-
nában lévő projektort akár céges, akár hétvégi magánhasználatra. Ez-
által a vállalat az extra cafetérián túl nem csak nyomon tudná követni, 
hogy éppen ki, mikor használja az erőforrásokat, hanem mérni is tud-
ná az eszközök kihasználtságát is. 

Összességében nagyon előremutató volt a szekció és nevének 
megfelelően új eszközökkel és megoldásokkal szolgált a logisztikai 
hatékonyság növelése érdekében. 

A mindennapokban azon dolgozom, hogy a vállalati működé-
sünket hatékonyabbá tegyem és a szekcióban elhangzottak alapján 
több olyan koncepció is megszületett a fejemben, amelyek könnyíte-
ni tudnák a kollégák munkavégzését. 

ÚJ ESZKÖZÖK ÉS MEGOLDÁSOK 
A LOGISZTIKAI HATÉKONYSÁG 
NÖVELÉSÉRE

Laukó Vivien,  
ÚjHáz Centrum Zrt.
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A logisztikai szakma digitalizációja és ennek különféle összefüggései 
kaptak nagyobb hangsúlyt a címben idézett szekció előadásaiban.

Az első előadást Czimbalmos Levente szakmai vezető, az MKIK 
Modern Vállalkozások programja részéről tartotta. Bevezetőjében el-
mondta, az MVP immár hagyományos résztvevője az MLBKT kong-
resszusának, mivel a Modern Vállalkozások Programján belül az egyik 
kiemelt terület a logisztika, tágabb értelemben az ellátási láncok digi-
tális átalakítása. Ehhez az MVP különféle felméréseket készített, illetve 
külföldi felmérések adatait veszi figyelembe. A kialakuló magyarországi 
kép nem túl biztató. Európai szinten a vizsgált vállalkozásoknál a CRM, 
illetve VIR rendszerek alkalmazásában – különösen a logisztika terüle-
tén – Magyarország az utolsó közé tartozik. A képet tovább árnyalja, 
hogy a közösségi média használatában – magánemberként – az ország 
az elsők közé tartozik, miközben ugyanez a felhasználási mód válla-
lati szinten vizsgálva, az utolsó közé sorolódik. Mindezekből megálla-
pítható, hogy a logisztikai ágazat elmaradása jelentős. Az MVP olyan 
programokat kíván indítani, amellyel csökkentheti ezt a lemaradást. A 
rendelkezésre álló adatok alapján a vállalkozások a digitális fejlesztése-
ket elsősorban az árbevétel növelésében látják. A programba belépők 
számára az egyik legfontosabb lehetőség, hogy felmérést kapnak arról, 
hogy mennyire „alkalmasak” tevékenységük digitális fejlesztésére.

A második előadást „Valódi digitális fuvarszervezés és teljes árukö-
vetés egyetlen térképen” címmel közösen, interjú formájában tartotta 
Domonkos Tamás, a rendszert fejlesztő „TrucksOnTheMap” cég vezető-
je, illetve Forrai Tamás logisztikai vezető az Apollo Tyres Hungary, mint 
felhasználó részéről. Az Apollo Tyres bemutatását követően Forrai úr a 
vállalat működése során jelentkező fuvarozási, fuvarszervezési problé-
mákat vázolta, azzal, hogy szükséges volt egy olyan digitális megoldás 
keresése, amely a rendelkezésre álló fuvarszervezői szűk kapacitásokat 
feloldja. Erre bizonyult megfelelő megoldásnak a TruksOnTheMap ál-
tal kínált rendszer, amely lehetővé tette a fuvarszervezésbe bevonandó 
külső vállalkozások versenyeztetését, illetve a megfelelő fuvarfeladatok 
kiosztását. A rendszer tulajdonképpen mint fuvarszervezési „market 
place” működik, lehetőséget biztosít ugyanakkor a már kipróbált, meg-
bízható külső vállalkozások feladatainak kiosztására. Konkrét formátu-
mokat és megoldásokat nyújt a fuvarok szervezéséhez, illetve megfe-
lelően korszerű GPS helymeghatározással a kiosztott fuvarok nyomon 
követésére, első lépésben a gyárkapuig, majd a raktári leadóig.

Egy, céljában és megoldásaiban egy kiemelt szakterületre ösz-
szpontosító ismertetés volt a célja „Az építőipar digitalizációja: 
A digitális kapocs az anyagkezelésben: Digitális Terep Logisztika 
Standard (DTLS)” című előadásnak. Dálnoki Ádám, a BauApp Kft. 
igazgatója a DTLS-sel kapcsolatban kiemelte, hogy a megoldás 
alapvetően az építőipari ágazat tevékenységeinek integrációját hí-
vatott megoldani. Ennek alapja egy olyan intelligens szállítólevél, 
amely összekapcsolja a beszállítót és a kivitelezőt. A rendszer is-
mertetésén túl, kiemelte, hogy a megoldás egyik alapvető eleme 
a szabványosítás, úgy az anyagok, mint a tevékenységek tekinte-
tében. A rendszerhez már pilot formában is 18 jelentős építőipa-
ri vállalkozás csatlakozott, és a rendszer bevezetését támogatja a 
1337/2021. Kormányrendelet is. A második részben Krázli Zoltán 
igazgató, a GS1 Magyarország szektormenedzsere kiemelte, hogy 
az építőipar egy olyan sokrétű iparág, amelyben számos lehető-
ség nyílik a digitális technika fejlesztésére. Ezt különböző ábrákon 
szemléltette, kitérve arra, hogy a DTSL elsősorban az építőanya-
gokra koncentrál, de lehetőség van a további rendszerszemléletű 
továbblépésre. Nyilvánvaló, hogy a szabványosításhoz szükség van 
az adatok egységesítésére is, amely az egyik alapvető szakterüle-
te a GS1-nek. Hozzátette, hogy ezek a megoldások illeszkednek 
az épületek teljes életgörbéjét nyomon követő lehetőségeihez. 
Mindez illeszkedik a „Digital Supply Chain in Building Environ-
ment – DSCIBE nemzetközi kutatási témához.

Egy következő szegmenst mutatott be Dr. Otti Csaba, CEO, és 
Dr. Fehér András CEO, a Login Autonom képviseletében, „A kék 
galléros állomány digitális transzformációja: kényelmi funkció vagy 
a vállalati hatékonyság fontos eleme” címmel. Az előadásban, a 
címnek megfelelően elsősorban a HR tevékenység digitális lehető-
ségei álltak, de ezen keresztül az előadók bemutatták, hogy min-
den digitális technikára való átállás alapvető feltétele az integráció, 
a folyamatok megértése és változtatása, illetve az adatok elérhető-
ségének biztosítása. Különösen érdekes volt annak taglalása, hogy 
mi nem jelent digitalizációt, a tényleges digitális technikákra való 
átállásnak milyen kihatásai vannak a folyamatos üzletmenet biz-
tosítására, illetve, hogy az adatalapú döntéseknél megerősödik az 
„predikció”, vagyis az adatokkal alátámasztott előrejelzések lehe-
tőségei.

DIGITALIZÁCIÓ MINDEN  
TERÜLETEN

Déri András,  
MLBKT
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A szekció célja az volt, hogy bemutassa az ipar és a magyarországi 
egyetemek együttműködési formáit, illetve azokat a kihívásokat, me-
lyekkel szembe kell nézniük a hatékony együttműködés érdekében.

A délután folyamán két előadás keretében olyan ipari-egyetemi 
együttműködési területek kerültek bemutatásra, melyek értékes pél-
dái közös kutatás fejlesztési projekteknek, majd egy kerekasztal- be-
szélgetés következett, ahol két piaci szereplő mellett, három egye-
tem képviselői beszélgettek az ipari – egyetemi együttműködések 
kérdéseiről.

dr. Budai László, BGE – Kis Gábor, Robert Bosch Elektronika Kft. 
(Smart termelési labor). Az előadás során bemutatásra került a Kor-
mányzat – Akadémia – Ipar tripla helix típusú modellje, mely Hatvan 
város Önkormányzata, a Budapesti Gazdasági Egyetem és a Robert 
Bosch Kft. között valósult meg olyan célból, hogy egy innovatív ta-
nulási és ipari szimulációs környezetet biztosítson a jövő munkavál-
lalói számára. A Smart Shop Floor Szimulációs Logisztikai Laborban 
(röviden: SSFL) modern technológiák és módszertanok segítségével 
tudja a résztvevő elsajátítani, erősíteni azokat a hard skilleket és soft 
skilleket, melyeket a piaci szereplők elvárnak. Az SSFL az oktatáson, 
képzéseken túl a kutatást és ipari tevékenységeket is támogatja. 

Dr. Süle Edit, Bartucz Csilla, Dr. Horváth Adrián, Széchenyi Egyetem 
(Last mile kiszállítás – van válasz a kihívásokra?). A last mile kiszál-
lítás egyre nagyobb kihívásokkal néz szembe az elmúlt években. A 
városi forgalom növekedése mellett, a fenntarthatóságot szolgáló kör-
nyezetvédelmi és a gépkocsiforgalmat szabályozó előírások is szigo-
rodnak a városok élhetőbbé tétele érdekében. Egy nemzetközi pilot 
projekt hat európai nagyvárosban vizsgálja digital twin formájában a 
szállítójárművek és a disztribúciós struktúra megváltoztatásának ha-
tásait. A szolgáltatásban résztvevők további megoldásokat keresnek, 
aminek új lendületet adhat egy olyan új üzleti modell, ami platform 
alapon kapcsolná össze az érdekelteket, és hálózati együttműködést 

biztosítana a résztvevőknek. Az előadásban példákkal foglalták össze a 
jelenlegi helyzetet, valamint egy olyan lehetséges üzleti modellt ismer-
tettek, amiben új módon kapcsolódhatnak a szolgáltatás érintettjei.

Egyetemek és az ipar együttműködése – kerekasztal beszélgetés
Résztvevők: dr. Bóna Krisztián, BME, Dr. Tamás Péter, Miskolci Egye-

tem, Dr. Szűcs István, Debreceni Egyetem, Bátori Tamás, IBCS Hungary Kft. 
Az eredetileg tervezetthez képest szűkebb körben valósult meg a ke-
rekasztal-beszélgetés, mely során szóba kerültek az együttműködések 
stratégiai céljai, mind az ipari szereplők, mind az egyetemek képvise-
lőinek szemszögéből. Hasonlóan kétirányú megközelítésben fejtették 
ki nézőpontjaikat, illetve osztották meg tapasztalataikat a beszélge-
tő partnerek, az együttműködéseket érintő legnagyobb kihívásokkal 
kapcsolatban. Bátori Tamás és Magyar Róbert is kiemelte, hogy a cé-
geknek előnyt jelent, ha az egyetemről kikerülő hallgatók, az esetleges 
munkahelyi kihívásaik alkalmával, vissza tudnak emlékezni a képzéseik 
során hallott, ipari szereplők által bemutatott megoldásokra. Emellett 
a teljes iparágnak is jó, ha a több évtizedes tapasztalattal rendelkező 
szakemberek megoszthatják tapasztalataikat az új generációval. Ilyen 
oktatási felkéréseknek bár számos magyarországi cég és vállalat is szí-
vesen eleget tesz, vagy eleget tenne, sokszor kapacitás és erőforrás 
hiány akadályozhatja a szorosabb oktatási együttműködéseket. 

A közös kutatási, fejlesztési projektekkel kapcsolatban sok pozi-
tív példa említése mellett számos nehézség is szóba került. Vannak 
egyetemek, ahol a modellváltás okoz napjainkban kihívásokat, van-
nak, ahol a modell „nem váltás”. A megváltozott finanszírozási kör-
nyezetek ellenére továbbra is fennáll az akadémiai és az ipari pályák 
közti nagy arányú juttatásbeli különbség. Ez óriási kihívás elé állítja az 
egyetemeket a legkiválóbb szakemberek akadémiai pályán tartásá-
ban. Sokszor pont a cégek egy-egy közös projekt után „halásszák el” a 
kutatásban résztvevő egyetemi kollégákat, ezzel is bizonyítva, hogy a 
mély akadémiai ismerettel rendelkező kutatók, egyetemi munkatár-
sak, a legtöbb esetben nagy segítséget tudnak nyújtani az ipari mun-
kák során. A GS1 Magyarország például, felismerve a szakemberek 
minél korábbi képzésének fontosságát, felsőoktatási programjának 
keretein belül, már 12 egyetemen tart kurzusokat és vendégelőadá-
sokat az üzleti kommunikációt támogató szabványos megoldások 
témáiban. 

Az együttműködések sokszor nehéz bürokratikus akadályai (pl.: az 
új tananyagok nehézkes akkreditációjának) ellenére a hallgatók csak 
nyerhetnek az említett ipari-egyetemi kapcsolatokon, gondolhatunk 
akár a gyakornoki, akár a duális képzési programokra.

EGYETEMI ÉS VÁLLALATI 
KAPCSOLATOK

Magyar Róbert,  
GS1 Magyarország Nonprofit Zrt.
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Első előadásként Pécs László, a Projekt Excellence Projektiroda képvi-
seletében, az MLBKT Projektmenedzsment Tagozat tagozatvezetője 
segítségével körbejártuk, hogyan néz ki a változás megélésének folya-
mata emberi, vezetői, munkatársi, szervezeti és pszichológiai oldalról. 

Ezt követően a saját gondololataimat osztottam meg arról, ho-
gyan tud a lean, mint professzionális gondolkodásmód a változásra 
való felkészülésben segíteni, illetve bemutattam milyen eszközöket 
tudunk a sikeres érdekében használni a lean eszköztárából.

Végül pedig a szekció zárásaként Hurton Judit, a Cegos Hungary Zrt., 
operatív vezetője segítségével betekintést kaptunk, hogyan rendező-
dött át a munkavégzés helye az elmúlt időszakban (home office), és 
a vezetőknek, munkatársaknak milyen új kompetenciákra van szük-
ségük ebben a gyorsan változó világban, hogy a változást befogadják.

Azt gondolom, hogy ebben a gyorsan változó, bizonytalan világ-
ban aktuális a téma mindenki számára, hiszen ezek a váratlan, drasz-
tikus, kiszámíthatatlan és egyre gyakoribb változások mindannyiunk 
életét nagymértékben befolyásolják és új kihívásokkal teli helyzeteket 
hoznak az üzleti és a magán életünkben egyaránt.

Pécs László, „A félelem tünetei” előadásában bemutatta, hogy min-
denkit másképpen érint a változás vagy eltérően éli meg azt, azonban 
senkinek sem könnyű ennek megélése vagy elfogadása, valamint ho-
gyan néz ki a változás megélésének folyamata. Arra kereste a választ, 
hogy milyen nehézségekkel állunk szemben a változás folyamatában 
vezetőként és munkatársként. Valamint, mit kell tenniük a vezetők-
nek, hogy a határozatlanok, a szkeptikusok, és az elutasítók a változás 
mellé álljanak, illetve melyek a legjobb módszerek a változással szem-
beni ellenállások kezelésére.

Az előadás legfontosabb üzenetei:
Mindenkit másképpen érint a változás vagy eltérően éli meg azt, 

azonban senkinek sem könnyű ennek megélése vagy elfogadása.
A változás okozta érzelmi reakciókon, állapotokon mindannyian 

keresztül megyünk, a változástól és felkészültségi állapotunktól füg-
getlenül.

Jómagam „V.U.C.A. világa 2021-ben, változás lean szemlélettel” című 
előadásában kihangsúlyoztam, hogy a mai világ kihívása az, hogy ne 
csak az elszenvedői legyünk a változásoknak, hanem lehetőségeink-
hez mérten irányítsuk és kontrolláljuk azt. Arra kerestem a választ, ho-
gyan tudjuk irányítani, kontrollálni és folyamatosan felkészültnek lenni 
a változásra, hogyan tudjuk felismerni a helyzetet, a pillanatot, amikor 
változnunk vagy változtatnunk kell, és ha már felismertük, látjuk a célt, 
és azt, hogy min kell változtatnunk, hogyan tudunk sikeresen változni, 
illetve ebben a lean szemlélet és eszköztár hogyan tud segíteni nekünk.

Előadásom fontosabb üzenetei: 
Nem csak el kell fogadjuk, hanem be kell fogadnunk a változás 

okozta az új világot.
A változás okozta új helyzethez a lehető leggyorsabban és legfel-

készültebben alkalmazkodnunk kell, amelyben a lean szemlélet tud 
nekünk segíteni.

Hurton Judit „Home Office = Office Home? avagy hogyan alkal-
mazkodjunk a megváltozott munkakörülményekhez?” előadásában 
bemutatta, hogy a home office térnyerése, még ha az irodai jelenlét-
tel vegyesen is, a folyamatok és a munkaszervezés tekintetében egé-
szen más típusú kihívások elé állította a vezetőket és munkatársakat. 
A távmunka átalakította a kommunikációnkat, az információmeg-
osztást, a munkaidőhöz való alapvető viszonyunkat, a csapatmunkát 
meghatározó játékszabályokat és a személyes hatékonyságunkat.

Arra kereste a választ, hogy a vezetőknek és a munkatársaknak 
milyen új kompetenciákra van szükségük, hogy mindezen változások 
valóban értékké és igen, versenyelőnnyé váljanak e kiszámíthatatlan, 
folyamatosan változó világunkban.

Előadásának fontosabb üzenetei:
A munkavégzés helye, módja átrendeződött az elmúlt időszakban.
A vezetőknek, munkatársaknak új kompetenciákra van szükségük, 

hogy a változást befogadják.
A résztvevők több kérdést is feltettek, pl. 
Hogyan lehet növelni az elköteleződést a változás mellett?
Vezetőként hogyan lehet kialakítani a munkatársakban a változás-

ra való gyors reagálás képességét (ezt is érintettem az előadásomban, 
lean szemlélettel)?

A munkatársak motivációs szintjének fenntartása home officeban.
Mindegyik kérdés részletesebb kibontása, akár egy-egy Lean Tago-

zati előadás témája is lehetne. A 2022-es éves tervezés során átbeszél-
jük a vezetőségi tagokkal. 

Összefoglalva, el kell fogadnunk, hogy a változás az életünk része, 
mindent meg kell tennünk annak érdekében, hogy ne csak elszenve-
dői legyünk a változásnak, ne csak elfogadjuk, hanem befogadjuk a 
változást a siker érdekében.

Számomra már a Kongresszusra való felkészülési időszak is nagyon 
inspiráló volt. A témáról fél-fél órában volt lehetőségünk beszélni, de 
még rengeteg gondolat bennem maradt, ami további Lean Tagozati 
események témájaként szolgálhat a jövőben. Mindhárman elkötele-
zettek voltunk az „Adapt or die” fő mondásunk iránt, mindenki a 
magáénak érezte az általam hozott témát, motiváltan vetettük ma-
gunkat bele a saját előadásunk és a közös felkészülésbe. 

„ADAPT OR DIE” AVAGY 
A VÁLTOZÁS BEFOGADÁSÁNAK 
FONTOSSÁGA NAPJAINKBAN

Gedei Erika,  
MLBKT Lean Tagozat
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A szekció három előadása a raktárlogisztika köré rendeződött, azon 
belül is a raktár automatizáció témakörét, valamint egy működő rak-
tári operáció fizikai elköltöztetésének előkészítését, megvalósítását 
járta körbe. 

A szekció első előadásában a Master Good Kft. történetének, te-
vékenységének rövid bemutatását követően betekintést kaphattunk 
a vállalat több lépcsőben megvalósított, a termelési anyagáramlási 
folyamatokra kiterjedő jelentős automatizációs fejlesztéseibe. A Mas-
ter Good Kft. a dinamikus fejlődésének elősegítése, megvalósítása 
céljából az elmúlt 10 évben elkötelezetten halad az automatizáció 
útján. Ennek egyik meghatározó állomásához érkezett a cég, amikor 
a Gamma Digital Kft. – mint fővállalkozó – közreműködésével a kis-
várdai központi telephelyen egy 5000 raklap kapacitású automatizált 
fagyasztó, valamint egy 2000 raklap kapacitású, szintén automatizált 
frissáru raktár fejlesztést valósított meg. Ezt a két ütemben megva-
lósult beruházást követte a cég petneházi telephelyén mostanra 
már üzembe helyezett, konyhakész termékek tárolását biztosító au-
tomata fagyasztóraktári fejlesztés. A Master Good Kft. beruházása 
kapcsán elhangzott, hogy a régió munkaerőpiaci helyzete (szakkép-

zett munkaerő rendelkezésre állási problémák, bérszínvonal jelen-
tős növekedése) és az ezen a téren várható kilátások egyértelműen 
hozzájárultak, hogy a kezdetektől automata raktári megoldásban 
gondolkodtak. Külön érdekesség és az átgondolt, alapos előkészí-
tést, tervezést példázza a raktári fejlesztések során megvalósított két 
műszaki megoldás is. A raktárakban oxigénredukciós tűzvédelmi 
rendszer került kialakításra, ami a tűz megelőzését hivatott biztosí-
tani, szemben a hagyományos tűzvédelmi megoldásokkal, amelyek 
a tűz keletkezése után lépnek működésbe. A másik nagyon kreatív 
megoldás a rendszerraklap, és aláraklapozó berendezések használata, 
ami lehetővé teszi, hogy az FMCG szektorban sajnos gyakran előfor-
duló bizonytalan minőségű, illetve esetleg egyutas raklap használata 
mellett is alkalmas legyen a rakat az automatizált raktárba történő 
betárolásra, és kezelésre.

Kardos Péter (az SSI Schäfer Kft. ügyvezetője) előadása kiválóan egé-
szítette ki a Master Good Kft. prezentációjában elhangzottakat azáltal, 
hogy átfogó áttekintést adott a raktár automatizáció technológiai és 
iparág specifikus lehetőségeiről. Prezentációjában bemutatta a rendel-
kezésre álló megoldások teljes palettáját a részleges automatizálástól 

RAKTÁRLOGISZTIKA-
AUTOMATIZÁCIÓ

Horváth Péter,  
HIRSCH-Porozell
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egészen a teljesen automatizált raktári működésig, a homogén rakla-
pos rendszerektől a komissiós raktári megoldásokig bezárólag. Előadá-
sában kitért az újdonságnak számító, innovatív, automatizált „vertical 
farming” rendszerre is, amelyet egy stratégiai partnerükkel (Infarm) kö-
zös együttműködés keretében a közelmúltban fejlesztettek ki.

A raktár automatizálási szakmai diskurzusok során a hallgatóság 
érdeklődésének középpontjában általában ezen beruházások meg-
térülése áll. Nem volt ez másként most sem. Mind a Master Good 
Kft., mind a Schäfer Kft. előadása érintette ezt a kérdéskört, bár konk-
rét megtérülési számok nem hangzottak el, tekintve, hogy minden 
egyes projekt más és más, és a raktári operáció komplexitása, a le-
bonyolítani tervezett tranzakciók száma, és a feladat egyéb jellemzői 
nagymértékben befolyásolják a beruházás megtérülését.

Az elhangzott raktár automatizációs prezentációk összefoglalá-
saként elmondható, hogy míg évekkel ezelőtt egy részlegesen, vagy 
teljesen automatizált raktár megvalósítása a legtöbb iparágban 
utópisztikusnak, elérhetetlennek tűnő opció volt, addig napjainkban 
a jelentős mértékben megváltozott munkaerőpiaci körülmények, és 
a széles palettán mozgó automatizációs megoldások hatására reális 
alternatívává vált, és egyre gyakrabban megjelenő eleme a raktár be-
ruházásokra kiírt tendereknek, és a megvalósított, illetve folyamat-
ban lévő raktárberuházási projektek között számuk is növekszik.

A szekció 3. előadásában a Telenor Magyarország Zrt. és a Masped 
Logisztika Kft., mint a Telenor logisztikai szolgáltatója közös előadá-
sában egy igen komplex belföldi raktári operáció fizikai költözési 
projektjének előkészületeibe, valamint annak megvalósításába kap-
hattunk betekintést. Az érintett raktári tevékenység komplexitására 
jellemző, hogy 1700 SKU mellett, évente több, mint 135 ezer tranz-
akciót bonyolítanak le. A projekt során egy „jól bejáratott”, 12 éve az 
adott lokációban működő operációt kellett elköltöztetni a korábbi 
létesítménytől több, mint 15 km-re elhelyezkedő, a mai elvárásoknak 

megfelelő, új építésű, a jövőbeni fejlődést is lehetővé tevő raktári léte-
sítménybe úgy, hogy határozott célkitűzés volt a képzett raktári sze-
mélyzet és a disztribúciós partnerek megtartása. Tekintettel az igen 
jelentős készletértékre, a megvalósítás során az ilyenkor szokásosnál 
lényegesen nagyobb hangsúlyt kellett helyezni a vagyonvédelmi in-
tézkedésekre, a megfelelő biztosítási háttérre, így például az átszállí-
tások során különböző útvonalakból sorsolás útján állapították meg 
a konkrét szállítmánynál alkalmazandót. A fizikai átköltözésre, és az 
új raktár éles indítására összesen 3,5 nap állt rendelkezésére a pro-
jektben résztvevő csapatnak, amely idő alatt párhuzamosan mind-
két raktárban biztosítani kellett a lebonyolításhoz szükséges erőfor-
rásokat. Ilyen nagyságrendű projektek esetében a gondos előkészítés 
és lebonyolítás mellett is természetszerűleg fellépnek megoldandó 
problémák, nehézségek, amik jellemzően abból fakadnak, hogy az új 
folyamatok, eljárások még nem rutinszerűen, gyakorlottan zajlanak, 
így azok időigénye is lényegesen nagyobb, miközben az induló raktári 
operáció terhelését 3,5 nap teljes leállás után természetszerűleg már 
nem lehet csillapítani. A felmerülő nehézségeket a Masped Logisztika 
Kft. a Telenor támogatásával, együttműködésével sikerrel kezelte, és 
néhány nappal az éles indulás után stabilizálódtak az új folyamatok.

A költözés eredményeként jelenleg már rendelkezésre álló kor-
szerű raktári infrastruktúra megteremtette az alapjait egy, a Telenor 
logisztikai jövőképében megfogalmazott raktár automatizálási meg-
oldás megvalósításának.

A Masped-Telenor közös előadása alatt érzékelhető volt, hogy az 
ilyen összetett és kihívásokkal teli projektekben egyébként jellemző-
en előforduló indulási problémák ellenére a felek együttműködése 
nem szenvedett csorbát, és különösen jó volt tapasztalni az őszinte 
kommunikációt a gondos előkészítés ellenére felmerült nehézségek-
ről és azok konkrét megoldási módjairól, amiért külön köszönet az 
előadóknak.
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A szekció ismét jó tematikájú és elosztású volt. Egy elmélet és an-
nak felhasználási módját mutatta be, valamint a harmadik egy olyan 
kooperációt szemléltetett termelő és tanácsadó vállalatok között, 
mely tanulságokkal szolgál az intralogisztikai finomhangolások te-
rületén.

Az RTLS (real time localisation system) technológia még nem any-
nyira elterjedt hazánkban. Az Ipar4.0 megoldások terén viszont jól 

alkalmazható. Két eltérő módszert láthattak a résztvevők, melyek al-
kalmazására is voltak példák. A harmadik előadás a logisztikai rend-
szer szimulációjának fontosságára hívta fel a figyelmet: azaz tervezz, 
tervezz, tervezz, számolj, erősítsd meg a hipotézist, majd utána dönts 
a végrehajtásról.

Az automatizáció nagyon sok kollégát és vállalatot késztet cselek-
vésre. Az első két előadás olyan elméleti (àmire használható) és kész 
modellek/projektek mentén mutatta be az RTLS technológia alkal-
mazását, melyek ösztönzőleg hathatnak mások részére: az anyag- és 
információáramlás valós időben egyszerre történik. 

Ez már egy olyan elvárás a mai intralogisztikai rendszerekkel szem-
ben, amelyek több paraméter és mutatószám javulását eredményezi. 
A második előadás konkrétan kimutatható nyereségeket is felvonul-
tatott: az átfutási idő, a készleteltérés, a befektetett munkaerő, me-
lyek nagyon jól szemléltetik, hogy ezen eszközök remekül illeszthetők 
már meglévő informatikai rendszerekbe. A kérdés itt nem az, hogy 
csináljuk, hanem a mikor.

A harmadik előadás elsősorban a tervbe vett hatékonyságnövelés 
ellenőrzését és a megfelelő beruházási lépések va-
lidálását mutatta be.

Az előadások legfontosabb üzenetei, kér-
dései:

Merjünk új technológiákat alkalmazni, melyek 
már rövid távon is megtérülnek.

A kérdés inkább már az, mely területen NEM 
alkalmazható ez a technológia az intralogisztikai 
környezetben?

Milyen könnyen vagy nehezen sajátítható el, 
illetve szokható meg a készletek RTLS módon 
történő követése?

Miért éppen ez a technológia volt a legjobb, 
és alkalmazható az adott vállalati környezetben?

Miért szükséges a folyamattranszformáció 
előtt validálni egy szimuláció segítségével a jövő 
folyamatait?

Tudunk-e megfelelő következtetéseket levon-
ni az elméleti megoldásokból a fizikai megvaló-
síthatóság irányába? 

Elsősorban ismét bebizonyosodott, hogy a 
hazai fejlesztések (a Recosense IRID-RTLS tech-

nikája magyarországi mérnökök munkáját dicséri) igenis felveszik a 
versenyt a külföldi versenytársakkal. 

A megvalósított miskolci példa a SEGA-nál pedig remekül példáz-
za, hogy az ipari szereplők ezen technológiát (UWB-RTLS) milyen jól 
alkalmazzák egy két telephelyes belső logisztikai rendszer üzemelte-
tése során, mellyel több mutatószám javítható.

A harmadik előadás pedig remekül bizonyítja, hogy megéri a ter-
vezésre és az előkészületre szánt idő, és jó, ha tudjuk validálni a jövő-
beli folyamatainkat. Ezzel megtakarítva egy hosszú tanulási folyama-
tot: a helytelen döntések és projektek végrehajtása, mely veszteséget 
termel.

INTRALOGISZTIKA 
FINE TUNING

Kis Gábor,  
Robert Bosch
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A szekcióban az aktuális innovációk kerültek bemutatásra. Az elmúlt 
években történt nagy változások (COVID) miatt rengeteg új, modern, 
automatizált és digitális megoldásra keletkezett igény, így ezek bemu-
tatásának ideje ennél nem is lehetett volna aktuális.

A manuális munkaerő igénybevétele folyamatos kihívást jelent nap-
jainkban minden területen. Az innovációk, újdonságok, lehetőségek 
bemutatása is erre frekventál a legjobban, de szintén érdemes megem-
líteni mindegyik megoldás esetén a környezetvédelmi szempontokat 
is. Egy-egy új megoldás, stratégia alapelve, hogy az „zöld” legyen.

A robotok gyártása és használata már nem futurisztikus. Renge-
teg humán munkaerőt tudunk megspórolni azok használatával, me-
lyekkel a jelenleginél hibamentesebb folyamatokat tudunk kialakíta-
ni. A robotok már a kisebb vállalatok számára is elérhetők lehetnek. 
Amennyiben találkozik egy jó ötlet (Webshippy) egy jó kivitelezővel 
(AI Robotics), akkor látványosan sikeres megoldás tud születni.

A szállítmányozásban napi szinten újabb és újabb innovációk 
törnek elő. Ezek tekintetében az egyik vezető cég a Raben Group, 

ahol az innovációk bevezetése és az innovatív fejlesztések tervezése 
kiemelt szerephez jutnak. Ennek megfelelően a fuvarok kezelése, 
követése, tervezése és megvalósítása is modernné és könnyebbé 
válhat.

Középtávú vállalati digitalizációs stratégia a beszerzés és logisztika 
területén az egyszerűbb, átláthatóbb és automatizált folyamatok ki-
alakításával. A digitalizáció évek óta téma, ennek ellenére nincs átütő 
változás, ezért a fókuszban továbbra is a folyamatok digitális útra te-
relése van. A Konica Minolta megoldásaival rengeteg adminisztrációs 
terhet vehetünk le dolgozóink válláról. Az automatizált dokumen-
tum és adatfeldolgozási megoldások, valamint a digitális munkafo-
lyamat-támogató fejlesztések mind-mind hozzájárulnak cégünk si-
keresebb működéséhez

Az érintett témák kivétel nélkül, minden cég esetében aktuálisak. 
Át kell gondolni, hogy mik a fejlesztendő területek, rövid, közép- és 
hosszú távon és azokat mihamarabb aktualizálni, mert csak így tart-
hat a cég lépést a fejlődő mindennapokkal.

INNOVÁCIÓK  
AZ ELLÁTÁSI LÁNCBAN #1

Gál András,  
Konica Minolta
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Az idei MLBKT Supply Chain konferencia bővelkedett az innovatív 
megoldásokat kínáló cégekben. Abban a megtisztelő felkérésben ré-
szesültem, hogy én vezessem a konferencia ”Innovációk az ellátási 
láncban” szekcióját. Ebben a csoportban három cég mutatta be in-
novatív szolgáltatásait és termékeit:

Az első előadó Gyűrűs Bence, az Imperial Logistics Kft. Senior Ma-
nagere volt, aki „Gyárlogisztika Győrben elektromos kamionnal: Egy 
magyar sikertörténet” címmel tartott előadást egy teljesen magyar 
forrásból, magyar fejlesztésű kamion átalakítási projektről. A projekt 
során egy meglévő kamiont alakítottak át az Electromega Kft. által ki-
fejlesztett elektromos hajtáslánccal, a meglévő dízel kamion elektro-
mos hajtásra történő átalakítása három hetet vesz igénybe. A projekt 

különlegessége nemcsak a 100%-ban magyar kivitelezés, hanem az 
is, hogy csupán másfél év telt el a prototípus bemutatásától a széria 
üzem első kamionjának leszállításáig. A megoldás típusengedéllyel 
is rendelkezik, a teszt kamion már több, mint 10.000 km-t tett meg, 
1200 óra menetidővel, a hatótávolsága 200km. 

Ezt követően a második előadó Salga Péter, a Dyntell Software Kft. 
ügyvezetője volt, akinek a prezentációja a „Mesterséges intelligencia 
esettanulmány: Tervezni a tervezhetetlent – Mentési és logisztikai 
feladatok előrejelzése az Országos Mentőszolgálatnál” címet viselte. 
Az előadás kitért a Dyntell Kft. szoftveres megoldására, amely négy 
hétre előrejelzi a különböző mentőautó riasztásokat, amely segít az 
OMSZ-nak az erőforrások megfelelő elosztásában, hogy a riasztáso-
kat a leghatékonyabban és leggyorsabban tudják kiszolgálni. Ezeket az 
előrejelzéseket nagy mennyiségű adatból különböző algoritmusok ké-
szítik, mint például mozgó átlagos módszerek, vagy mélytanuló neu-
rális hálók. A prezentáció második felében arról volt szó, hogy ezeket 
az előrejelzéseket az üzleti szféra hogyan tudja hasznosítani, például, 

a fogyasztók viselkedése alapján 
előre lehet tervezni, hogy melyik 
árucikket, mikor kell akcióban 
meghirdetni az eladások növelése 
érdekében.

A szekció a saját prezentációm-
mal zárult, amely a „Hibrid Mobil 
Robotok az intralogisztikában” cí-
met kapta. A Robotcenter Inno-
vations Zrt.-nél logisztikai felada-
tokat autonóm mobil robotokkal 
oldunk meg, legyen szó dobozok, 
raklapok vagy egyedi terhek robo-
tizált szállításáról. Minden projek-
tnek van egyedi kihívása, beszél-
jünk dinamikus, változó környe-
zetről, szenzorok, vagy interfészek 
által generált robot missziókról, 
egyedi szoftveres vagy hardveres 
igényekről, mi egyedi megoldá-
sokat tudunk ajánlani ezekre az 
igényekre. A Robotcenter Zrt. által 
forgalmazott RUFUS hibrid mo-
bil robotok megbízható, és költ-

séghatékony megoldást nyújtanak a robotizált anyagmozgatásra, 
ötvözve a tradicionális mágnes, vagy optikai csíkos AGV-k, és az új 
AMR-ek (Autonóm Mobil Robot) lézeres navigációját, ami nem igé-
nyel semmilyen külső navigációs segédeszközt, mint például optikai 
markereket, kódokat vagy RF adóvevőket. 

INNOVÁCIÓK AZ 
ELLÁTÁSI LÁNCBAN #2

Gubicza Gábor,  
Robotcenter Innovations Zrt. 
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A 2021-es kongresszus második napjának reggelén nekem jutott a 
megtisztelő feladat, hogy a S&OP szimfóniák szekciót vezethettem. 
A szekcióban az értékesítési előrejelzés és ehhez kapcsolódóan a sales 
and operations planning folyamatok jelentőségéről, kihívásairól volt 
szó. Egy-egy tanácsadókkal támogatott projektet mutattak be a té-
mában a Zwack és a Pek-Snack képviselői.

A Zwack Unicum Nyrt. projektjét a vállalat logisztikai igazgatója, 
Guttengéber György és a projektet tanácsadóként támogató Integra-
ted Consulting Group szenior tanácsadója Dr. Lelkes Zoltán közösen, 
egymásnak jó ritmusban adogatva a szót mutatták be. A Zwacknál 
megvalósított projekt fókuszában a kereskedelmi előrejelzés és a 
készletoptimalizálás matematikai mo-
delljének felülvizsgálata, továbbfejlesz-
tése állt. A változást maga a logisztikai 
igazgató kezdeményezte, mivel a koráb-
ban is létező előrejelzési folyamat már 
túlzottan rutinszerűvé vált és az előre-
jelzés pontossága sem volt elégséges. 
Ezért továbbfejlesztették az előrejelzési 
modellt és a készletszint tervezést. Lát-
ványos termékszegmentáció készült a 
havi fogyás és a kereslet szórása mentén, 
ami alapján a termékek jól elkülöníthe-
tő klaszterekbe kerültek: stabil termé-
kek, ingadozó termékek, kanban termé-
kek és problémás termékek. A projekt 
eredményeképpen új folyamat került 
bevezetésre, pontosabb előrejelzési és 
kapacitásszámítási modell, de ami a leg-
fontosabb, hogy a különböző szerveze-
ti egységek jobban beleláttak egymás 
munkájába és nagyobb együttműködés 
alakult ki.

A fejlettebb együttműködés volt a Pek-Snack projektjének is a moz-
gatórugója. A vállalatot Matskási Zoltán marketing igazgató képviselte, 
aki 10 év Coca-Cola kereskedelmi vezetői tapasztalat után igazolt át. A 
Pek-Snacknél a vezérigazgató kezdeményezte a projektet. Egyrészt, hogy 
csökkentse az időszakos termékhiányokat, másrészt, hogy hatékonyab-
bá tegye a gyártást. A Y2Y Hungary által támogatott fejlesztésben ope-
ratív heti és stratégiai szintű havi sales and operations planning megbe-

szélések kerültek bevezetésre. Új értékesítés előrejelző modellt, riporto-
kat, valamint folyamatot vezettek be. Azonban a projekt legnagyobb 
értéke az volt, hogy a vállalati fejlődés katalizátora lett: a vezetők most 
már hisznek a folyamatokban, a társterületek közötti sokat emlegetett 
silók lebomlottak és elindult egy jófajta folyamatos tanulás, fejlődés.

Az előadások után kerekasztal-beszélgetés formájában folytattuk 
a tapasztalatok megosztását. Közös kihívás a key account managerek 
számára, hogy a nagy élelmiszer üzletláncokkal, mint partnerekkel, 
nem sikerül olyan kapcsolatot kialakítani, hogy jó minőségű vagy 
esetenként bármilyen előrejelzést adjanak, különösképpen a pro-
móciókról. A piaci trendek mindkét cég számára azt jelentik, hogy a 

termékportfoliójuk a komplexitás irányába fejlődik (pl. újabb nem-
zetközi piacokra lépés, szezonális ajánlatok, promóciós SKUs). A nö-
vekvő komplexitást pedig az előrejelzés akkor tudja majd lekövetni, 
ha megfelelő szoftveres megoldás áll rendelkezésre, az Excel itt már 
nem elégséges. Ha az előrejelzési folyamat 1.0 már valóban a teljes 
szervezeten átívelően működik, akkor érdemes csak a szoftverbeve-
zetésbe, azaz a 2.0-ba belevágni.

S&OP SZIMFÓNIÁK

Somlai Dániel,  
Y2Y Hungary Kft.
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Immár hagyomány, hogy a kongresszus csütörtöki napján három 
egymást követő szekcióban a beszerzés aktuális kérdéseivel foglal-
kozunk. A szekció ismét igény népszerű volt, az előadásokat 50-70 
résztvevő követte nyomon.

Idén az első szekció a „Változások a beszerzési stratégiákban” cí-
met kapta. A Covid számos téren megváltoztatta életünket, s ezzel 
kapcsolatosan ebben a szekcióban néhány olyan témát emeltünk ki, 
amelyek a beszállítókkal való megváltozott kapcsolathoz és az alkal-
mazott eszközökhöz kötődnek. A lehetséges témák között szándé-

kosan emeltünk ki olyan aspektusokat, amelyek a pandémia kapcsán 
fontossá váltak, de talán kevesebbet beszélünk róluk annak ellenére, 
hogy sokszor megkerülhetetlenek. 

A szekció Giltán Tivadar a Beszerzési és Beszerzési Vezetők Klubjá-
nak elnöki köszöntőjével indult, aki röviden beszámolt a Klub terveiről.

Az első előadást Marton Zsolt (Grundfos) tartotta „Korai szállí-
tóbevonás termékfejlesztésbe a Grundfosnál: múlt és jövő” címmel. 
Az előadás bemutatta hogyan változott a vállalat múltbeli hozzá-
állása a termékek fejlesztéséhez és a beszállítók tervezésbe való be-
vonásához. Utalt a beszerzés megváltozott szerepére, a kapcsolatok 
és a szervezet átalakulására. Az előadásban képet kaphattunk a ki-

hívásokról és a szükséges szemléletváltásról is. A piaci verseny egyik 
legfontosabb eleme az idő. A beszállítók korai bevonásától (Early 
supplier involvment – ESI) a gyorsabb fejlesztési ciklusok mellett a 
piaci know-how jobb felhasználását, a rugalmasabb és gyorsabb ve-
vői igénykielégítést várják. Az előadáshoz több kérdés is elhangzott, 
amelyek arra kérdeztek rá, hogy mik a tipikus termékciklusok, mik a 
mérőszámai a csapatnak, mi motiválta az ESI előtérbe kerülését, vala-
mint, hogy mérik-e az ügyfélelégedettséget.

A második előadást Robert Semethy (Erste Group Bank AG) tar-
totta „Global impact, local pain” címmel. Az előadás összegezte azo-
kat a kihívásokat, amelyekkel világszerte minden beszerzőnek, min-
den vállalatvezetőnek szembesülnie kellett. Így a logisztikai, ellátási 
nehézséggel, az áremelkedéssel, a profitcsökkenéssel, az emelkedő 
bérköltségekkel és a munkaerőhiánnyal minden cég találkozott. Eb-
ben a helyzetben a tudás fejlesztése, a társterületekkel való együtt-
működés jelenthet megoldást és az Ipar 4.0 megoldások terjedése. 
Az előadó ezzel kapcsolatban a beszerzés lehetséges fejlődéséről fo-
galmazott meg jövőbelátó gondolatokat. Az előadáshoz kapcsolódó 
kérdések egyrészt az előző előadásban elhangzott beszállítóbevonás 
alkalmazásának lehetőségeiről érdeklődtek a pénzügyi szférában, va-
lamit a megtakarítások mérési formáira kérdeztek rá.

A harmadik előadást dr. Szakál Imre (Dr Szakál Ügyvédi iroda) tar-
totta „vis maior és a Covid járvány” címmel. Az előadás olyan témá-
kat járt körül, mint mit nevezünk vis maiornak és a Covid járvány 
annak minősül-e. Foglalkozott azzal, hogy mikor (illetve mikor nem) 
elegendő a Covidra hivatkozni, ha nem teljesít a beszállító, mit kell bi-
zonyítani és milyen módon, hogy a szerződéses kötelezettségek alól 
mentesüljünk, illetve, hogy mi a helyes rendelkezés a szerződésekben 
az elmúlt időszak tapasztalatai alapján. Mint az előadás felvázolta, 
nincs a vis maior fogalma a hazai jogszabályokban szabályozva, s a 
joggyakorlat sem egységes, nincs egységes nemzetközi szabályozás 
sem. A sarokpontok, hogy a szerződéskötés időpontjában előrelátha-
tó volt-e az a körülmény, aminek következtében nem, hibásan, vagy 
késve teljesítünk. További sarokpont, hogy az ellenőrzési körön kívül 
esett-e az az ok, amely a teljesítés problémáját okozta. Hasznos ta-
nácsokkal is szolgált az előadó arra, hogy hogyan célszerű eljárni, mi-
lyen klauzulákat érdemes alkalmazni a szerződések megfogalmazása-
kor. Az előadás után feltett kérdések is olyan gyakorlati helyzetekre, 
praktikus részletekre kérdeztek rá, amelyek sokak számára érdekesek 
lehetnek, pl. van-e kötelezettsége priorizálni a beszállítónak, elég-e 
hivatkozásnak a beszállító vis maior nyilatkozata a cégem vevőinek.

VÁLTOZÁSOK A BESZERZÉSI 
STRATÉGIÁKBAN

Vörösmarty Gyöngyi,  
BCE
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Új egyensúly kell a globális ellátási láncokban! Mit tehetnek együtt a 
Megbízók és Szolgáltatók?

A Covid járvány alaposan felforgatta nemcsak a magánéletünket, 
hanem a globális termelést és az ellátási láncok működését egyaránt! 
Ma már látszik, hogy ha a vírus fokozatosan el is tűnik, biztosan nem 
ott fogjuk folytatni a logisztikában sem, ahol abbahagytuk. Mi válto-
zott? Melyek maradnak velünk hosszabb távon? Mik a következmé-
nyei és hogyan alkalmazkodhat a logisztika a megváltozott működési 
környezethez? Ezekre a kérdésekre kerestük a válaszokat beszélgető 
társaimmal: Urbán Attilával (Head of Supply Chain Management, 
Claas) és Képes Károllyal (Shipping and Custom Management, Lego 
Group), akik a megbízói oldalt képviselték, illetve Kétszery Istvánnal 
(Commercial Director, Kühne & Nagel) és Barna Zsolttal (CEO, Wa-
berer’s), akik a logisztikai szolgáltatói oldalt reprezentálták a kerekasz-
talon.

Szakmai beszélgetésünk során arra jutottunk, hogy a hektikus ügy-
féligények, az akadozó alapanyag termelés, valamint a lokálisan fellé-
pő logisztikai kapacitás hiányok jelentik manapság a legnagyobb kihí-
vást a megbízói és a szolgáltatói oldalnak egyaránt. Mindezek hatását 
fokozza, hogy a globalizáció mellékhatásaként extrém hosszúra nyúlt 
ellátási láncok nagyon sebezhetőnek, helyettesíthetőségük pedig 
korlátozottnak bizonyultak (pl. hajó helyett vasúton szállítani Ázsia 
és Európa között). Mindkét oldal elszenvedi ennek következményeit 

is, úgymint a kiszolgálási bizonytalanságot, a szállítóeszközre történő 
várakozásokat, esetenkénti alacsony kihasználtságot (üres járatok), 
a fellépő késéseket és az áringadozásokat. Egyértelműen megállapí-
tottuk azt is, hogy a jelenlegi, készletgazdálkodási bizonytalanságban 
terhes időszakban, a széleskörben elterjedt „just in time”módszer 
működésképtelenné, vagy legalábbis nagyon rizikóssá, vált.

Némi vita után arra jutottunk, hogy a korábbi Ügyfél-Szolgáltató 
felálláson változtatni kell ahhoz, hogy újra egyensúlyban hozzuk a 
globális ellátási láncokat. Ehhez az árutulajdonosok és a logisztikai 
szolgáltatók partnerségére, együttműködésére van szükség. Közös 
kapacitástervezéssel, pontosított forecastokkal, precízebb és gyako-
ribb információ cserével javítható ugyanis a logisztikai rendszer pon-
tossága és kihasználtsága, ezzel pedig csökkenthető a kapacitáshiány 
és az ár anomáliák fellépése egyaránt. A raktárkészletek növelésével 
pedig megszüntethetők a készletezési bizonytalanságok is.

Szakítani kell hát a korábbi évtizedek gyakorlatával, ahol a gyártók 
belső logisztikája és a külső logisztikai szolgáltatók is csak egy költ-
ség elemet jelentettek a vállalatok életében, nem pedig hozzáadott 
értéket. Ahol nem a logisztikai értékteremtése volt a fókuszban, ha-
nem csupán az olcsósága volt a cél. Újra szükség van a logisztikai 
szakemberek tudására és szükség van az Ügyfél-Szolgáltató partneri 
együttműködésére ahhoz, hogy rendet tegyünk és elérjük a mindkét 
fél számára szükséges új egyensúlyt a globális supply chainben! 

JÖVŐKÉPES LOGISZTIKA

Lajkó Ferenc,  
DigiLog Consulting
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Az MLBKT Logisztikai Szolgáltatói Tagozata csütörtök délután szer-
vezett beszélgetést a megbízói és szolgáltatói oldal bevonásával.

Scharbert Edina (Butlers) bemutatta a Butlers tevékenységét, a ter-
mékköröket, a termékeinek az útját az ellátási láncában. Elmondta, 
hogy cégük elsődleges szempontja a kereskedelem és a marketing, és 
nem akartak logisztikával foglalkozni, ezért döntöttek a kiszervezés 
mellett. Meghatározta a stratégiai sarokpontokat, hogy mik voltak az 
elvárásaik a szolgáltatóval szemben, és ők mit tudtak nyújtani. Rávilá-
gított, hogy egy rosszul működő logisztikai rendszerben milyen hibák 
rejtőznek, és hogy lehet ezeket kiküszöbölni. Elmagyarázta, mekkora 
segítség lehet egy stratégiai logisztikai szolgáltató, nem csak a ha-
zai piacon. Vizionálta a szolgáltató általi jó teljesítmény átvezetését a 
környező országok piacaira. Beszélt a jövőbeni drop shipping szolgál-
tatás bevezetéséről, B2B rendszerben, nagykereskedelmi hálózatban.

Perényi András (Webshippy) cége bemutatása után bevezetett min-
ket a fulfillment világába. Elmagyarázta mi a különbség a klasszikus lo-
gisztikai szolgáltatás és a fulfillment között, és hogy mennyire meghatá-
rozó az informatikai háttér, a szoftver az ő szolgáltatásukban. Elmagya-
rázta, hogy kik is a „felforgatók” a logisztikai piacon, és hogyan hatnak a 
jövőben az ellátási láncra. Miért van szükség a szoftverek által nyújtott 
gyors reakciókra, és hogy ezt hogyan teljesítik. Beszélt a HR nehézségek-
ről, a munkaerőhiányról a raktározásban, hogy oldják meg a személy-
telenné váló digitális szolgáltatások okozta problémákat. Valamint az 
automatizált raktárak előnyéről a pandémia idején. Elmesélte, hogy mi-
lyen rohamosan fejlődik ez a szolgáltatói piac, és a hozzá kapcsolódó 
infrastruktúra. Rámutatott még a webshopok elterjedése és az általuk 
igényelt szolgáltatások párhuzamára, hogy milyen igényeik vannak, és 
hogyan lehet ezeket kielégíteni, akár kisebb, akár nagyobb e-kereskedő-
ről van szó. Mikor éri meg kiszervezni, és mely szolgáltatásokat.

Kisgergely Dániel (Fressnapf) röviden mesélt a Fressnapf tevékeny-
ségéről, valamint milyen logisztikai szolgáltatásokat vettek igénybe 
korábban. Rámutatott, hogy változtatta meg a pandémia a vásárlási 
szokásainkat, és hogy igazodott hozzá cégük. Hogy milyen gyorsan 
tudtak reagálni a nem várt helyzetre, hogy indították el webshopju-
kat, és választottak fulfillment szolgáltatót. Rávilágított, hogy a kü-
lönböző típusú és méretű termékek, milyen akadályokat gördítettek 
a logisztikai szolgáltatásba. Milyen komplexitás van a kereskedelmi 
tevékenységükbe, és miért van szükségük a kevert szolgáltatásokra. 
Mi az, ami drágíthatja és mi az, ami csökkentheti a termékeik árát, 
és mitől lesz fenntartható az ellátási láncuk. A növekvő volumenek-

nek milyen korlátai lehetnek és hogy milyen fontos a szolgáltató 
cég rugalmassága, és együttműködő készsége. Elmagyarázta, hogy a 
megoldást a változó méretekre egy klasszikus logisztikai szolgáltató 
nyújtotta, a fulfillment szolgáltató mellett. Elővezette cégük új, a szol-
gáltatóval közösen fejlesztett csomagolás mentes szállítását, mellyel 
az ökológiai lábnyom csökkentését támogatják.

Fülöp Szabolcs (Trans-Sped) beszélt a Trans-Sped cégcsoport tevé-
kenységeiről, milyen szolgáltatásokat nyújt egy klasszikus logisztikai 
szolgáltató. Segített különválasztani a B2B és a B2C fogalmát az e-com-
merce területén. Megértette velünk milyen szolgáltatásbeli különb-
ségek vannak az üzleti ügyfél és a magánszemélyek között. Beszélt az 
„Amazon” élményről, annak árnyoldalairól, a felgyorsult világról mely-
ben élünk, és melyet az ellátási láncban szereplőknek ki kell szolgálniuk. 
Fejtegette, hogy a digitális szállítmányozóké-e a jövő, mennyire van he-
lye a hagyományos szolgáltatásoknak. Mire kell készülnie egy klasszikus 
szolgáltatónak, ha versenyben akar maradni. Milyen hozzáadott értéket 
kell képviselni a jövőben, hogy ki tudja szolgálni az ügyfeleit. Valamint 
mire készüljenek a megbízók, ha a digitális szolgáltatásokat választják.

Végezetül mindenki egy gondolattal zárta a kerekasztalt, arra a 
kérdésre: Hogyan tovább? Mi a vége? Kinek milyen víziója van? Le-
het-e rövidíteni a szállítási időket?

Az egyöntetű vélemény a közös gondolkozás, a fejlesztések össze-
hangolása, az előre gondolkozás volt. Fontos a rugalmasság, a vevői 
igények figyelemben tartása. Ötvözni kell a szolgáltatásokat, az új és a 
klasszikus vonal megfér egymás mellett, de haladni kell a korral. Hasz-
nálni kell a logisztikában is az innovációkat a gyorsabb, pontosabb, 
kiszolgálás miatt. A korlátainkat lehetőségnek tekintsük az új irányok 
meghatározásában.

IGÉNYEID ÁRA, A TERMÉKED ÚTJA 
– KEREKASZTAL-BESZÉLGETÉS

Ódor Gergely,  
OGL Hungary
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Résztvevők: Fülöp Géza, ügyvezető, QamCom Research and Techno-
logy CE, Matheser Dániel, üzletfejlesztési igazgató, Biztup, Antal Lász-
ló, Közlekedési és Digitális ellátási lánc szakértő, SAP Hungary

Az ellátási láncok a közelmúltban összeomlottak, ezért beraktáro-
zási láz vette kezdetét a piacon. Eddig arra törekedtünk, hogy minél 
leanebbek legyünk, olcsóbban szerezzünk be alapanyagot, és az just-
in-time érkezzen. Most viszont ezek a célok háttérbe szorultak, és új 
kihívásként az lett a legfőbb feladat, hogy megtaláljuk az egészséges 
egyensúlyt a gyorsaság és a raktározási költség között. Ez persze szá-
mos döntési szcenáriót idéz elő, amelyek között nehéz a legjobbat 
megtalálni.

Az ilyen döntésekben hívhatjuk segítségül a mesterséges intelli-
gencia (MI) technológiáját, azon belül is a gépi tanulást, amelynek 
piacán 2024-ig 4-5-szörös bővülést jósolnak az elemzők.

A gépi tanulás döntésben való felhasználásának előfeltétele, hogy 
egy ún. digitális ikerben leképezzük a világot. Ha jól le tudjuk írni 
a környezetünket és a ránk ható szabályokat, illetve nem szükséges 
pontos érvelés a javasolt megoldás mellett, úgy ebben a környezet-
ben szcenáriókat szimulálhatunk és vizsgálhatunk. Ennek köszönhe-
tően pedig sokkal jobban felkészülhetünk egy adott forgatókönyvre, 
így rövidebb idő alatt és jobb döntést hozhatunk.

Továbbá megfelelő mennyiségű és minőségű adatokkal is rendel-
keznünk szükséges, amelyekre alapozva, egy teljes kép alapján tudunk 
majd előrejelzéseket készíteni. Nem véletlen, hogy sokszor hallani: az 
adat a napjaink kőolaja. De ez csak félig igaz, mert az adat önmagá-
ban még inkább csak nyersolajnak tekinthető, amelyből majd a gépi 
tanulás következtében tudunk olyan információt kinyerni, amelyet 
mi emberek nem feltétlenül olvasnánk ki.

A MI felhasználása kapcsán fontos megértenünk, hogy nincsenek 
„off-the-shelf” megoldások. Minden cégnek magának kell megtalál-
nia, hogy milyen adatokból, mit tud kiaknázni. Csak akkor érdemes 
a mesterséges intelligenciát behozni a döntési folyamatokba, ha si-
került ilyen felhasználási területet azonosítanunk, és az egyszerűbb 
algoritmusok már nem tudnak bennünket kiszolgálni.

A széles értelemben vett logisztikában az alábbihoz hasonló fel-
használási példák a leggyakoribbak:
	n Fuvaroptimalizálás (útvonal; gyors kiszolgálás és félig rakott autók. 
közötti balanszírozás)
	n Minőség ellenőrzés-beavatkozás gépi látás alapján.
	n Prediktív karbantartás.
	n Értékesítési előrejelzések pontosabbá tétele.

	n Gyártástervezés optimalizálása.
	n Dinamikus figyelmeztetések az ellátási lánc zavarainak jelzésére.
	n Betárolás optimalizálása raktárban.

Sajnos általánosságában elmondható, hogy nem vagyunk még 
felkészülve az adathasznosításra, de egyre tudatosabban kezeljük az 
adatvagyonunkat. Gyakran tapasztalható, hogy egy cég drága beren-
dezéseket vásárol, mert azokban több értéket lát, míg az információs 
vagyonának kiaknázására sajnál nagyobb összeget fordítani. A sikeres 
adaptáláshoz mindenképp kultúraváltás és sok edukáció szükséges.

Szintén gyakori probléma, hogy a munkavállalók nem kellő mérték-
ben/körben kerülnek bevonásra, és emiatt az MI alkalmazása a szerve-
zeti ellenállás áldozatául esik. Sokan az állásukat is féltik a géptől, amely 
gyorsabban és pontosabban elvégzi a munkájukat. Pedig az MI nem 
váltja ki az emberi gondolkodást, csupán kiegészíti azt, így mi emberek 
a magasabb hozzáadott értékű feladatokra összpontosíthatunk.

Mint minden újdonság, így a mesterséges intelligencia kapcsán 
is felmerülhetnek biztonsági és adatkezelési aggályok, de ezek a ri-
zikók kellőképpen kezelhetők. Ha például nem szeretnénk a lokális 
adatainkat odaadni egy felhőben futó MI platformnak, akkor az ún. 
Federated/Collaborative Learning lehet a megoldás, amikor az adata-
ink elosztott módon, lokálisan kerülnek feldolgozásra. Vagyis azokat 
nem szükséges átadni. Nem elhanyagolható annak a kockázata sem, 
hogy az adataink véletlen vagy akár szándékosság folytán megváltoz-
nak, és ezzel a gépi tanulást félrevezetjük. Éppen ezért fontos, hogy 
a gépi tanulást ne egy egyszeri lépésnek tekintsük, hanem egy folya-
matos tréningként kezeljük azt.

És ha mindent jól végzünk, akkor a logisztika nem egy költségelem, 
hanem sokkal inkább egy értékteremtő folyamatként jelenik majd 
meg, amely lehetőséget teremt a jobb vevőkiszolgálásra és a kimu-
tatható extra profitra.

ADATVEZÉRELT DÖNTÉSHOZATAL 
ÉS A MESTERSÉGES INTELLIGENCIA 
HASZNÁLATA A LOGISZTIKÁBAN

Szekeres Zoltán,  
SAP
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Az MLBKT 29. Kongresszusának 3. napján Nagy-Józsa Dorkával, a Y2Y 
ügyvezetőjével, Tóvári Zsuzsanna pszichológussal, a Hammel & Hoch-
reitertől, és kerekasztalvendégeinkkel, Gelei Andreával a Corvinus Egye-
tem oktatójával, Nagy-Szilitsán Gergővel az Auchan data supply chain 
managerével, Szabó Andrással a TE Connectivity logisztikai vezetőjével, 
Kovács Barbarával a Dreher HR business partnerével és Kovács Mar-
cellel a Masped ügyvezetőjével haladhatunk végig az új kerékvágás, 
nyomvonal kialakításának tapasztalatain.

Az új kerékvágás kialakítása, arra való átállás felkészültséget igé-
nyel. Felkészültségünket többek között fejlődő szemléletünk adja, 
amiről Nagy-Józsa Dorka beszélt nekünk a Fejlődés kultúrába oltva c. 
előadásában. Megtudtuk, hogy mi az, amitől valójában fejlődhetünk, 
mint szakemberek, és hogyan fejlesszük munkatársainkat, csapatain-
kat és szervezetünket. 

Nagy-Józsa Dorka kiemelte, hogy különbséget kell tennünk a ta-
nulás kötelező és önkéntes formái között. Tanulni csak önkéntesen 
tudunk. Önkéntes cselekvéseink a Maslow-i piramisunk önmegvaló-
sítási szintjéhez kapcsolhatók, itt érezzük igazán jól magunkat. Azon-
ban az elmúlt pandémiás időszakban a Maslow-i piramisunk alsó há-
rom szintje sérült. Mindaz, amit megtehettünk korábban, ami töltött 
bennünket, azt most nem tudjuk megtenni, ezért nehezebben éljük 
meg a hétköznapokat, rosszabbul érezzük magunkat. Ezáltal nehéz 
az önmegvalósításra fókuszálni. 

A folyamatos tanuláshoz azonban fejlődő szemléletünkre is szük-
ségünk van. Ezzel azonban nem rendelkezik mindenki. Rögzült szem-
léletünk az, ami megállít minket, amikor nem vagyunk proaktívak, 
amikor egy problémából nem találjuk a kiutat. Jelen kutatások még 
nem igazolták, hogy a fejlődő szemlélet hogyan alakítható vagy fej-
leszthető. Ezért inkább azt javasolja nekünk az előadó, hogy fejlődő 
szemléletű munkatársakat válasszunk. Miért is gondolja így? Mert 
2025-re át kell képezzük munkavállalóink felét, akiknek szüksége lesz 
többek között fejlődő szemléletére. 

A munkatárs kiválasztás egy olyan pont, amikor lehetőségünk 
nyílik felmérni az egyén tanuláshoz fűződő viszonyát. Hogy tisztán 
láthassunk, konkrétan meg kell kérdezzük, mit és miért tanult. Ezzel 
fény derülhet korábbi és jelen motivációira, fejlődő szemléletének fó-
kuszpontjaira, továbbá jövőbeni tanulási terveire. Az a munkavállaló 
könnyebben és gyorsabban lesz képezhető, aki számára a tanulás egy 
lehetőség az önmegvalósítása útján. 

Az egyén kiválasztása mellett csapatainkról sem szabad elfeledkez-
nünk. Csapatunk kollektív intelligencia szintje meghatározza a csapat 

teljesítményét. Kimutatták, hogy a csapatok teljesítményére negatí-
van hatnak a belső versenyek. Pozitívan hat a kommunikáció, amikor 
értelmesen és sokat beszélgetnek a munkatársak egymással. Ez a be-
szélgetés lehet például egymás oktatása, ötletek megosztása, amit he-
ti, havi rutinjainkba illeszthetünk be. Egy jó brainstorming nem lehe-
tetlen, a technikákhoz elegendő információhoz jutunk az interneten.

Hallhattunk az egyénről és a csapatról, de mit tudunk tenni ve-
zetőként és miben tudjuk segíteni a kollégáinkat. Szervezeti szinten 
ekkor már szinte magától értetődő lehet a fejlődés. Azonban vezető-
ként fontos még egy dolgot megvizsgálnunk. A szervezetünk kollek-
tív intelligenciájára ugyanaz igaz, mint a csapat esetében, azaz a ver-
sengés csökkenti annak szintjét, ezáltal a teljesítményt. A cross-funk-
cionális KPI-ok képesek a társosztályok közötti feszültséget feloldani. 
A jelen helyzetben továbbá oda kell figyeljünk a biztonságérzet erő-
sítésére, amit az élő kapcsolatok és az informális kommunikáció ad 
meg mindannyiunk számára. A formális és „csak” monitor előtti be-
szélgetésekben ez a bizalom tudat alatt csökken. Emberek vagyunk, 
szükségünk van kapcsolatainkra. 

Amikor azon gondolkozunk, hogy milyen L&D startégiát alakítunk ki, 
ne felejtsük el a belső tudásaink kiaknázását, olcsóbb, egyben nagyobb 
lesz az eredménye. Ehhez szükséges rendszeresen feltérképezni szerve-
zetünket, hogy tisztán lássuk mi áll rendelkezésünkre. A rendelkezésre 
álló tudások megosztását train the trainer képzésekkel tudjuk támogat-
ni és ezzel felkészíteni munkatársainkat a betanításra, oktatásra. 

A kerekasztal-beszélgetés során azonban kiderült számunkra, 
hogy nem minden tudás szerezhető meg vállalaton belül. Az új tu-
dások először egy-egy vállalatban vagy egyetemen jelennek meg. Lát-
ható és megfogalmazható hiányt szeretnének pótolni és megkeresni 
arra a kérdésre a választ, hogy miben lesz más a jövő szakembere? 

A pandémiás időszak a fejlődést nem állította meg. A digitalizáció, 
MI és Big Data kérdéseit felgyorsította. A vállalatok számos informati-
kai, MI fejlesztésben gondolkoznak, hogy a külső és belső ügyfeleik elé-
gedettebbek legyenek, hogy hatékonyabban kiszolgálják, elérjék őket, 
hogy a döntéshozók gyorsan és minden adatot figyelembe véve tud-
janak azonnal reagálni és dönteni, hogy fejlesszék a folyamataikat, stb.

Az ellátási lánc szakmát sem kerülhette el az MI, Big Data megjelené-
se. A vezetők érzékelik, hogy munkatársaikat szükséges felhatalmazniuk, 
hogy vezetői feladataikat elláthassák. Még tapasztalható, hogy ugyanazt 
a tudást keresik a vállalatok a munkatársak felvételénél, de már látható, 
hogy mást kellene tudniuk és érteniük mindennapi munkájuk során.

Hogy csapataink és munkatársaink felkészültek legyenek, nem csak 
egyfajta tudásra van szükségük. Az informatika és az ellátási lánc terüle-

ÚJ KERÉKVÁGÁS, AVAGY 
SZAKEMBERKÉNT HOGYAN ÁLLJUNK 
ÁT AZ ÚJ NYOMVONALRA?

Stréer Valéria,  
MLBKT
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tének összekapcsolásával már nemcsak T tudásról beszélhetünk. Átfo-
gó menedzsment szintű ismeretek és elmélyült ellátási lánc ismeret mel-
lett szükségünk van olyan modellek ismeretére, amivel a rendelkezésre 
álló adatainkat képesek vagyunk rendszerbe szedni és azokat gyorsan és 
hatékonyan elemezni, ezáltal hatékonyan támogatni folyamatfejlesztési 
és informatikai projekteket és a gyorsabb döntéshozatalt. A tudásunk-
nak több lábon kell már állni, ha úgy tetszik az új forma, a „π”. 

Ki tud lépést tartani mindezzel? 
Erre kerestük a választ Tóvári Zsuzsa pszichológussal. Vezetőként, ho-
gyan tudom a jelen folyamatok hatására elbizonytalanodott munka-
társam vagy akár magam megtartani? 

Mit jelent a stabilitás és önismeret szakmai életünkben? Vezető-
ként és szakemberként stabillá kell tennünk magunkat, mert addig 
nem fognak működni folyamataink. Tisztán kell lássuk, hogy a folya-
mat alatt ott van az ember, azaz mi magunk. 

Jelen helyzetben 10-ből 9-en nem vagyunk jól. Mikor vagyunk jól? 
Ha van energiánk. Energiát egyrészt a „szeretet” csatornáinkon ke-
resztül kaphatunk. Azaz amikor valami olyan dolgot csinálunk, amit 
szeretünk: csapatépítés, egy jó kávé a munkatársakkal, a hobbink, egy 
sport. Másrészt a figyelem. Amikor a figyelmet adjuk és kapjuk. Nem 
figyelünk, amikor valaki beszél hozzánk és azon gondolkozunk, hogy 
mit fogunk neki válaszolni, hogy vágjunk vissza, hogy én fogok nyer-
ni. Figyelmem akkor adom oda valakinek, ha kizárom gondolataim, 
és tudom mit mond. Rengeteg helyen nincs jelen a valódi figyelem, 
a vezetői csapatok sem kivételek, az „úgyis én vagyok az erősebb” 
válaszok erről árulkodhatnak.

Miért van szükségünk önismeretre a szakmánkban, szakmai 
szerepeinkben is? 
Hogy vezetőként képesek legyünk önmagunkat szeretni és elfogad-
ni. Mert vezetőként gyakran azt gondoljuk, hogy nekünk mindent 
tudnunk kell. Azonban munkatársainknak sokkal többet tudunk se-
gíteni, ha nem a válaszokat adjuk meg nekik, hanem stabilan jelen 
vagyunk és figyelünk rájuk. 

Hogy munkatársaink fejlődjenek és erősítsük döntési képességü-
ket, bizalmat kell nekik adjunk. Valahogy úgy, mint a szülő a gyerme-
kének, amikor elengedi a kezét és járni tanul, amikor megépíti az első 
Lego várat és visszacsatolásunkat várja. Vezetőként szimbolikusan 
szülei vagyunk beosztott kollégáinknak. Az érzelmi biztonság meg-
adásával többet tudunk adni, mint egy jó válasszal. 

Hogy figyelmünket és csapataink figyelmét fenn tudjuk tartani, 
szükségünk van célra. Egy „A terv”-re, amiben hiszünk, ami nemcsak 

vállalati, hanem emberi is. Vezetők vagyunk és felelősek vagyunk, 
nemcsak munkahelyeinken, hanem családjainkban is. A szereteten 
és a figyelmen túl, tudnom szükséges, hogy miért keltem ma fel? Ez 
nem az, hogy mit kell csináljak, hanem az, hogy mitől értelmes a na-
pom? Ez adja meg a stabilitásunk. Ismernem kell önmagam, hogy mi 
adja meg nekem a stabilitásom. 

Nem tudjuk, hogy az „A tervünk” jó-e vagy sem. Azt tudjuk, hogy 
reggel el akarunk indulni miatta. Tudom, hogy az az én ügyem. Ha 
megtaláltam az ügyem, ki kell csiszoljam, tisztává és érthetővé kell 
tegyem önmagam számára. Ez az önismeret.

Az önismeret hozzájárul a transzparens működésünkhöz vezető-
ként. Azt fogom sugározni belülről, amit mondok, a jól ismert jég-
hegy modell alapján a víz alatti rész nem üzen mást, mint ami felet-
te van. Ha rendbe teszem a múltam és értem honnan jövök, tudni 
fogom, mit miért teszek, nemcsak vezetőként, hanem emberként, 
szakmai szerepemben is.

Vezetőként a példamutatás elengedhetetlen. Nem rugalmasság 
kell, hanem döntésképesség. Ha van „A tervem” megyek utána és azt 
el tudom dönteni, hogyan teszem. Vezetőként tudnom kell, hogy 
mit akarok. Ismernem kell önmagam, hogy mi tölt fel energiával, mi 
visz tovább.

Ahogy a vállalatvezetők a kerekasztal-beszélgetésen visszatekintet-
tek az elmúlt időszakra, mit tanultak meg, megerősítve érezhettük 
magunkat. Az „A terv” mellett való kitartás a prioritások felállítása, az 
azonnali, őszinte reakciók jellemezték cégeiket és a bennük dolgozó 
vezetőket. A bizalom megerősítése, stabilizálása mindannyiuk szá-
mára fontos volt. Igyekeztek olyan lehetőségeket teremteni munka-
társaik számára, ahol kérdezhetnek, informálódhatnak. Nem akartak 
mindenáron megfelelni minden egyéni elvárásnak, hiszen az az „A 
terv” elhanyagolásával is járhatott volna. Követték céljaikat és őszinte 
kommunikációval erősítették a biztonságérzetet cégeikben. Ahogy 
megfogalmazta Szabó András, az „A terv nem változott, csak az esz-
köz”. Amit el kellett engedniük, az a perfekcionizmus volt, fontosabb 
volt az azonnali kommunikáció, mint az, hogy tökéletes legyen. 

Hogy mire kell szerintük majd odafigyelni? 
A rugalmas reagálási képességre, tanulásra házon belül és kívül is, a 
kultúrafejlesztésre, tudásmegosztásra, az emberek jóllétére, hogy tu-
datosan képesek legyünk megőrizni változóképességünket.

A közönség kérdéseiből kiderülhetettet számunkra, hogy a jó pél-
dák még elszigetelten vannak jelen, de szükséges kitartanunk. Jó pél-
dát kell mutatnunk vezetőként, szakemberként, magánemberként 
egyaránt.

Az ellátási lánc szakma, ahogy Tóvári Zsuzsa is kiemelte, képes volt 
azonnal, rugalmasan reagálni, tanulni a helyzeteiből, szükség estén 
elővenni és leporolni egy előző válság tapasztalatait, majd alkalmazni 
azt, ami itt és most szükséges. Tanulásunk egyik legjelentősebb része 
tapasztalatainkból jön. Gyakran tapasztalataink kevésbé jelentősnek 
gondolt része lesz képes átvinni minket az új kerékvágásunkba.

A harmadik nap számos fontos gondolata közül Szabó András 
soraival zárom visszatekintésem: „Kapitányként mindig arra kell fi-
gyelnünk, hogy a hajó vízen maradjon, még ha egy-két árbócot meg-
tépáz a szél…”

Köszönöm, az előadóknak és kerekasztal-résztvevőknek értékes és 
hasznos gondolataikat!
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